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Studentavisa i Tromsø

Demonstrasjon 
mot utkastelse av tamil
ske studenter.

Husleienemnden 
skal sørge for at stu
dentene ikke blir tynt i 
et stramt boligmarked.

Sterkt diskriminerende fra flyselskapene
NR.11, 24. OKTOBER 1994 - 19. ARGANG

UKA er ikke død 
Det jobbes på spreng 
med å arrangere stu
dentuka i mars



1 (tropin
....er et organ for 

studentene ved Uni
versitetet i Tromsø.
Avisa gis ut med 
støtte fra Student

samskipnaden.

Tamflerog 
engasjement

Tamilene i Norge blir 

kastet ut. Myndighetene mener 
er at det er rolig nok 
på Sri Lanka til å sen
de tamilene hjem. 
Foreløpig har det vært 
en skjør våpenhvile 
som har vart noen få 
uker. Det er for tidlig 
å sende folk hjem så 
tidlig. Våpenhvilen må 

få tid til å feste seg i dette lan
det, som har vært preget av 
uroligheter og krig i mange år.

Myndighetene har også sett 
sitt snitt til å sende hjem tami
ler som er under utdanning. 
Og det er svært betenkelig. 
Norge, som et rikt og godt ut
viklet land, må ta på seg an
svaret for å hjelpe utviklings
land til å skaffe seg høyt ut
dannede mennesker. Vi bør 
strebe etter å dele vår utvik
ling og våre kunnskaper med 
disse landene. Og da må ikke 
myndighetene bruke ethvert 
påskudd til å sende flyktnin
ger under utdanning hjem. Det 
må ikke bli slik at når man 
hører om en våpenhvile så vet 
en at studenter sendes tilbake 
til en uviss situasjon. Det er 
derfor gledelig at mange del
tok i demonstrasjonen i forri
ge uke. Men vi bør også merke 
oss at svært mange studenter 
satt igjen i Breivika og ikke 
bry seg om å vise sin solidari
tet med medstudenter. Hvor 
har det blitt av den bevisste og 
samfunnsengasjerte student? 
Kanskje engasjementet kom
mer til syne ved statsbudsjett- 
stider når det gjelder vår egen 
lommebok?

Flyselskapene har stram

met inn på bruken av sjanse- 
billett. Studenter over 31 år 
mister denne muligheten til å 
reise billig. Dette vil antagelig
vis ramme kvinnelige studen
ter fra Nord-Norge hardest. 
Det er smålig av flyselskapene 
å straffe denne gruppen for at 
de velger å sette igang med 
høyere utdanning litt seinere i 
livet enn det som er vanlig. Her 
bør noen gripe inn og sørge 
for at den nye praksisen til fly
selskapene endres.

Det florerte med mistil- 

litsaker forrige semester. Men 
det ser ut til at disse har rent 
ut i sanden. Hva er vitsen med 
å erklære mistillit mot rektor 
og/eller studentstyreleder hvis 
disse ikke følges opp på noen 
måte?

Håvard Arntsen

tø 

tø

Kunnskap omtales som en form for produksjon, som 
man tror man kan måle og gripe ved kvantitative 
begreper. I dette systemet er studenten råvaren.

Tegning: Erik Ødegaan

Den høyere utdanning i Norge 
har de siste årene vært preget av 

høy studenttilstrømmning. 
Samtidig ser vi konturene 
av en gradvis omlegging av 
høyere utdanning. Denne 
omleggingen kommer først 
og fremst til uttrykk ved en 
rekke krav til effektivise
ring på flere områder. Til

synelatende kan tiltakene virke til
feldige, men samlet sett utgjør de 
en klar tendens: Studentene omta
les som vekttallsproduserende en
heter, og kravene til gjennom- 
strømmning av disse enhetene øker. 
Via strengere krav til å gjennomfø
re studier på normert tid, og for
skjellige forslag til straffetiltak for 
dem som av en eller 
annen grunn ikke 
makter dette. Disse 
tiltakene innebærer 
viktige verdivalg, 
selvom de kan synes

"Universitetet bejinner 
seg i et ideologisk vakum "

som en del av en instrumentell, ad
ministrativ prosess. Kunnskap om
tales altså som en form for produk
sjon, som man tror man kan måle 
og gripe ved kvantitative begreper. 
I dette systemet er studenten råva
ren.

Bruken av disse begrepene hvi
ler på et effektiviseringsideal, og 
kan sees som et symptom på at uni
versitetet befinner seg i et ideolo
gisk vakum. I en tid hvor idealer 
ikke kan tas fram ved høylys dag, 
uten å pakkes inn i ironiske vendin
ger, forsøker en å la basisen for 
universitetets virksomhet framstå 
som nøytral. Men dette innebærer 
ikke nødvendigvis at arenaen for 
formålene forsvinner, eller etterla
tes tom. Arenaen inntas av Nærings
livets retorikk og formålsdefinisjo- 
ner. Og universitetet benytter fak
tisk denne retorikken for å omtale 

sin virksomhet: Resultatparamete- 
re, dr.grads produksjon og strate
gisk forskning er noen eksempler.

Næringslivets fokusering på kva
litetssikring har fått sin parallell på 
universitetet i begrepet studiekva
litet.

Studiekvalitets begrepet define
res vanligvis som et forhold mel
lom antall ansatte og studenter, der 
målet er å produsere flest mulig 
vekttall. Definert på denne måten, 
forveksles det kvalitative med det 
kvantitative. Det sørgelige er at når 
det «åpne universitetet» besluttet å 
lukke ISV, var dette studiekvalitets 
begrepet et av de viktigste premis
sene.

Årsaken til at universitetet gjør 
bruk av denne
retorikken i be
skrivelsen av sin 
virksomhet, kan 
være et legiti
me ri n g sbe ho v

der en størst mulig grad av likhet 
med Næringslivet er forankringen.

En kan spørre seg om denne om
leggingen, om bruken av de admi
nistrative verktøy og begreper, 
egentlig har noen betydning utover 
det å være rammer. Kan begrepene 
fungere som rammer,,-nøytrale i sitt 
forhold til det de omgir, nemlig 
forskning og læring? Vi tror ikke 
det. Tvert imot bidrar disse begre
pene til en strukturering av pen
sum, eksamensform, studieform og 
i siste instans forskning på en uhel
dig måte. Konkret er det en tendens 
på de fleste lavere grads studier mot 
å rasjonalisere ved å stramme inn 
på muligheter til å legge opp selv
valgt pensum, og ved å erstatte 
hjemmeeksamener med 8-timers ek
samener. Dette legger føringer på 
studentenes læringsmåte og -mål. I 
kjølvannet av dette bedømmes fore

lesninger som gode i den grad di 
fungerer som eksamens service. De 
er oppsiktsvekkende at studentent 
er pådrivere i denne utviklingen 
og at vitens skaplig ansatte faktisl 
følger opp. Når forelesningsnota 
ter betraktes som ens bevoktede 
eiendom og høyst private nøkke' 
til eksamen, som ikke kan lånes m 
til andre studenter i frykt for ai 
dette konkurransefortrinnet kai 
mistes. Og når forsøk på å få i gaus 
debatt i undervisningen oppfatte 
som avsporinger på ferden mot ek 
samen, kan en spørre seg om uni 
versitetet er i ferd med å bli lands 
delens største oppdrettsanlegg.

Denne utviklingen innebærer ai 
en gradvis fjerner seg fra en fors 
kningsnær undervisning, og at uni 
versitetets rolle som en selvsten 
dig kritisk instans trues.

Vi mener det er behov for ei 
grunnleggende debatt om universi 
tetet, der universitetet selv legge 
premissene.

Vi vil ta spørsmål i relasjon ti 
dette opp til debatt i Vitenskaps 
teoretisk Forum utover våren.

Spørsmål i en slik 
debatt kan være:

Hva er universitetets ide og 
formål?

Hva bør universitetets 
kunnskapsideal være?

Hva er god forskning?
Hvilken rolle skal universi

tetet ha i samfunnslivet?
Er høyere utdanning en ret

tighet?
Har universitetet en funk

sjon som en kritisk instans i et 
demokrati?

Av: Lotte Rogg og Tone Brekke
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Internasjonalisering 
utenfor Europa!

ville sikre flere utenlandsstudenter til 
Norge - og Statsråden et godt ettermæ- 
le.

De andre nei-partiene har støttet vå- 
re forslag bl.a. i forbindelse med stats- 
budsjettet. Nå utfordrer vi ja-partiene 
på Stortinget til å si ja til internasjona-

lisering, og ikke bare europeisering. En 
tilg både ja- og nei-folk burde lært av 
høstens EU-kamp er at verden er større 
enn Europa,

Av Stortingsrepresentant
Øystein Djupedal, SV

Universitetet - ISV 
9037 Tromsø

Tlf: 776 44283
Fax: 776 45199

Av redsel for at gjesten ikke vil gå, tør 
man ikke invitere ham inn. Det er kjernen i 

norske myndigheters politikk overfor 
studenter fra utviklingsland og Øsr- 
Europa, etter at det såkalte «kvotepro- 
grammet» ble sattt i kraft høsten 1994. 

De viktigste endringer som kom i 
kvoteprogrammet er at utenlandsstu- 
denter tas opp på kortvarige utdan- 
ningsprogrammer på 1-4 år, og at un

dervisningen innenfor proogrammene skal 
foregå på engelsk. Særlig dette siste kravet 
har ført til en kraftig reduksjon i antallet stu- 
denter disse landene.

I år har 266 studenter fra utviklingsland og 
Øst-Europa fått plasss på norske universiteter 
og høgslkoler. Dette er mer enn en halvering i 
forhold til tidligere år. Samtidig sender Norge 
ut omlag 8.500 studenter i 1995. Misforholdet 
mellom antall studenter vi sender ut og tar i 
mot øker. Dette misforholdet har gjort f.eks. 
Univeritetet i Bergen mener at studentutveks- 
lingspolitikken skader Norges anseelse i ut- 
landet. Dette til tross fror at vi bl.a gjennom- 
lecde en EU-kamp det sterke røster på ja-sida 
vektlabehovet for inernasjonalisering. Norsk 
studentsutveklsingspolitikk preges i dag mer 
av europeisering gjennom Eus ulike ramme
program. enn av internasjonalisering.

A legge til rette for flere studenter fra an- 
dre land handler ikke om veldeighet, ei heller 
om bistand. Økt internasjonalisering har an- 
dre og mer egennyttige begrunnelser. Fors- 
kning er i sin natur internasjonal, og krever 
internasjonale impulser. Et annet viktig mål 
med internasjonalisering er å gi studenter fra 
utviklingsland og Øst-Europa kunnskap og for- 
ståélse for norsk kultur og tenkemåte. Gevin- 
sten ved økt internasjonalisering er gjensidig. 
Utviklingsland og Øst-Europeiske land har 
behov for ressurspersoner som kjenner vestlig 
tenkemåte og kultur. Og Norge har behov for 
folk i andre land som har kjennskap til Norge, 
som bl.a. kan bidra til å fremme næringspoli- 
tisk virksomhet.

SV har lagt inn et forslag i Stortinget til en 
rekke endringer i reglene for kvoteprogram- 
met. Først og fremst er det viktig å fjerne 
kravet til engelsk som undervisningsspråk. 
Dette kravet hindrer internasjonaliseringens 
viktigste mål, nemlig kulturutveksling. Ved at 
studenter fra utviklingsland og øst-europeiske 
land ikke får norskundervisning vil innsikt i 
norsk kultur og tenkemåte nødvendigvis bli 
mangelfull.

Kravet om engelsk som undervisningsspråk 
legger også sterke begrensninger på hvilke 
kurs og opplæringstilbud studentene kan føl- 
ge. En konsekvens av språkkravet er at uni- 
versitetene i Trondheim og Tromsø ikke har 
fått tildelt kvote, til tross for at begge univer- 
sitetene har søkt om det.

SV vil videre sikre muligheter til individu- 
ell rekruttering, utover de samarbeidsavtaler 
mellom institusjonene som kvoteprogrammet 
bygger på. Idag er situasjonen den at Norge 
nesten bare tar opp studenter på kvotepro- 
grammet og i forbindelse med institusjonsav- 
taler. Få eller ingen kommer på individuell 
basis. Dette har uheldige virkninger i forhold 
til hvilke studenter som får anledning til å 
komme.

Stortinget har vedtatt kvoter på 600 stu- 
denter fra utviklingsland og 150 studenter fra 
Øst-Europa over en fireårs-periode. Dette er 
for lavt. SV ønsker å øke disse til henholdsvis 
1200 og 300. Dette kan imidlertid fort bli en 
symboldebatt så lenge kvoteprogrammet er lagt 
opp slik at folk ikke skal komme i det hele 
tatt.

Et forslag for å øke antallet utenlandsstu- 
denter fra utviklingsland og Øst-Europa er å 
ta lærdom fra USA. Der satser man målbevisst 
på å tiltrekke seg studenter fra hele verden, 
gjennom sine «Fulbrightstipender». Kanskje 
vi skulle lage en norsk stipendordning å la 
Fulbright og kalt det «Gudmundstipendet». Det

Tegning: An-Magritt Gjertsen

MÅTKEDOARJJA SÅMI STUDEANTTAIDE VÅLDOFÅGA 
DAHJE DOAVTTERGRÅDA DÅSIS ROMSSA 
UNIVERSITEHTAS

Romssa Universitehta våldofåga dahje doavttergråda studeanttat, geat devdet gåibådu- 
said cuofZut såmi jienastuslogus, såhttet ohcat måtkedoarjaga lohkat olgoriikka universi- 
tehtain jahkebeali (ovtta semestera). Måtkedoarjjafålaldat lea geahddalanproSeakta mii 
galgå nannet ålgoålbmotstudeanttaid vejolasvuodaid lonohallat dieduid ja måthu, ja galgå 
maid movttiidahttit eanet såmi nuoraid våldit alitoahpu. Olgoriikkamåtkkis galget stude- 
anttat oahpåsmuvvat ja nannet oktavuodaid, juohkit dieduid såmiid birra ja juohkit dieduid 
Romssa Universitehta såmi dutkamiid birra. Studeanttaid cålus/bargu galgå leat surggiin 
mat guoskkahit ålgoålbmogiid kultuvrra, giela, sosiålalas dili, servodaga, ekologiija, lu- 
ondduriggodagaid dahje riektedili. Obbalas proseaktacilgehus ferte leat ohcalmasa fårus.

l995as juolludit måtkedoarjaga golmma studentii. Såmi dutkamiid guovddås lea juo 
juolludan guokte måtkestipeandda l995as. Dås almmuhit goalmmåt måtkestipeandda. 01- 
goriikkamåtki berre leat semestera guhko, ja måtkki ferte dahkat l995as. Ohcan såddejuv- 
vo Romssa Universitehtii, Såmi dutkamiid guovddåzii, 9037 Romsa.

Ohcanåigemearri 1995 olgoriikkamåtkåi lea skabmamånu 1. beaivvi.

Eanet dieduid, njuolggadusaid ja ohcanskovi oaccut Såmi dutkamiid guovddåzis, tele- 
fuvdna 77 64 55 35 dahje 77 64 55 36. Telefaks 77 67 66 72

REISESTØTTE TIL SAMISKE STUDENTER PÅ 
HOVEDFAG ELLER VED DOKTORGRAD 
UTDANNINGENE VED UNIVERSITETET I TROMSØ

Samiske studenter på hovedfags- eller doktorgradsnivå ved Universitetet i Tromsø, som 
fyller kriteriene for å stå i samemanntallet, kan søke reisestøtte til opphold ved et utenlands 
universitet. Reisestøtteordninga som er et prøveprosjekt, skal bidra til å styrke urfolks 
mulighet til å utveksle informasjon og kunnskap, samt til å rekruttere samer til høyere 
utdanning. Gjennom sitt opphold ved utenlanske universitet skal studenten knytte kontakter 
og informere om samiske forhold og forskning ved Universitetet i Tromsø. Studentens 
oppgave/avhandling må være relatert til urfolks kulturelle, språklige, samfunnsmessige, 
økologiske, naturgitte eller rettslige situasjon. Vedlagt søknaden må det følge en utfyllende 
prosjektbeskrivelse.

For 1995 gis det reisestøtte til 3 studenter. Senter for samiske studier har tildelt to 
reisestøtter for 1995. Med dette lyser vi ut den tredje reisestøtten. Utenlandsoppholdet bør 
ha en varighet på ett semester, og reisen må gjennomføres i løpet av 1995. Søknaden skal 
sendes Universitetet i Tromsø v/Senter for samiske studier, 9037 Tromsø.

Søknadsfrist: l.mars 1995 for utenlandsopphold 1995.

Nærmere opplysninger, retningslinjer og søknadsskjema fås ved henvendelse til Senter 
for samiske studier, Telefon 77 64 55 35 eller 77 64 55 36. Telefax 77 67 66 72

SÅMI DUTKAMIID GUOVDDÅs 
SENTER FOR SAMISKE STUDIER

Romssa Universitehta/Universitetet i Tromsø

9037 Tromsø, telefon 77 64 40 00, telefax 77 64 49 00

Ansvarlig redaktør:
Håvard Amtsen

Desksjef:
Henning Jensen

Kulturredaktør:
Ellisiv Lindkvist

Fotoansvarlig:
An-Magritt Gjertsen

Redaksjonssekretær:
Brynjar Dahl

Sivilarbeider:
Jørgen Flint

I redaksjonen:
Snorre Sanner, Øyvind Eg- 
gen, Ingrid Neerland Wal- 
seth, Anders Røeggen, 
Ola Bratlie, Kim Bye 
Bruun, Lisa-Therese 
Amundsen, Torgeir Eike
land, Solveig M.L.Kavli, 
Henrik Ormåsen, Børre 
Fevang, Toralf Melsom, 
Elin Haugdal, Espen S. 
Larsen, christine Harald- 
sen, Andreas Lorange, 
Kristian Wengen, Joakim 
Lie, Kaja Baardsen, Ra
chel Andersen. Roy Johan- 
sen, Jens Nordstrand (teg- 
ninger), Sten-Rune Ro
land, Frank Rune Johan
sen, Ole Andreas Hoen, 
Fredrik Nilsen, Morten 
Skogly, Åsgeir Johansen, 
, Marianne Strøm, Anne 
Erntsen, Torkil Ember- 
land, Thomas Harris, Karl 
Inge A. Skogholt, Vidar 
Dons Lindrupsen, Vibeke 
Isaksen, Alexander Kris
tiansen, Verena Wolf, Ni
na Hellerud, Susanne Hæt- 
ta, Andre Bruun, Yngve 
Kveli, Kari Myklebost, 
Amund Sjølie Sveen, Geir 
K Ronland. Trond Ga- 
brieldsen.

Trykk:
Bladet Tromsø, i et opp

lag på 5000.

Annonsepris:
5 kroner pr. spaltemm.

Forsidefoto:
An-Magritt Gjertsen

Neste deadline:
16. februar 1995

Utropia tar gjerne 
imot leserinnlegg. Skriv 

du flere med dine me
ninger. Redaksjonen 
forbeholder seg retten til 
å forkorte.



nr. 2 6-februar 1995_______________________________ ■" ■ lihifcii 

Dårlige lærere 
på Universitetet
Mange studenter på UiTø rister oppgitt på hodet over undervisningssitua
sjonen. Forelesningssalene er overfylte på mange fag, og for mange lærere 
holder et svakt pedagogisk nivå. Studentene klager, men så lenge det ikke 
gjelder studentøkonomien, virker det ikke som om vi er særlige flinke til å 
rydde opp i problemene. Klinisk stipendiat Tove Riise (til venstre) blir tildelt undervis

ningsprisen av Marianne Fredriksen. Foto. Q|a gfa^

Professor Tiller ved UNIKOM mener at for mange lærere 
ved UiTø har dårlige pedagogiske evner. Foto; Geir «astmo

Ola Bratlie

En del av stillingen til de uni- 
versitetsansatte er undervisning 
og oppfølging av studentene 
gjennom veiledning. Utropia har 
mottatt indikasjoner på at stan- 
darden blant de universitetsan- 
satte er for dårlig på dette feltet. 
Mange studenter går rundt og 
murrer i gangene over dårlige 
forelesninger. Spørsmålet man- 
ge stiller seg er hva de kan gjøre 
med dette undervisningsproble- 
met, og hvilke virkemidler det 
lønner seg å bruke.

UNIKOM
UNIKOM holder til i det nye 

forskningssenteret i Breivika. 
Denne institusjonen utfører opp- 
gaver både innenfor universite- 
tet og utenfor i blant annet be- 
drifter. Utenom pedagogisk ut- 
danning innen UiTø utfører også 
UNIKOM oppgaver for å sikre 
organisasjonsutvikling, kvalitets- 
sikring og lignende utenfor uni- 
versitetet.

Tom Tiller, som er universi- 
tetsansatt som professor på UNI- 
KOM, sier at det finnes en del 
brukbare undervisere ved UiTø i 
dag.

- Men det finnes også altfor 
mange dårligere undervisere, si- 
er professor Tiller.

Professor Tiller har lang farts- 
tid bak seg blant ulike utdan- 
ningsinstitusjoner, og mye av 
hans tid har gått med til fors- 
kning på ulike pedagogiske felt.

- Jeg synes det er synd at man- 
ge studenter oppfatter deler av 
undervisningen som kjedelig og 
lite relevant for faget de stude- 
rer. En ting er det hvis lærerne 
oppfører seg dårlig, eller unngår 
å møte opp på undervisningen. 
Dette må det i tilfelle slås hardt 
ned på. En annen ting er det hvis 
en foreleser virker uforberedt, og 
ikke har evne til å lære bort et 
fag i en undervisningssituasjon. 
I slike tilfeller må begge parter, 

både studenter og lærere, stille 
seg åpne til forslag for hva som 
kan gjøres bedre. Ingen er tjent 
med at studentene ikke lærer fa- 
get sitt, sier professor Tiller.

Også studentenes 
ansvar

-En måte å forbedre under- 
visningen på, hvis læreren har 
problemer med å lære bort faget, 
er å danne en liten gruppe med 
studenter, toppen 4-5 stykker, be 
med seg læreren på en kopp kaf- 
fe og legge fram problemet. Van- 
skeligere er det ikke. Men en ting 
er sikkert, og det er at et slikt 
pedagogisk problem ikke blir løst 
av seg selv. Det må være toveis 
kommunikasjon mellom lærere 
og studenter, både under under- 
visningen og utenfor foreles- 
ningssalen. Slik er det mulig å ta 
ondet ved roten, og heller plante 
ned et godt frø, argumenterer 
professor Tiller.

Kvalitetssikring gjennom 
UNIKOM

Det kan være flere alternativ 
for hvordan kvaliteten på under- 
visningen kan sikres. UNIKOM 
arrangerer i regi av universitetet 
pedagogiske seminar for nytil- 
satte. Dette pedagogiske semi- 
naret er obligatorisk for alle som 
skal ansettes i en fast stilling ved 
UiTø i dag. Dette er en forholds- 
vis ny ordning som kun har fun- 
gert i et par år. Og det er i følge 
professor Tiller for tidlig å si om 
undervisningspersonellet har hatt 
nytte av denne ordningen.

-Det vil ennå ta flere år før 
UNIKOM har sikre resultater på 
hvor godt programmet med pe- 
dagogiske seminar har fungert, 
opplyser professor Tiller.

-Vi på UNIKOM har nettopp 
begynt med et intemvurdering- 
sprogram for vår virksomhet. 
Hensikten med dette programmet 
er å utvikle seg personlig, grup- 
pen eller organisasjonen. Alle 
studentene og de ansatte har fått 
et slikt hefte med sin personlige 

«dagbok» der de noterer obser- 
verte lærings- eller utviklingsre- 
sultater, ideer om undervisnin- 
gen, kritikk, positive trekk og så 
videre. UNIKOM ønsker å legge 
til rette for vurderingsformer som 
stimulerer til læring og utvik- 
ling for alle parter, sier profes- 
sor Tiller.

Meningen med denne konti- 
nuerlige vurderingen er at alle 
parter skal delta i en systematisk 
tilrettelagt vurdering. Professor 
Tiller legger vekt på det demo- 
kratiske idealet om at den som 
berøres skal høres, når han for- 
teller om prosjektet.

Internvurdering på alle 
fagområdene

-Dette prosjektet hører fort
satt bare hjemme på UNIKOM, 
men tirsdag 31/1 hadde vi et 
møte med den øverste adminis- 
trasjonen på UiTø. Vi oppfattet 
administrasjonens reaksjoner 
som meget positive. Dette vil fø- 
re til en nærmere kobling mel- 
lom undervisningspersonellet og 
studentene ved UNIKOM.

-Hvorfor ikke overføre den
ne ideen til undervisningsperso
nellet og studentene ved alle fag
områdene på UiTø? spør profes
sor Tiller seg.

Han ser helt klare fordeler ved 
denne koblingen mellom ansatte 
og studenter.

-Dette dokumentet som vi har 
delt ut i UNIKOM kaller vi et 
refleksjonsdokument, og det blir 
brukt av både studenter og lære
re. Disse bruker dokumentet til 
skriftlige sluttvurderinger. Neste 
trinn er at studentene setter seg 
sammen i grupper og diskuterer 
alle de tankene de har gjort seg 
om undervisningen og så videre. 
Til slutt blir det foretatt en ple- 
numsdrøfting mellom studenter 
og lærere. Det er nettopp her nøk
kelen til forbedringer ligger; i 
kommunikasjon, hevder profes
sor Tiller.

Med internvurderingspro- 
grammet følger det også en mål
setting. Denne tar utgangspunkt 
i at både studentene og de ansat
te tar vurderingsoppgavene på 
alvor og makter å bygge opp et 
godt begrunnet og praktisk gjen
nomførbart system for vurde
ringsarbeidet.

Professor Tom Tiller mener 
at hvis uheldige situasjoner opp
står i undervisningsforholdet 
mellom lærer og elev, må det 
løses gjennom kommunikasjon 
og konstruktiv kritikk.

-Ingen tjener på at noen vil 
«ta» enkelte forelesere. Jeg vet 
at studentene er en gruppe rasjo- 
nelt tenkende individer som er i 
stand til å ta initiativ gjennom 
små grupper, og tilkalle seg læ
rerens oppmerksomhet og utføre 
små oppklaringsmøter, sier pro- 
fessor Tiller til slutt.

Undervisningspris 
til klinisk stipendiat 
Fredag 27. januar delte fagområdet medisin ut sin 
tradisjonelle undervisningspris. Dette skjedde i 
Lysgården på MH-bygget. Det var Tove Riise, som 
er klinisk stipendiat på revmatologisk medisinsk 
avdeling, som vant undervisningsprisen. Prisen 
på 10.000 kroner ble gitt av fagområdet medisin.

Ola Bratlie

-Jeg ble meget overrasket og 
glad da jeg hørte at det var jeg 
som hadde vunnet prisen. Det var 
en særdeles hyggelig overraskel
se, sier Tove Riise.

Det var medisiner-student 
Marianne Fredriksen fra kull-89 
som hadde æren av å overrekke 
prisen til Riise. Hun har selv hatt 
Riise som underviser, og har ba
re gode referanser å gi.

-Tove Riise har en veldig god 
evne til å lære bort, og hun gir 
hver enkelt student en meget god 
personlig oppfølging, hevder 
Fredriksen.

Dette var noe av grunnene til 
at vi valgte ut Riise blant alle de 
andre.

Det var i tillegg til Riise tre 
andre nominerte, men disse nav
nene er ikke åpne for publika
sjon. Det er bare de som satt i 
kommisjonen som vet navnene.

<m>Nyansatt
<Tove Riise er forholdsvis 

nyansatt på UiTø, og hun har 
derfor gått igjennom det obliga- 
toriske pedagogiske seminaret 
som i dag drives i regi av UNI
KOM. Tidligere var det APPU 
(Avdeling for Praktisk Pedago- 
gisk Utdanning) som drev disse 
pedagogiske seminarene.
-Jeg har fått mye ut av disse 
kursene, og de har skapt 

FOTO OG KUNST UTSTILLING 
UNDER UKA-95

Studentenes fotoklubb arrangerer salgs- /utstilling under UKA- 
95. Alle amatørkunstnere ønskes velkommen med sine farge 
eller svart/hvitt bilder, malerier skulpturer o.l. Kunstverkene vil 
bli utstillt i Hovedgården i tidsrommet tirsdag 7/3 til fredag 10/ 
3. Ønsker DU å delta ta kontakt med Studentsamfunnet eller 
fotoklubben.

ETTERLYSNING!
Pedagogikkstudenter som 

skal arrangere PNS-landsmøte 
i Tromsø, kontakt:
ISP 67 14 84 90

grunnlaget for mye av de 
ideene jeg har angående 
undervisning. Den gruppen jeg 
gikk på var veldig god, og i 
tillegg hadde vi det fint sosialt 
sammen, etter kurset var ferdig 
fortsatte noen av oss å møtes. 
Slik har vi holdt oss samlet, og 
vi har hatt muligheter til å 
videreutvikle oss rent pedago
gisk, sier Riise.

Kun fagområdet medisin
-Det hadde vært en god ide å 

gjennomføre en slik utdeling 
blant de andre instituttene. Jeg 
tror det ville føre til at undervi- 
seme kunne heve nivået for å 
oppnå denne prisen, sier Riise.

Undervisningsprisen på fag
området medisin er ikke særlig 
kjent, hverken på medisin- og 
helsefag eller blant de andre in
stituttene på UiTø. Riise og Fred
riksen er begge enige om at del 
ville være en fordel om prisen 
ble mer kjent blant de ansatte.

-Undervisningsprisen ville 
være som en gulrot som lokker 
til bedre innsats blant oss ansatte 
på universitetet. Men det forut
setter at prisen blir bedre kjent, 
og at det blir mer prestige i å 
vinne den. Jeg håper at prisen i 
fremtiden vil kunne stimulere til 
økt kvalitet på undervisningen, 
sier Riise.
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Studenter over 31
år får ikke flyhaik

-Sterkt kvinnediskriminerende, er studentstyrets 
nestleder Eirin Ytrebergs umiddelbare kommen
tar til at SAS, Braathen og Widerøe, uten varsel 
har endret reglene for studentmoderasjon på fly. - 
Det er hovedsaklig kvinner som tar utdanning på 
heltid etter fylte 31 år.

Trond Gabrielsen

-Begrunnelsen om intemasjo- 
nal samkjøring, skal ikke ramme 
norske studenter som må reise 
med fly i Norge. Studenter i 
Nord-Norge rammes spesielt 
hardt, fordi avstandene er store 
og andre kommunikasjonsmidler 
er dårlig utbygd, sier hun videre.

De tre flyselskapene, SAS, 
Braathen og Widerøe, har be- 
stemt å fjerne flyhaik for studen- 
ter over 31 år. De begrunner det- 
te med at det norske regelverket 
må samkjøres med det intema- 
sjonale etter EØS- 
avtalen.Generelt ønsker de også 
å skjære ned antall standby-plas- 
ser for å hindre forsinkelser. Re- 
gelen om at en må være norsk 
statsborger for å få moderasjon 
er nå fjernet. EØS- avtalen skal 
sikre at alle moderasjoner innen- 
lands også gis til andre EU og 
EFTA borgere. I 1990 forsøkte 
flyselskapene å fjerne alle super- 
haikere. Men myndighetene på- 
la dengang selsakapene å gi mo- 
derasjon til studenter og militæ- 
re. 1.4.94 ble det åpnet for fri- 
konkurranse i luftfarten innen- 
lands. Myndigheten til å fastset- 
te moderasjonene ble delegert til 
flyselskapene. De har i dag bare 

meldeplikt overfor myndighete- 
ne hvis de endrer kriteriene for 
moderasjon. Det er bare Wide- 
røe som mottar statsstøtte. Slikt 
sett kan ikke Samferdselsdepar- 
tementet pålegge selskapene å 
endre reglene. Det blir derfor vik
tigere å rette seg direkte til fly- 
selskapene. Studentorganisasjon- 
ene har ikke engang vært kon- 
sultert i denne saken. De har 
derfor ikke hatt mulighet til å 
gjøre noe før fortvilte studenter 
ble avvist i skranken på Langnes 
flyhavn forleden.

Kontakter departementet
Studentstyret ved UiTø har 

allerede sendt ut pressemeldin- 
ger hvor de krever at at alle stu- 
denter, uansett alder, skal kunne 
kjøpe den type rabattreiser de øn
sker. Det reageres sterkt på at 
studentene ikke er blitt forhånd- 
svarslet om nyordningen. NSU 
sentralt vil følge opp saken, og 
det er tatt kontakt med de andre 
universitetene om felles strategi. 
Konkret vil dette bety framstøt 
overfor samferdselsdepartemen- 
tet og flyselskapene. I de mel- 
dinger som blir sendt ut til fly- 
selskapene vektlegges det at in- 
ternasjonal samordning med 
grense for moderasjon ved fylte 
31 år, må skje uavhengig av

Studenter over 31 år mister retten til flyhaik med Braathen, Widerøe og SAS.

innenlanske regler for modera- 
sjon.

Hvem rammes ved UiTø?
SAS kan opplyse at det hvert 

år er 100 000 passasjerer som 
reiser standby med dem. De vet 
hverken hvor mange av disse som 
er studenter, eller hvor mange 
som er over 31 år. De sier bare at 
de regner med at de fleste stu- 
dentene får et tilbud da student- 
massen hovedsaklig er under 31 
år. Dette virker som en lite gjen- 
nomtenkt ordning. Hvis student

massen over 31 som bruker fly
haik er så liten, vil den hverken 
utgjøre store forsinkelser ved 
standby eller gi selskapene tapte 
inntekter. Å fly med tomme se- 
ter framfor å ta med seg en «gam- 
mel student», kan hverken fore- 
nes med økt inntjening eller mil- 
jøpolitiske målsettinger om å fy 1- 
le opp alle flysetene.

Studier vanskelig
Ved UiTø var det høsten 

1994, 1364 studenter, over 31 
år. Det er mange studenter som 

Foto: An-Magritt Gjertsen 
helgependler til og fra familie. 
Fullpris billetter eller annen mo- 
derasjon gjør det både dyrere og 
praktisk vanskeligere for mange 
å fortsette studiene ved UiTø. Det 
har forekommet misbruk av fly- 
haik, men flyselskapene avviser 
at det er en grunn til fjerning av 
moderasjon for den eldre student- 
massen. Så vidt Utropia erfarer 
er det gitt dispensasjon for noen 
studenter. Det er tegn på at inn- 
rømmelser kan bli gitt, og at sa- 
ken på langt nær ikk er tapt.

pÅ tVERS pÅ nYTT!
Er det noe du brenner for? Kan du gi det en faglig 
vinkling? Vil du skrive om det og få det på trykk? 
Det nye nummeret av pÅ tVERS gir deg mulighe
ten - og klarer du å skrive det under temaet «lokalt

globalt» er bidraget ditt nærmest sikret plass.

Lyst til å bli med denne gjengen på tvers? Fra venstre John 
Olaussen, Nina Methi,Nan Kristin Myhre, Lorenz Khazaleh.

Kristian Wengen

pÅ tVERS - magasinet for 
alle engasjerte ISV-studenter 
kommer nå med nytt nummer. 
Responsen etter forrige nummer 
var nesten bare positiv, og alt fra 
den menige student til oppegå- 
ende professorer har omtalt det i 
positive vendinger.

Lokalt-Globalt
Tradisjonen tro vil magsinet 

også denne gang ha et hovedte- 
ma. Hensikten med temaet er å 
belyse en sak fra forskjellige fag
lige sider, på tvers av institutte
ne. Denne gangen er det over- 
kriften «lokalt - globalt» som skal 
være utgangspunktet for artikle- 
ne, med mellomleddene regio- 
nalt og nasjonalt. Det blir opp til 
hver enkelt hva de vil skrive om, 
men redaksjonen har kommet 
med følgende stikkord for å set
te tankeprosessen i gang «inter
nasjonalisering, globalisering, 

modernisering, sentralisering vs. 
lokalstyre» Ta kontakt med pÅ 
tVERS-redaksjonen hvis du kan 
tenke deg å skrive et eller annet 
- deadline er rundt omkring uke 
9/10.

De trenger deg!
Har du lyst til å gjøre mer 

enn bare å skrive en enkelt artik
kel, er magasinet også i desperat 
nød for faste medlemmer i re
daksjonen. Det eneste som trengs 
av kompetanse for å bli skribent 
er skriveglede, og er du interes

Byens billigste bilutleie

STUDENTER 10% RABATT

rentAnreck
Telefon 77 613777. Åpent 8.00 -16.00

sert i fotografi eller lay-out trengs 
du også. Har du noen gode ideer 
om artikler som kan skrives, men 
ikke helt føler kallet til å skrive, 
er det bare å stikke innom redak- 
sjonen og sette dem på saken.

pÅ tVERS finner du på kon- 
toret for Studentutvalget for ISV, 
glassburet i ISV kjelleren som er 
rett ved siden av Utropia, og kon
tortidene henger på døra der. El
lers er alle interesserte oppfor
dret til å komme på redaksjons
møtene som er hver mandag kl. 
17.00 på rom D0120.
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Stopp tilbakesendingen
Demonstrasjonen mot utsending av tamiler 2. fe
bruar fikk en uventet begynnelse. Ordfører Erlend 
Rian startet markeringen med en appell samt krass 
kritikk av UDs behandling av saken. Rundt 200 
mennesker var med og gikk i demonstrasjonsto-

200 møtte
Rundt 200 mennesker deltok i 

fakkeltoget som ble avsluttet med 
appeller.

Aksjonen ble arrangert av Stu- 
dentstyret og SOS Rasisme og 
kommer som en reaksjon på at Sta-

-Dette viser at departementet 
bruker alle avbrekk i studier som 
et påskudd for å sende folk ut av 
landet. Det at de bringer inn kon
as søknad om asyl, mener vi er å 
begrunne et avslag med å bringe 
inn en utenforliggende sak, sier 
advokaten til Shriharan Sivasan- 

get.
+ f Vibeke Isaksen
CÅ Håvard Arntsen

-En for tidlig tilbakesending 
kan forstyrre fredsprosessen, sa 
Rian.

Han mente Sri Lanka bare 
hadde en sped begynnelse på en 

fredsløsning med den drøyt 3 uker 
gamle våpenhvilen, og minnet om 
1990 da det var våpenhvile i flere 
måneder før krigen på nytt brøt ut. 
Rian mente at en våpenhvile i ho- 
vedstaden Colombo ikke gir 
grunnlag for noen tilbakesending, 
siden de fleste tamilene kommer 

ten har startet utvisninga av 300 
tamiler fra Norge.

En del av disse tamilene er stu- 
denter. Disse må trolig avbryte 
studiene sine. I en pressemel- 
ding har Studentstyret sagt at de 
ikke godtar at studenter blir av- 
brutt i studiene sine. De som er 
kommet til Norge på studieopp- 
hold må få fullføre studiene si- 

garajah, Ulf E. Hansen. Han har 
stevnet Staten ved justisdeparte- 
mentet inn for Oslo byrett. En stev- 
ning som foreløpig har hindret ut- 
sendelse av Shriharan Sivasanga- 
rajah.

Mjøs hardt ut
Universitetsrektor Ole D. 

Mjøs var en av de første som

Ordfører Erlend Rian startet markeringen med 
en appell samt krass kritikk av UDs behandling 
av saken. Foto: An-Magritt Gjertsen

fra nordområ- 
dene som ennå 
er omringet av 
regjeringsstyr- 
ker.

-Tromsø 
kommune har 
flere ganger re- 
agert på asyl- 
og flyktninge- 
politikken, og 
da spesielt på 
den rigide må- 
ten familie- 
gjenforeninger 
blir behandlet, 
framholdt Ri
an. Han mente 
at Norge burde 
ta sin del av an- 
svaret for flykt- 
ningstrømmen 
som kommer til 
de vestlige lan
dene som føl
ge av væpne
de konflikter.

ne, uavhengige av den politiske 
situasjonen i hjemlandet.

Tromsø-student
I midten av januar ble det 

kjent at en student her fra UiTø 
hadde fått fjorten dagers varsel 
på utkastelse fra Tromsø og Nor
ge. Doktorgradsstudenten og tre- 
bams faren Shriharan Sivasan- 
garajah fikk avslag på søknad om 
forlenget studieopphold fordi 
Utlendingsdirektoratet (UDI) 
mente formaliteter rundt studie
ne ikke var klare. Etter at dette 
var blitt avklart ble det nytt av- 
slag. Denne gangen med begrun
nelse i at kona hadde søkt om 
politisk asyl. Og dermed fryktet 
UDI at familien skulle bosette 
seg i Norge.

-Jeg ønsker bare å fullføre stu
dine mine og så reise tilbake til 
Sri Lanka. Der vil jeg og landet 
mitt få god bruk for en doktor- 
grad i fysikk, sa Shriharan.

Alle påskudd

gikk ut imot denne behandlinga 
av utenlandske studenter.

-Det er opprørende og uver
dig. Dette hører ingen sted hjem
me. Det å bruke forandringer i 
den politiske situasjonen i de en
kelte landa, som en «unnskyld
ning» til å bryte studiene er hals 
over hodet, sa Mjøs og mente at 
UDI ikke har noe med å blande 
seg inn i studiene til en student.

- Det er for lettvint for myn
dighetene å si at situasjonen har 
roet seg. Utviklingslanda trenger 
toppkompetanse, og dermed 
mennesker som har tatt doktor
grader, sa han videre og fryktet 
at tamilene ikke bli den eneste 
gruppen som står overfor trusse- 
len om utkastelse.

Rundt 200 stykker demon
strerte mot utastelsen av 

tamiler fra Norge.
Foto: An-Magritt Gjertsen

Dårlig tid til demo
/EiD A I
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16 TIMERS GRUNNKURS I STUDIETEKNIKK.

KURSET HJELPER DEG TIL Å BLI EN BEDRE OG MER EFFEKTIV STUDENT

Som hukommelseskartet viser tar kurset opp temaer som bla. notater 
(hukommelseskart) fra forelesninger og bøker, effektiv lesing, repitisjons- 
systen, tidsplanlegging og eksamen.

HELGEKURS:
18. og 19. febr., 09.00-17.00 i UB- 
auditoriet

KVELDSKURS:
20., 22., 27. febr, og 1. mars 17.00- 
21.00, i hus 1 rom 6 (kjeller)

PÅMELDING: Tove Bråthen
tlf. 77 67 35 78

PRIS:
850,- inkl, nødvendig utstyr og rett 
til gratis oppfriskningskurs

KURSLEDER: Tove Bråthen

RiNCrOM-iNsirn rrn as
OfTi. I RIM: Ot, VI I: I BMM. I MOW VMOS
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Svært mange studenter hadde funnet 
fram til kantinene under torsdagens 
støttedemonstrasjon. Dårlig tid og ikke 
minst dårlig informasjon om demon
strasjonen var hovedgrunnene til at 
mange studenter ikke møtte.

Håvard Arntsen

-Studentengasjemen- 
tet er mer eller mindre 
utdødd. Vi er mer opp- 
tatt av gjennomstrøm- 
ning og av å være effek- 
tive enn av å engasjere 
oss, sier Petter Rein- 
holdtsen der han spiser 
«dagens» i Hovedgårds- 
kantina. Han er slett ikke 
ensom der han sitter. 
Kantina er så full den kan 
være en ettermiddag.

Dreper 
engasjement 

Reinholdtsen mener 
at studentengasjement 
blir drept av for mye å 
gjøre og høyt lesepress.

-Man burde ikke 
straffe de studentene som 
er allsidige og som en- 
gasjerer seg i det som 
skjer. Studentene er en 
svært vanskelig gruppe å 
engasjere, sier IMR-stu-

denten. Dette er noe han 
selv merker på kroppen. 
Han er involvert i tillits- 
mannssytemet ved IMR, 
arbeidet her har gjort sitt 
til at han ikke fikk tid til 
å delta i demonstrasjonen.

Imot 
demonstrasjoner 

-Jeg er prinsipielt imot 
demonstrasjoner. Jeg har 
aldri gått i et demonstra
sjonstog før, sier Kristin 
Berglund, på tredje avde
ling juss. Etter litt etter- 
tanke kommer hun på at 
hun var med og demon
strerte mot Hernes en 
minst en anledning.

-Man må sile ut de 
viktige tingene og demon
strere for, fortsetter hun. 
Og legger til at hun er 
synes at lesebrev er tåpe
lig. Venninnene, som sit- 
ter sammen med henne i 
et svært trafikkert Univer- 
sitetsbibliotek, er ikke 
helt enige med henne.

-Det viser seg at hvis man er 
aktive og viser seg i media sl 
hjelper det. Da blir det gjort ting 
I de politiske partiene skjer del 
ingenting, påstår Ellen Ulriksen, 
hun også på tredje avdeling juss. 
Hun er svært spent på utfallet av 
tamil-saken. Ellen er også opp
tatt av den juridiske siden ved 
saken.

-Jeg har forstått det slik at 
han, Shriharan Sivasingrajah, har 
studieopphold. Og da skjønner 
jeg ikke hvorfor myndighetene i 
utgangspunktet ville kaste ham 
ut, sier hun.

Uengasjert utad
De er enige i at utad så er 

ikke studentene noen engasjert 
masse. Men de tror at de fleste 
studentene er engasjerte «i ho
det sitt», men på grunn av lesing 
og eksamenspress så forblir en
gasjementet der.
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iv tamiler

Kwasi Amakye-Boateng, visepresident i FSU frykter at det vil bli for lett for norske myndigheter 
å sende utenlandske studenter hjem når usikre fredsavtaler trer i kraft. foto; An-Magritt Gjertsen

Frykter presedens
Visepresident i Foreign Students Union-Tromsø, Kwasi Amakye-Boateng 
frykter at beslutningen om å kaste ut tamiler fra Norge, selv om de er under 
utdanning, vil føre til at andre utenlandske studenter også vil bli sendt hjem.

Akademisk Kvarter
B______() R fl \ \ I) I I

VI HAR SATT UT1 FEBRUAR'- 150 TITLER FRA

Cambridge
UNIVERSITY PRESS

Telefon:

FILOSOFI, ARKEOLOGI, HISTORIE OG NOE SPRÅK/ 
LITTERATUR.
UTSTILLINGA VIL STÅ UT MÅNEDEN

Hovedgården, Universitetet i Tromsø,9005 Tromsø. 
Tlf: 776-44920, Fax 77 64 49 19

Bente sundsvold 77 64 45 96
Husk å benytte deg av HELSEFONDET, som gir delvis dekning av utgifter til tannbehand
ling, briller, fysioterapi og andre helsemessige utgifter. Se regler på oppslagstavla. Søknads
skjema fås hos Studentsamskipnaden og Sosialtjenesten.
Psykolog: Henvend deg til Sosialtjenesten vedrørende informasjon om Muligheter for 
psykologisk behandling.

LL Håvard Arntsen

-Jeg frykter at dette vil skape 
presedens i den norske flykt- 
ningepolitikken. Det å sende folk 
ut av Norge, selv om situasjonen 
i hjemlandet fremdeles er svært 
uklar og usikker er svært beten- 
kelig, sier han til Utropia. Han 
frykter at for hver gang vi nå 
hører om mulige fredsløsninger i 
et urolig land, vil bety at studen- 
ter blir sendt ut av Norge.

-Tamiler idag. Hvem kaster 
de ut imorgen?, spør han.

Ingen fredsløsning
Omkring 350 utlandske stu- 

denter studerer på UiTø. 150 av 
disse er nordiske. Svært mange 
av de resterende 200 er fra «u- 
land» og områder i krig.

-De som er her under utdan- 
ning vil bli en svært viktig res- 
surs for hjemlandet sitt når de 
kommer hjem. I de landene hvor 
det nå er krig vil man få bruk for 

Studentenes Sosialtjeneste
Du kan ta kontakt med Studentenes Sosialtjeneste ved ulike sosiale og personlige problemer, 
for eksempel dårlig økonomi, samlivs-/familieproblemer, ensomhet, tvil om studievalg, 
eksamensangst...
Av og til kan det være vanskelig å ha klart for seg hva problemene egentlig består i. 
Konsulentene har taushetsplikt. TA GJERNE KONTAKT, JO FØR JO HELLER. 
Kontoret er i kjelleretasjen på Universitetsbiblioteket, med inngang fra nord (på yttersiden 
av bygget). Ta kontakt for avtale. Trefftid kl. 10 -14 hver dag. Klokken 13 - 14 har konto
ret "åpen konsultasjon" uten foregående timebestilling.

folk med høy utdanning. Men 
man må passe på at det er reel 
fred i hjemlandet før myndighe- 
tene sender folk hjem, sier Ama- 
kye-Boateng og understreker at 
det ikke er noen sikker fredsløs- 
ning på Sri- Lanka nå.

Uakseptabelt
-Det er heller ikke aksepta- 

belt at myndighetene avbryter en 
som er midt i utdannelsen sin. 
Vet de ikke hvor verdifullt det er 
for den 3. verden å få høyt ut- 
dannede mennesker tilbake, spør 
han. For disse landene er det livs
viktig å få høyt kvalifiserte men
nesker i stillinger som sørger for 
at utviklingen i landet går raske- 
re. Og fredsløsniger trenger men- 
nesker som har kunnskaper som 
kan hjelpe til med å bygge opp 
igjen det som er ødelagt.

Utviklingshjelp
-En doktorgrad vil for eksem

pel være en enorm ressurs både 
for den enkelte og for landet. Og 

Ekspedisjon, Jill-I. Larsen

Konsulent / avd.leder, Kaare Olsen

Konsulent / psykolog, Dorrit Rosenkrantz

Konsulent for utenlandske studenter,

når man får tilbudet om å bli 
med på et doktorgrad opplegg, 
som Shriharan Sivasangarajah 
fikk, vil dette kunne føre til enor- 
me framsteg i de enkelte lande
ne, fremholder han.

-Det å kunne gi tilbud om 
høyere utdanning er en veldig 
nyttig måte å drive utviklings- 
hjelp på, fortsetter Amakye- 
Boateng.

Men han peker også på at selv 
om det er blitt fredsløsninger så 
er det lite gunstig å sende stu- 
denter hjem.

-For studenter er stabilitet og 
ro rundt studiene viktig. Og for 
de fleste som studerer i Norge, 
så ligger det i forutsetningene at 
man skal vende hjem etter endte 
studier, og jobbe for seg selv og 
landet sitt, sier han.

FSU sentralt jobber med å få 
gjennomslag for å gjøre om på 
lovverket i Stortinget. Her på 
UiTø samarbeider FSU-Tromsø 
med studentstyret.

77 64 53 23

77 64 45 94

77 64 45 95 '
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Tromsø får tilbake husleienemdc
nr. 2 6.februar1995

Alt tyder på at Tromsø vil få gjeninnført ordninga 
med husleienemd,etter at kommunestyret den 1. 
februar med 64 mot 2 representanter vedtok å 
søke om lov til å gjenopprette husleienemda.

g> Per Steinar Moen 
Geir Kastmo

Dette betyr at både studenter 
og andre leietakere som føler at 
de betaler en urimelig høy hus- 
leie i forhold til boligstandarden 
kan klage leia inn for husleie- 
nemda; når nemda formelt blir 
vedtatt.

-Husleienemda vil få myndig- 
het til å sette ned leia både på 
kommunale og private boliger 
dersom det skulle vise seg å bli 
nødvendig, sier Margrete Torse- 
ter. Hun har jobbet som prosjekt- 
leder i Juss Hjelpa for Nord-Nor- 
ge, og er en av pådriverne bak 
dette vedtaket. Juss Hjelpa har 
vært veldig belastet med slike 
saker, derfor håper Torseter at 
husleienemda nå kan avlaste Juss 
Hjelpa en god del.

Betraktelig økning i 
antall klager

Tromsø fikk adgang til å ned- 
legge husleienemda i 1991 på 
grunn av avtagende behov. Mot 
slutten mottok de kun to klager i 
året. En av grunnene til dette la- 
ve tallet skyldes ikke bare et min- 
dre presset boligmarked, men og- 
så at kjennskapen til denne in
stansen var heller dårlig.

Umiddelbart etter nedleggel- 
sen økte antallet studenter kraf- 
tig i Tromsø. Dette førte til at 
det private utleiemarkedet ble 
tynt til det ytterste; og utleiepri- 
sene ble skutt i været. I denne 
perioden har leietakeren i prak- 
sis vært rettsløs. Han har kunnet 

velge mellom å betale det utleie
ren forlanger, eller finne seg et 
annet sted å bo. Det har også 
vært en teoretisk mulighet å trek
ke saken inn for domstolene, men 
det sier seg selv at en slik pro
sess er tilnærmet umulig å gå 
igjennom for en gjennomsnitts- 
student.

Forbrukerkontoret og Kon
kurransetilsynet har blitt brukt 
som klageinstanser i stedet for 
en eventuell husleienemd. Fra 
nedleggelsen i 1991 til 1993 har 
Forbrukerkontoret alene mottatt 
langt over 2.000 klager fra frus
trerte leietagere i Tromsø kom- 
mune.

Blandet suksess andre 
steder

Det er ikke bare i Tromsø at 
det er behov for en slik kommu- 
nal husleienemd. Denne ordnin- 
gen eksisterer per i dag både i 
Drammen, Oslo, Bergen, Trond
heim, Stavanger og Bodø. De tre 
sistnevnte byene fikk adgang til 
å legge ned nemda samtidig som 
Tromsø, men valgte likevel å 
opprettholde nemda inntil vide- 
re.

Husleienemda har ikke fun
gert like bra alle steder. I Sta- 
vanger vurderes den nedlagt på 
grunn av liten saksmengde, og 
heller ikke i de andre byene har 
denne nemda vært overarbeidet.

-Men Tromsø er den student- 
byen som opplever størst press 
på boligmarkedet, sier Torseter. 
Man har tidligere opplevd at stu- 
denter har valgt vekk det «åpne»

universitetet til fordel for andre 
studiesteder, kun på grunn av bo- 
ligsituasjonen. Erfaringer fra Bo- 
lighjelpa ’93 bekrefter denne på
standen.

Det er spesielt i høstsemeste
ret at presset på boligmarkedet 
er stort. For å avlaste dette pres
set, ble Bolighjelpa innført. Men 
på grunn av altfor stor pågang, 
er det kun nye 
studenter ved 
universitetet 
som kan regne 

med å få tildelt bolig gjennom 
dette prosjektet.

Når husleienemda nå kommer 
i virksomhet, vil den bestå av tre 
representanter som skal sikre rett
ferdig behandling av klagene.

-Dette sikres ved at både ut
leierne og leietakerne vil få en 
representant hver i denne nem
da. Dessuten vil nemda også be- 

d

- Tjar du noengang '

Foto: Geir Kastn8 
t< 

stå av et helt nøytralt medltE 
forteller initiativtaker Marg 
Torseter til Utropia.

Nemda vil ikke bestå av i 
en heltidsansatte saksbehandi? 
slik tilfellet er i Trondheim. £ 
kevel vil nemda ha muligheie 
å gå på befaring når det er bet° 
for dette, avslutter hun. k 

v

Samiske stipend fått et lazrerifct slips:
og studieplasser
Det som tidliger har vært et virvar av samiske kvoter og støtt- 
ordninger er nå samlet i et hefte. «DINE MULIGHETER» heter 
det og skal være til hjelp og motivasjon til samisk ungdom 

Det koster ingenting å spesialbestille bø- 
ker.
Vi skaffer deg en emneoversikt.
Vi har 30.000 registrerte bøker/varer i vår 
datamaskin.

som tenker på, eller holder på med høyere utdanning.

u Kristian Wengen

Barbro Lill Hætta er både initiativta
ker og ansvarlig for utarbeidelsen av hef
tet. Bakgrunnen for prosjektet var at in- 
formasjonen om samiske særordninger har 
vært så dårlig at de i liten grad har blitt 
benyttet. Dette er et stort problem fordi:

-De samiske samfunn mangler faglig 
miljø, noe som fører til at de fleste med 
høyere utdanning fort blir utbrent og flyt
ter, sier Barbro. - Dessuten er det ikke noe 
særlig status å ta høyere utdanning i de 
fleste samiske familier, og det er derfor 
viktig at ungdom får vite om særordnin- 
gene så de kan fungere som en ekstra 
motivering.

Det er samiske kvoter på en rekke fag- 
områder bl.a. medisin, jus og joumalistut- 
danning. Kravene som stilles på de for
skjellige fagene varier derimot mye, sær
lig når det gjelder språk og etnisitetskrav. 
På enkelte utdanninger holder det med at 
du består en samisk språktest, mens du på 
andre igjen både må beherske språket, og

oppfylle kriteriene for innmelding i same
manntallet.

Når det gjelder støtteordninger er ikke 
de kommunale ordningene tatt med. En 
rekke kommuner har slike ordninger, så 
det kan være lurt å kontakte hjemkommu
nen sin.

Universitetet i Tromsø har nettopp ved
tatt nye rettningslinjer for de samiske kvo
tene. En av hovedforandringene er at det 
nå stilles krav til både språkbeherskelse og 
etnisitet.

- Dette gjør at en rekke samer som ikke 
behersker språket, men som innehar en ver
difull og kostbar kompetanse når det gjel
der samisk kultur ikke får de samme mu
lighetene. Det er en sørgelig utvikling, sier 
Barbro. - Men det er jo på den andre siden 
veldig bra at det nå er samiske kvoter også 
på fiskerifagene fiskerikandidat, fiskehel
se og havbruk, og på sivilingeniør. Vi får 
håpe at mange vil bruke seg av disse nye 
tilbudene også, avslutter hun.

Brosjyrene kan fås ved å henvende seg 
til:

Styret for de samisk vdg. skolene, tlf: 
784 86995 eller rådgiver på universitetet.

Utsolgte bøker kan vi søke etter hos 130 
andre Libris-bokhandlere.
Libris-kjeden gir ut eget bokmagasin som 
er gratis. Du kan låne bøker hos 
Libris*Biblotek
Vi er "On line" med norske forlag.

<

Alle pensumbøkene til Helsefaghøgskolene 
og de andre Høgskolene.

Centrum * Libris
Bok og Papirhandelen i Sjøgata 

OBS!
f Telefonnr.: 77 68 35 40

Telefaxnr.: 77 68 53 01 W
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Forvist til sentrum
Ser du etter Ex.Phil.-studenter i Breivika, sa du? Sorry, da har sentrum, akkurat som resten av filosofiseksjonen og grunnfag 
du gått feil. Av mangel på plass i Breivika finner du dem i i engelsk, samt lingvistikk.

UL Hilde Mjøs

Georg Lundesgaard er en av 
mange ferske ex.phil.-studenter 
ved Universitetet i Tromsø. Han 
er sjelden å se på universitets- 
området i Breivika fordi ex.phil.- 
studentene er «stasjonert» i sen- 
trum. Hans første møte med uni- 
versitetet ble derfor seminar på 
Domus, forelesning på kinoen, 
lesesal på Domus og pause i Do- 
muskaféen med kaffe, medstu- 
denter og pensjonister, kanskje 
ikke akkurat slik man forestiller 
seg et universitetsliv?

Spørsmålene en kan stille seg 
er da hvorvidt disse ex.phil.-stu- 
dentene blir kjent med universi- 
tetsområdet i Breivika dette inn- 
føringshalvåret? - Og om de kan 
identifisere seg med UiTø. Vi
dere kan man spørre seg hvilken 
innvirkning flytting av filosofi- 

0 seksjonen til sentrum og oppret- 
telsen av studenthus vil ha for 

•i Ex.Phil.-studentene.
e:

Ny studenttilværelse
J Som ny student etter en 
et «trygg» tilværelse på videregå- 
L ende, er det viktig å føle seg som 

i en del av den nye helheten. Selv 
M om universitetsområde i Breivi- 

ka er stort, vil det likevel være 
viktig som fersk student å bli 

- kjent med det du tilhører - nett- 
■ opp det området flertallet av stu- 

dentene holder til på. Som Lun- 
desgaard også sier:

-Som ex.phil.-student i sen- 
trum får man ikke kontakt med 
studenter som har vært ved uni- 
versitetet lenge, og man føler at 
en faller utenfor «selve» univer- 
sitetet. Det virker nærmest som 

om man ikke studerer ved et uni- 
versitet.

Som et ledd i at l.-semester- 
studenter, i hovedsak ex.phil.- 
studenter, skal føle en større til
knytning til universitetet, fore
slår professor i filosofi Viggo 
Rossvær, at seniorprofessorer 
skal ha spesielle plikter overfor 
nye studenter og fungere som en 
kanaliserende kontakt for dem 
som ønsker det. Han snakker vi
dere om hvor viktig det er å be
handle 1 .-semesterstudenter godt, 
fordi det vil ha så mye å si for 
deres videre forhold til universi- 
tetet.

Flytting av 
filosofiseksjonen

Nylig flyttet filosofiseksjonen 
til et bygg i sentrum like i nær- 
heten av Domus. Dette er i sam- 
me område der et eventuelt stu- 
denthus skal ligge. Muligens vil 
dette føre til at ex.phil-studenter 
i alle fall får en tilknytning til en 
seksjon ved universitetet, noe 
Lundesgaard er enig i. Samtidig 
ser man altså en forbedring fra 
tidligere ved at forelesere og stu- 
denter er samlet i ett område.

Rossvær sier videre at det ide- 
elle ville være å ha ex.phil.-un- 
dervisning i Breivika, slik at man 
ville få tilknytning til fagmiljøet 
utenfor ex.phil. Samtidig ville 
man unngå at noen studenter fø- 
ler seg «utestengt» fra Breivika 
dette første semesteret med un- 
dervisning i sentrum. Likevel ser 
han også fordelene ved å ha 
ex.phil.-undervisningen i sen- 
trum. For studenter som ikke 
kommer fra Tromsø vil Breivi- 
ka-området kunne virke stort og 
iskaldt. Domus er mindre og let

tere å forholde seg til, og der- 
med er det kanskje lettere å ska- 
pe et sosialt nettverk som man 
kan ta med seg neste semester, 
forhåpentligvis til Breivika. 
Dessuten danner man da et del- 
universitet i sentrum, og har her 
muligheten til å begynne fra 
«scratch» og kanskje være et «la- 
boratorium» for bedre miljø for 
studentene generelt.

Ønsket om studenthus
Mellom filosofibygget og Do- 

mus finner man tidligere Ung- 
dommens hus, som man ønsker 
å ha som studenthus. Dette er et 

Georg Lundesgaard, en av mange ex.phil studenter som er forvist fra Breivika og ned i byen.
Foto: Mona Møllebakken

prosjekt Rossvær ser på som 
svært interessant. Han ser her 
muligheten til å kunne knytte 
mange spennende bånd mellom 
sosiale aktiviteter, kultur og fag- 
miljø, samtidig som man kan in
tegrere universitetet i sentrum. 
Det kan fungere som et møtested 
mellom by og befolkning og ikke 
minst som et møtested på tvers 
av fag. Her ser man muligheten 
for ex.phil.-studenter i sentrum 
til å få kontakt med studenter 
som har tilbragt en tid ved uni- 
versitetet. Tilretteleggelsen av 
grupperom for kollokvier og 
eventuelt en kinosal i studenthu

set vil gjøre at fag og sosiale 
aktiviteter kan kombineres.

Tilhørighet
Det er altså ingen tvil om at 

både flytting av filosofiseksjo- 
nen samt planene om et student- 
hus vil ha stor innvirkning på 
Ex.Phil.-studentenes integrering 
i universitetsmiljøet. Likevel får 
man inntrykk av at mange øn- 
sker å samle hele universitetet i 
Breivika, slik at alle blir en del 
av helheten, enten de tar sine 7 
første vekttall med Ex.Phil.-stu
diet eller har 6-års universitets
utdannelse.

Dette er 
saken hittil

holdt fri for kritikk. I vedtaket 
het det at Studentstyret valgte å 
tro på hans utspill om at han vil- 
le iobbe for en —

Mistillitsvedtaket var 
en av de viktigste sa
kene studentstyret tok 
opp i forrige semester. 
Det var en sak av stor

■ prinsipiell betydning, 
og vedrørte det desi
dert viktigste student- 
politiske temaet ved 
UiTø, lukkingen av det 
tradisjonelt åpne fa
kultetet ISV.

I september vedtok Student- 
» styret for første, men ikke siste 
'I gang et vedtak om mistillit til 

Universitetsledelsen og ledelsen 
I ved ISV. Vedtaket ble fremmet 

av AU medlem Pål Julius Skog- 
I holt og ble stemt gjennom uten 
j betydelig debatt. Etter vedta- 
i ket var det flere av Studentsty- 
t rets medlemmer som uttrykte 
| at de ikke var sikre på hva de 
r hadde stemt gjennom. Vedta- 
I ket sa blant annet at tilliten til 
I Universitetsledelsen og admi- 
I nistrasjonen ved ISV var ikke 
I eksisterende. Rektor Ole D. 
I Mjøs var den eneste som ble 

ning av UiTø. Forøvrig ble ikke 
vedtaket sendt til den ledelsen 
det var rettet mot før en drøy 
måned etter at vedtaket først ble 
stemt gjennom. I følge student- 
styreleder Andreas Bakke, som 
forøvrigt karakteriserte vedtaket 
som useriøst, var dette en glipp.

Uenighet
I tiden etter vedtaket oppstod 

det en debatt om hva det egent
lig betød. Var det en sterk kri
tikk av ledelsen eller ba man dem 
om å trekke seg fra sine stillin
ger. Vedtaket ble tatt opp til en 
debatt, og man kom frem til at 
man i begrepet mistillit la en 
sterk kritikk, og at det ikke be
tød at man skulle kutte enhver 
form for samarbeidde med ledel
sen. Studentstyreleder Andreas 
Bakke gjorde det også helt klart 
at han ikke ville være villig til å 
bli sittende som studentleder hvis 
resultatet av vedtaket ble et brudd 
med Universitetsledelsen. Mis
tillitsforslaget ble vedtatt nok en 
gang, og denne gangen ble det 
sendt til ledelsen. Ledelsen, ved 
rektor og Universitetsstyret så 
seg ikke enige i at det kun var 
sterk kritikk, men anså det som 
at Studentstyret hadde kuttet en 
hver form for formell kontakt.

I september i forrige semester erklærte studentstyret mistillit til universi
tetsledelsen og ledelsen ved ISV. Det virker som om det eneste de oppnåd
de med mistilliten var å miste tillit.

u Thomas Harris

Resultatet av mistilliten når 
den endelig ble vedtatt og over
sendt var at Universitetsledelsen 
brøt kontakten med studentdemo
kratiet og derved også med stu
dentene Resultatet av dette rent 
konkret var at Studentstyret ikke 
ville få de 611.000 kronene de 
hadde søkt om i lønnsmidler og 
at samarbeidsforholdet mellom 
AU og Universitetstyret ville bli 
umulig.

Mistillit igjen
Resultatet var at mistillitssa- 

ken ble tatt opp nok en gang. Det 
kom inn fem alternative forslag 
til vedtak, samt et mistillitsfor
slag mot studentstyreleder Andre
as Bakke. Mistillitsforslaget mot 
Andreas Bakke ble ikke levert inn 
tidsnok til å bli med på sakslis
ten, og ble derfor omgjort til en 
protokolltilførsel. Som skulle tas 
opp på nytt så sant noen fremmet 
den til et kommende møtes saks
liste. Av de fem alternativene til 

vedtak ble to stykker trukket til
bake, og det ble votering over de 
resterende forslagene. Det vedta- 
ket som til slutt ble stemt gjen
nom var en sterkt nedtonet ver
sjon av det opprinnelige mistil
litsvedtaket. Med den forskjel
len at rektor var tatt med i kri
tikken, at formuleringen fikk en 
annen karakter og at mistillit 
ble gjort om til sterk kritikk.

Mistet tillit
Forholdet mellom Student

demokratiet og Universitetsle
delsen har siden blitt normali
sert, og kritikken registrert. Det 
som kan ansees som en smule 
merkelig er at protokolltilfør
selen om mistillit til Andreas 
Bakke aldri har blitt fremmet 
på nytt. Det er betenkelig at 
en Studentstyreleder kan sitte 
med et oppgjort mistillitsfor
slag mot seg uten og gjøre noe 
med det. Det er enda merkeli
gere at de syv som erklærte 
mistilliten, blant dem Frank 
Thure Lindgren, Robert Hagen 
og Geir Ove Ystmark, velger å

gjøre noe så alvorlig som å er
klære mistillit mot studentstyre- 
lederen, uten å følge det opp.

Andreas Bakke.
FotoiVidar Lindrupsen

Mistetmistillit
■
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Når studentpolitik
Landområdet Palestina, et stridens eple gjennom 
alle tider. Palestinere, et fortrengt folk siden FN 
vedtok å opprette staten Israel i 1947. Et hellig 
land fra Bibelhistorien der jøder og muslimer le
ver side om side, og hvor begge ønsker seg en 
egen stat. Etter fredsforhandlingene mellom PLO 
og israelske myndigheter, og undertegnelse av

Trond Gabrielsen

Oslo-avtalen fra 1994 mellom 
den israelske regjering og PLO 
fastsetter et visst selvstyre for pa- 
lestinere på Gaza-stripen og i Je- 
riko-området. Palestinerne skal 
få ansvaret for blant annet un- 
dervisning og turisme. Intensjo- 
nen er at palestinerne skal bygge 
opp sitt selvstyreapparat rundt 
PLO, som nå er palestinernes of
fisielle styringsorgan. De pales- 
tinske valgene lar vente på seg 
så lenge overtredelsene av freds- 
avtalen finner sted. Det gjelder 
spesielt at israelske regjerings- 
styrker beveger seg innenfor pa- 
lestinske områder og vice versa, 
og at nybyggingen av israelske 
«settlements» ikke stanser. Hver
ken den ytterliggående muslim
ske organisasjonen Hamas eller 
ytterliggående israelske grupper 
har akseptert fredsavtalen. Sta
dig vekk hører vi om terror-ak- 
sjoner. Konsekvensen av at ek- 
stremister ødelegger for alle, er 
brudd i de videre forhandlinger 
og utsettelse av gjennomføring 
av avtalens fase en og to.

Når studentpolitikk er 
nasjonalpolitikk

Problemene ved de palestin
ske universitetene er mange. De

blir drevet av palestinere med 
økonomisk støtte fra PLO og ut- 
landet. Universitetene har i lan
ge perioder vært stengt av israel
ske myndigheter pga. for sterk 
politisk virksomhet. Stengning- 
ene har ført til en rekke interna
sjonale reaksjoner, ikke minst fra 
utenlandske studentorganisasjo
ner.

Etter fredsavtalen er det inn
ført en rekke «check points» 
rundt Jerusalem og andre områ
der hvor palestinere ikke har inn
reisetillatelse. Det har gjort det 
umulig for mange som bor uten
for studentområdene å komme til 
sin akademiske institusjon. Man
ge setter livet på spill for en sko
ledag ved å kjøre på utsiden av 
disse israelske kontrollpunktene.

Med flertallsvalg mot 
nasjonale målsettinger

Mens vi her hjemme har eg
ne studentpartier som hovedsak
lig jobber mot universitetsledel
sen, er den palestinske student
politikken vitterlig mer alvorlig. 
Hamas og PLO har omtrent like 
stor oppslutning blant de uhyre 
politisk engasjerte studentene. 
Flertallsvalg sikrer det partiet 
som får over halvparten av stem
mene, alle representantene i stu
dentstyret. I den prekære situa
sjon Palestina nå er i, dreier all

den såkalte Oslo-avtalen, øynet mange et 
fredshåp. På tross av disse framskrittene er 
blodige kamper fortsatt en måte å løse sterk 
uenighet på. Hvordan har så de palestinske 
universitetsstudentene det midt oppe i kon
flikten, og hva er studentpolitikk og student
demokrati for dem?

Ingen konkrete 
forslag

Per i dag har UiTø ut
vekslingsavtaler med med 
Western Cape i Sør-Afri- 
ka, Arkhangels i Russ
land, San Carlos i Guate
mala og gjennom EUs ut
vekslingsprogram. Hvor 
har så UiTøs vanligvis så 
sterke internasjonale en
gasjement tatt veien når 
det gjelder palestinere? 
Studentstyret kan fortelle 
til Utropia at det er gjort 
vedtak som er oversendt 
universitetsledelsen så 
langt tilbake som 1990. 
Etter et nytt vedtak i 1992 
med purring på tidligere 
forslag, er det nå over
sendt enda et nytt vedtak 
fra studentstyret. Det ly
der som følger: «...setje 
samarbeid mellom UiTø 
og palestinske universitet 
på administrasjonens og 
den politiske leiinga sin 
dagsorden». Hva har så 
universitetsledelsen tenkt 
å gjøre for at UiTø også 
skal få i gang samarbeid 
med palestinske universi
tet slik UiO og UiB nå 
har?

politisk aktivitet seg om få til et 
eget palestinsk selvstyre som kan 
ta seg av deres rettigheter og 
krav. Først når den spente situa
sjonen en gang blir avløst, kan 
de begynne med typiske student- 
saker som vi sysler med her 
hjemme.

Studentsamarbeid i dag 
og framover

Det de palestinske universi
tetene primært trenger, er utveks
ling som sikrer dem utdannelse 
på mastemivå. Palestinere kan i 
dag gå under u-lands kvoten på 
hovedfagsnivå, og nyte godt av 
Lånekassens lån og stipend, så
fremt de returnerer til hjemlan
det sitt etter endt utdannelse. Skal 
palestinerne få bygd opp sine 
egne mastergrads-studier, er ut
landet nødt til å være behjelpeli
ge med utvekslingsavtaler.

Universitetene i Oslo og Ber
gen har i den senere tid fått til 
utvekslingsprogrammer med to 
palestinske universiteter. I tillegg 
til arabisk språk kan de tilby 
meget anerkjente studier innen
for Midtøsten-politikk. Studen
ter ved UiTø kan også søke på 
det ettårige områdestudiet eller 
sommerskolen, og interesserte 
bes ta kontakt med internasjo
nalt ansvarlig i Studentstyret, 
Lisa Amundsen.

-Lederne for den palestinsl"
s;

-Skolegården på det strengt islamske universitetet An-Najah som UiO har samarbeid med.
Foto: Lisa Amundsen

Skull
Ifølge Ole D. Mjøs 

ledelsen interessert i 
til noe konkret i de p 
lestinske områden 
Han forventer at st 
dentstyret kommer mi 
konkrete forslag til sai 
arbeidsprosjekt med 
visst kostnadsoversh 
i stedet for generell ve 
tak av den typen sc 
er oversendt tidligere

il Trond Gabrielsen

Rektor misliker at det il 
er kommet i gang noe safli 
beidsprosjekt. Han ønskei 
være først ute. Det planleg! 
nå å sende en delegasjon til 
palestinske områdene på Ve
bredden og Gaza i Slutten 
april. De skal prøve å få til k*
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er blodig alvor STUDENT
RADIOEN
Mandag
07.30 Morrakvitter

07.55

Aktuell byradio med reportasjer, 
intervjuer og musikk
Nyhetsoversikt

10.00 Tromsøtoppen

11.00

De mest solgte platene i Tromsø 
siste uke
Cafe-radio

15.00
Reprise fra fredag
Aktuelt 15

21.00
Nyheter og reportasjer
Oppvarming til Radiobingo

21.30 Radiobingo
i samearbeid nted Ramfjord UIL

Tirsdag
07.30 Morrakvitter

07.55

Aktuell byradio med reportasjer, 
intervjuer og musikk
Nyhetsoversikt

11.00 Ukas nye plater
15.00 Aktuelt 15

21.30
Nyheter og reportasjer 
Studentradioen

22.00 Jazzforum

23.00
med Tom Jensen 
Elvisradioen

Onsdag
07.30 Morrakvitter

07.55

Aktuell byradio med reportasjer, 
intervjuer og musikk
Nyhetsoversikt

10.00 Musikkmaksimum

15.00
Reprise 
Aktuelt 15

22.00
Nyheter og reportasjer
Studenthjørnet
Aktuelt stoff fra studentmiljøet.

gjerne ha gjort noe
krete utvekslingsavtaler for stu- 
denter og forskere.

Palestinernes parti
-Vi var kanskje ikke flinke 

nok i 1991, men vi tok palesti- 
nernes parti da universitetene 
ble stengt av de israelske myn- 
dighetene. Saken ble også tatt 
opp med daværende utenriks- 
minister, Kjell Magne Bonde- 
vik, under hans besøk ved Ui- 
Tø i 1991. Vi fikk til en dialog 
mellom leder for palestina-fron- 
ten, internasjonalt ansvarlig i 
NSU, en israelsk professor og 
undertegnede, sier Mjøs.

Mindre kontroversielt
Det er åpenbart mindre kon- 

troversielt å inngå et samarbeid 
med palestinerne i dag enn til- 
bake i 1991. I forhold til den 
tverrpolitiske fordømmelsen av 
Apartheid-regimet, har Palesti- 
na-konflikten splittet de poli- 
tiske partiene i Norge. En bit 
som hører med til historien er 
helsebistanden som er gitt gjen-

nom Helsefaghøyskolen og Ui- 
Tøs avdeling for medisin.

-Det er lagt ned betydelig 
arbeide fra tidlig på 80-tallet. 
Tromsø har sendt ned leger og 
sykepleiere til flyktningeområ- 
dene på rent idealistisk basis. I 
midten av februar drar en dele- 
gasjon bestående av flere pro- 
fesjoner nedover for å samar- 
beide med helsemyndighetene.

Engasjement i vakum
Rektor håper det internasjo- 

nale engasjementet vil ta seg 
opp igjen blant studentene, et- 
ter å ha vært inne i et vakum de 
siste åra. Å støtte opp om de 
internasjonale seminarene kan 
være en begynnelse. Å komme 
med konkrete forslag til rektor 
om samarbeid med palestinske 
universitet kan være en fortset- 
telse. Slik fredsprosessen i 
Midtøsten nå snegler seg fram- 
over kan alle tiltak bidra til å 
styrke håpet om fredelig sam- 
eksistens i en politisk evigul- 
mende vulkan.

Torsdag
07.30 Morrakvitter

Aktuell byradio med reportasjer, 
intervjuer og musikk

07.55 Nyhetsoversikt
11.10 Elvisradioen
15.00 Aktuelt 15

Nyheter og reportasjer
21.30 Studentradioen

Fredag
07.30 Morrakvitter

Aktuell byradio med reportasjer, 
intervjuer og musikk

07.55 Nyhetsoversikt
10.00 Oversikt over hva som skjer i 

helga
11.05 Cafe-radio 

direkte fira Paletten
15.00 Aktuelt 15

Nyheter og reportasjer
18.00 Tropical Extragavanza 

med Bob Benoni
19.00 Beatservice

Rytmisk og syntetisk
21.30 Looney tones

Lørdag
17.00 Elektric Café

Techno og undommelig dansemu- 
sikk

18.00 Kaoskroken

Søndag
10.30 Søndags-frokost
13.00 Elvisradioen
14.00 Musikkmakslmum
16.00 Tromsøtoppen
17.00 Bleep-Cultue

QTTIDF1VT□ 1 UULlN 1 
RADIOEN

KOKT OM KONFLIKTEN
-Landområdet Palestina omfatter det nåværende Israel, Vest

bredden og Gaza-stripen.
-Fra Bibelhistorien» Kanaans land (Det hellige land) 
-Fra midt på 1800-tallet begynte en jødisk innvandring til 
Palestina.Ved utbruddet 1. verdenskrig, 50 000 jøder i området 
-Britiske styrker erobret 1917-18 Palestina fra tyrkerne, og det 
ble i 1920 britisk mandatområde under Folkeforbundet 
-Omfattende og illegal jødisk innvandring til Palestina etter 
Z.verdenskrig, og jødene bygde ut sine militære organisasjoner 
med påfølgende terroraksjoner.
-I 1947 la Storbritannia Palestina- spørsmålet fram for FN og 
ønsket å løsrive seg fra sitt mandatansvar.
•FN vedtok 1947 å danne to stater i Palestina: en arabisk og en 
jødisk.
-Avtalen aldri satt ut i livet og Israel har ved krig i 1907 tilrevet 
seg tenkte Palestinske områder som Gaza og Vestbredden. Over 
to millioner er etter 1967 palestinske flyktninger.
-Palestinere i opprinnelige Israel fulle statsborgerlige rettigheter» 
egne politiske partier og unntak fra verneplikt.
-Palestinere i de okkuperte områdene står under israelsk militær 
administrasjon , og har ikke israelsk statsborgerskap.
•1987 tall over palestineres bosted:
Jordan(l 200 000), Vestbredden(800 000), Det egentlige lsrael(620 
000), Gazastripen(520 000), Kuwait(400 000), Llbanon(350 000), 
Saudl-Arabia(250 000), Syria(210 000) og 335 000 i andre nærlig
gende områder. Altså mange palestinere i eksil pga. forfølgelse i 
eget land.
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-Ikke frykt fascistene!
-Det er veldig viktig at unge studenter som dere 
ikke er redd for fascister og nynazister. Hvis vi 
organiserer og samler oss, så kan vi vinne kam
pen mot fascistene! er Graeme Atkinson budskap 
til oss unge.

Per Steinar Moen

Helt siden Graeme Atkinson 
opplevde at huset til en av ka- 
meratene hans ble tilgriset med 
anti-jødiske slagord i 1963, har 
Atkinson vært en erklært anti- 
fascist. Han karakteriserer fas- 
cistene som «historietapere». 
Man bør ikke frykte dem, da 
frykten er deres eneste våpen.

Anti-fascistisk redaktør
Graeme Atkinson er redaktør 

av det verdensomspennende ma- 
gasinet «Searchlight» som siden 
1974 har spredt sitt anti-fascis- 
tiske budskap. Magasinets ho- 
vedoppgave er å spre informa- 
sjon om høyreving-fascisme bå- 
de i England og resten av ver- 
den.

-Tidligere ble dette magasi- 
net kun utgitt i Storbritannia, men 
i 1988 ble «Searchlight» omgjort 
til et globalt magasin med korre- 
spondenter over hele verden. Vi 
har til og med et korrespondent i 
Norge, fortellerAtkinson.

I tillegg til å ha en korre- 
spondent i Norge, så blir også et 
søstermagasinet til «Search- 
light», nemlig bladet «Monitor» 
kun utgitt for det norske marke- 
det. «Monitor» startet som et 
vanlig nyhetsbrev, men har se- 
nere utviklet seg til å bli et selv- 
stendig blad med faste utgivel- 
ser de siste fem månedene.

Flere drapsforsøk
Graeme Atkinson har i løpet 

av sin 30 års karriere som anti- 
fascist vært utsatt for flere draps- 
forsøk fra fascister og nynazis- 
ter. Det har selvfølgelig fått føl- 
ger både for ham og familien, og 
han nekter konsekvent av å la 
seg bli fotografert i frykt for å 
bli gjenkjent av enda flere nyna- 
zister. Derfor ble Utropia bedt 
om å ikke offentliggjøre bilder 
av ansiktet hans. Men hvorfor 
utsetter man både seg selv og 
familien for en såpass stor risiko 
som det er å være aktiv anti- 
fascist?

Tror på menneskelig 
likeverd

-Jeg tror veldig sterkt på de- 
mokratiske rettigheter, forteller 
Atkinson. Spesielt menneskelig 
likeverd, både når det gjelder so- 
sial status, rase og kjønn, påpe- 
ker han. Han liker ikke å se folk 
bli undertrykket, eller «pushed 
around» som han selv formule- 
rer det.

Men han framhever at han på 
ingen måte er unik: -Det finnes 
over 100.000 av oss i Europa som 
er organiserte anti-fascister, opp- 
lyser Atkinson. Men forskjellen 
ligger i at jeg har tilgang på et 
helt nettverk av informasjon som 
få andre har muligheten til å få 
et innblikk i, fortsetter «Search- 
light»-redaktøren.

-Ikke nye takter

Av sikkerhetsmessige årsaker vil ikke Atkinson la seg fotografere slik at ansiktet hans kan 
gjenkjennes. Likevel bør man ikke være redd for fascistene, mener han. Foto: Georg Lundesgaard

-Det hevdes fra enkelte hold 
at tilbakesendinga av tamilene ser 
ut til å være et nøye samarbeid 
mellom flere vestlige land, ind- 
kludert Norge. Hva er ditt syn på 
dette?

-Tilbakesendinga av tamilene 
har jeg ikke noe særlig greie på. 
Men vi må legge merke til at EU 
driver en felles politikk når det 
gjelder flyktninger og asylsøkere. 
Dessuten er ikke tilbakesendinga 
av hele grupper med mennesker 
nye takter. Tyskland har for ek

sempel tilbakesendt over 60.000 
romanske sigøynere, forteller At- 
kinson.

Frykt for forandring
Han kommer også inn på te

maet minoritet-majoritets proble- 
matikken som selv ikke nasjoner 
som Norge har klart å unnslippe. 
Dette gjelder spesielt samisk kul- 
tur på den ene siden og norsk 
kultur på den andre.

-Det er klart at man må la 
minoritetsgrupper få lov til å opp

rettholde sin egen kultur. Det gjøl 
hele samfunnet mye rikere, siei 
Atkinson. Dessuten er mono-kul 
turelle samfunn i seg selv bådt 
umulig og latterlig. For det før 
ste har utbygginga av masseme 
diene gjort det umulig å ha ei 
samfunn uten påvirkning fra an 
dre kulturer. Jeg tror at ønske 
om et mono-kulturelt samfunii 
kun bunner ut i en frykt for for 
andring, avslutter Graeme Atkin 
son.

Søkelyset på Tyskland og eks-Jugoslavia
Ms 286

SEARCHLIGHT
THE INTERN ArtWlAL ANTI FASCIST KétfTHIJ

TERROR TALK
COMBAT 18 Per Steinar Moen

Graeme Atkinson er redaktør av det internasjonale anti' 
fascistiske månedsmagasinet «Searchlight».

Tysk militarisering av utenrikspolitikken og forholdene i det tidligere Jugo 
slavia var hovedtemaet da Regnbuen, Studentstyret og Universitetet i Trorr 
sø inviterte til et åpent antirasistisk seminar 1. og 2. februar. Men konferar 
sen fikk en undertone av overildet hysteri da Utropia ble pålagt fullstendig 
fotoforbud under hele seansen. -Av sikkerhetsårsaker vedrørende hoved 
gjesten Graeme Atkinson, forteller Tore Vik i Regnbuen til oss.

Årets hovedgjest var som tid- 
ligere den engelske Graeme At- 
kinson, redaktør av det anti-fas- 
cistiske magasinet «Search- 
light». Graeme Atkinson er ek
spert på blant annet tysk nasjo- 
nalisme, og har ikke lagt skjul 
på sin misnøye ovenfor nyna- 
zistiske grupperinger i Tyskland. 
Under årets konferanse skjøt han 
enda høyere, og temaet var mo
derne tysk imperialisme regis
sert av både regjering og parla- 
ment i Tyskland.

Tyskland går sin egen 
vei

Graeme Atkinson pekte spe
sielt på hvor interessert tysker
ne har vært på å styrke Vestuni- 
onen, den såkalte EU-hæren. 
Tysklands enerådende maktpo

sisjon i EU gjør at EU blir et 
middel for å oppnå militær styr- 
ke, hevdet Atkinson.

-Tidligere snakket tyskerne 
om at Vestunion var en del av 
NATO, nå er Vestunionen plut- 
selig blitt en partner til NÅTO, 
sier Graeme Åtkinson. Hverken 
USA eller Storbritannia ønsker 
at Vestunionen skal bli brukt<
som en kamparena mot NATO, 
derfor ønsker de å oppmuntre 
Tyskland til å ta en mer aktiv 
del i NATO, påstår Atkinson.

NRK pålagt å være 
passiv

Vestlig massemedia ble be- 
skyldt for å være urovekkende 
passiv når det gjaldt en kritisk 
dekning av Tyskland.

-Holdninger som «hva enn 
du gjør, aldri provoser tysker- 
ne» virker å ha stor betydning, 
hevder Graeme Atkinson. Da- 

gens mest spektakulære påstan 
kom da Atkinson hevdet at NRI 
ble pålagt av myndighetene 
Norge til å ikke være kritisk m( 
Tyskland under EU-valgkan 
pen.

-Myndighetene fryktet noki 
slike reportasjer ville skape I 
opprør blant folket, spesie 
blant de som er såpass gamle f 
de ennå kan huske krigen. D 
ville det bli enda vanskeligere 
få Norge inn i EU, mener h 
kinson.

Labert oppmøte
Ikke flere enn 25 person< 

fant veien innom Aud.Max,« 
de fleste av dem var medlen 
mer av Regnbuen. Men selv mf 
et så lavt oppmøte, ble stemnii 
ga mellom foreleser og pub! 
kum ganske ampert til tider.
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Tyverier fra 
lesesalsplassene 
Er studiefinaniseringa blitt så dårlig nå at vi studenter må begynne å stjele 
fra hverandre? Etter en rolig periode på slutten av forrige semester har UB 
nok en gang blitt utsatt for tyveri.

Sirnes Larsen

Etter å ha levd en beskyttet 
tilværelse på vårt trygge univer- 
sitet i opptil flere semester, har 
kriminalitetsbølgen også nådd de 
akademiske miljøer. Da høstse- 
mesteret startet i fjor ble lesesal- 
sinspektøren på UB, Obi Odu, 
kontaktet av 4-5 personer som 
hadde blitt frastjålet lommebø- 
kene. Dette resulterte i at en del 
«på vakt»-lapper ble satt opp på 
diverse strategiske steder på UB. 
Antall tyverier ble da betraktelig 
færre. Men for en ukes tid siden 
ble UB nok en gang rammet av 
en fra universitetets underverden.

En student ble da frastjålet 

bøker for 900 kroner i UB kjel- 
leren. Bøkene, som var nyinn- 
kjøpte, ble forlatt for et øyeblikk 
på en lesesalsplass som ikke er 
utsatt for særlig stor gjennom- 
gang. Likevel ble de stjålet. Det- 
te kan tyde på at dette ikke bare 
har vært et innfall. En etterlys- 
ning av bøkene blant medstuden- 
ter har ikke hjulpet.

Legg ikke igjen pengene
Rådet fra lesesalsinspektøren 

på UB er: - Legg ikke penger i 
igjen på lesesalsplassene og skriv 
navnet på bøkene på papiret for- 
an på boka. Det har vært forslag 
om å gjøre skapene på UB (selve 
biblioteket) låsbare. Problemet er 
at folk kan legge bøkene i ska

pene uten å låne dem. En mulig 
løsning er at det bare er lov å 
låse skapene på dagen. Han for- 
teller at det er mest jussbøker 
som blir stjålet, fordi de bruker 
flere av de samme bøkene flere 
år etter hverandre.

Det er hittil ikke noen som er 
blitt tatt for å stjele på UB, men 
dersom dette skjer vil lesesalsins- 
pektøren gi beskjed til studiav- 
delingen, slik at de kan avgjøre 
hva som skal skje videre.

Hvem som stjeler er selvsagt 
umulig å si noe om siden ingen 
er tatt, men mest sannsynlig er 
det en eller annen blant oss selv 
som mener han er berettiget til å 
få litt ekstra å spe på studielånet.

Søker midler
Universitete i Tromsø søker 

kirke-, utdanning og forsknings- 
departementet om nesten 
250.000 kroner til gjennomfø- 
ring av et norskkurs for flykt- 
ninger og innvandrere. Kurset 
er beregnet på flyktninger og 
innvandrere med varig opp- 
holdstillatelse som ønsker å ta 
høyere utdanning. Det har vist 
seg at i Tromsø så er det et stort 
behov for denne type kurs blant 
disse innvandrergruppene. Kur- 
set vil starte opp i august og gå 
over 15 uker.

Bussrabatter treneres
Forrige uke var Samordna 

Transportplan opp til behand- 
ling i Tromsø kommunestyre. 
Her ble et forslag fra Venstre 
om å innføre rabattkort til ung- 
dom og studenter behandlet. 
Denne saken oversendes kom- 
munens administrasjon for nær- 
mere utredning. Kommunesty- 
ret mente at det ville være for 
uansvarlig å vedta denne type 
rabattordninger så lenge det 
ikke var blitt regnet på. Flere 
kommunestyrepolitikere minnet 
om at Tromsbuss selv må få 
regne på rabattordninger før et 
eventuelt kommunestyre vedtar 
at man skal ha et ungdoms-og 
studentkort.

Hovedallmøte
Onsdag 22. februar er det hovedallting. Organiseringa av student- 

demokratiet skal opp til debatt på dette møte. Da skal også den 
organisasjonsformen studentdemokratiet har per dags dato evalueres.

På alltinget i høstsemesteret var oppmøtet av studenter heller 
dårlig. Rundt 150 stykker møtte opp og alltingets møteleder fikk i 
etterkant kritikk for at det ikke ble godt nok lagt opp til debatter og 
meningsutvekslinger. Alltinget er det forumet hvor alle studenter har 
stemmerett og en reell mulighet til å påvirke det som skjer på UiTø. j

Dankes Utropia ut?
Utropia har fått en konkur- 

rent. Arbeidsutvalget i Student- 
styret har dratt i gang en infor- 
masjonsavis. Denne vil kommen 
ut hver fjortende dag og inne- 
holde universitesspolitikk, stu- 
dentvelferd, studiearbeid og om 
lover og regler. Avisa er ikke 
stor (bretta A4 ark) og meningen 
med den er å sørge for at de som 
jobber innenfor studentdemokra- 
tiet blir orientert om det som 
skjer og ikke skjer. Det foreløpi- 
ge navnet er Studentfront.

Organisasjonssekretær i Stu- 
dentstyret Gisle Johansen har tat 
på seg oppgaven som redaktør. 
Avisa blir gitt ut med et opplag 
på 150. Og med tanke på at det 
er omlag 6000 studenter her i 
området, men i første omgang 
tenker redaksjonen i studentfront 
seg å nå ut med informasjon til 
alle tillitsvalgte på alle nivåer.

Likestillingsseminar
23. og 24 mars blir det like- 

stillingsseminar på UiTø. Kvin- 
nepolitisk komite, som staret opp 
høsten 1994, står som arrangør. 
Hensikten er å bevisstgjøre og 
skolere studentene i spørsmål om 
likestilling og kjønnsproblema- 
tikk, samt skape debatt om disse 
forholdene på Universitetet.

gleder meg til år 2000
..for da er vi alt for mange akademikere. Vi kommer til å være omlag 70000 for mange viser 

tall fra Statistisk Sentralbyrå. Men SSB kan trøste oss akademikere. Vi får det litt bedre enn de 
som ikke har høyere utdanning. Kravene om høyere utdanning for å få jobber vil med tiden øke 
og sørge for at enkelte av oss får jobber vi er kvalifisert til.

Har du hatt en strevsom 
semesterstart?
OVERFYLTE LESESALER OG AUDITORIER, TRANGT OM PLASSEN, KRANGEL- 
MED HERNES, KRANGEL MED BANKEN, KØ I KANTINA, KØ PÅ BUSSEN, INGEN 
BUSS, INGEN HYBEL OG PÅ TOPPEN AV ALT FÅR DU IKKE BØKENE DINE.

Ja, det har stadig vekk biltt tomt i hyllene hos oss. Framtida er ofte uforsigelig: i blant bom- 

mer vi fullstendig når prognoser for studentall og bokkjøp slår feil.

FOR DE FLESTE PENSUMLISTENE HAR VIOVERKJØP:
FOR 20% AV DEM FIKK VI FOR LITE.

Derfor har du måttet vente. Vi jobber på spreng, og lover å skaffe deg det som KAN skaffes

Akademisk Kvarter
B () K II \ \ I)

Hovedgården, Universitetet i Tromsø, 9005 Tromsø. Tlf: 776-44920
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Rundtur på Brygga
Ikke helt overraskende vedtok Tromsø kommu
nestyre onsdag at Brygga helst skal brukes som 
studenthus. Vi var med Studentsamskipnadens 
styreleder Lena Skau og studentsstyreleder An
dreas Bakke på en rundtur i den gamle bygnin
gen.

Håvard Arntsen

«Nå må vi slutte å snakke om Brygga 
eller ungdommens Hus. Det vi snakker 
om her idag er Søndre Tollbodgate 3 b», 
Øyvind Hilmar sen, kommunestyrerepre
sentanten (H)

Brygga har stått tom lenge. Svært len- 
ge. Bygget står der i dag og er like kald 
som en forblåst vinterdag i Tromsø. Rå, 
kald luft slår imot oss når vi ankommer 
pakkhuset fra 1920-tallet. Etter å ha ven- 
tet det obligatoriske akademiske kvarte- 
ret kommer studentenes tillitsvalgte 
standsmessig i taxi. -Taxikjøring blir sik- 
ker en ny post på semesteravgifta.

«Studentene får huset etter taktisk kal
kulasjon. Etter bevisst ikke å ha enga
sjert seg i saken, får de nå huset. De 
burde vist mer solidaritet med de tidlige
re brukerne» Geir Finne, kommunesty
rerepresentant for SP (amanuensis, NFH)

-Vi har fått flere henvendelser fra kom- 
munen om vi ville ta over huset. De ville 
ha positive svar fra oss, for så å kunne 
kaste ungdommen ut, sier Andreas, og 
snakker om at det var bevisst av kommu- 
nen å prøve og lage en konflikt mellom 
studentene og byens ungdommer.

-Det er farlig å tro at Tromsø ung- 
domsproblemer løses ved at de legger ned 
Brygga. Men det er ingen tvil om at det 
gamle Ungdommens Hus ikke vil bli ak- 
tuelt igjen, legger Lena til. Men hun hå- 
per at et studenthus vil fange opp og en- 
gasjere også deler av Tromsøs yngre. De 
er jo tross alt på samme alder som oss.

Studetstyreleder 
Andreas Bakke 
har funnet seg 
nye kontorer. 
Her skal han 
sitte og vinke til 
de andre promi
nente gjesten på 
Ishavshotellet.

«Hvis man begynner å servere øl og 
vin i Brygga, så er antageligvis det det 
svakeste som er blitt servert der opp gjen
nom årene», Øyvind Korsberg, kommu
nestyrerepresentanten FrP

-Huset har sine gamle rykter. Disse 
ryktene kan fort blusse opp igjen. Men 
det blir neppe noen store problemer, sier 
Lena. Hun tenker da på de ryktene om at 
adskillig sterkere ting enn Petterøes nr. 3 
gikk opp i røyk i et av huset, mange, 
mange rom. -Og det vil studentrepresen- 
tantene ikke ha noe av i et nytt student
hus. Men skjenkebevilling trengs for å 
lokke til seg øltørste studenter.

«Det har aldri skjedd før at kommu
nestyret gir tilsagn om skjenkebevilling, 
før det foreligger en søknad. I saksfram
legget binder vi opp de som skal bevilge 
skjenkebevilling.» Geir Finne, kommune
styrerepresentanten SP

I andre etasje er det et stort rom. Tid- 
ligere lå det en bok-kafe her, byens mest 
speisa og merkelige plater, alt til en ri
melig penge. Under Polar Music Festival 
var det mang en student som tok en pause 
i musikknytelsene og brukte nok en del 
av studielånet på å sikre driften av Mack 
bryggerier. Blir det studenthus her er det 
aktuelt med en studentpub. Tross alt så er 
det bedre at når en først skal drikke øl, at 
pengene pløyes tilbake til studentene enn 
til en eller annen pengehungrig pub-eier 
på sørsida av byen. Og dette er Samskip
naden og Studentstyrets ledere klar over.

-Vi er nok svært avhengig av en skjen
kebevilling. Jeg ser ikke for meg at stu

denter kom
mer på kon
serter og lik
nende hvis 
det ikke er 
mulig å nyte

Seksjonsleder på fi
losofi Viggo Ros- 
svær ser svært po
sitivt på mulighete
ne for at Brygga kan 
bli brukt av studen
tene.

-Dette gir en mulighet 
utover bare det undervis- 
ningsmessige til å samle 
aktivitetene til Universite
tet i området rundt Domus 
og Brygga. Jeg har en ide 
om at man kan få alle ak- 
tivitene til dette området, 
sier han. Han håper at det- 
te er første steg på veien 
mot et samlet universitets
miljø rundt Brygga og 
Domus. Noe han mener vil 
gjøre Universitetet mer til 
en del av Tromsø. I dag

en pils etterpå, sier Andreas. Han avslører 
at han allerede har bestilt inn Simple 
Minds og U2 til åpningskonsert. -Hvis 
det blir studenthus.

Studentsamskipnaden har allerede en 
bevilling. Denne brukes på «studenthu
set», -men er en bevilling på 6000 studen- 
ter nok?

«Alt som er godt for universitetet og 
studentene er bra for byen, og vica ver
sa» Peter Reynoldtsen, kommunestyrere
presentanten H

Satsingsområde
benyttes Domus og et 
bygg rett ved Brygga til 
universitetsformål.

Integrere 
undervisning i det 

sosiale
-Tar man utgangs

punkt i undervisningen, så 
vil en type studentsenter 
på Brygga gi en utmerket 
anledning til å integrere 
undervisning i det sosia
le. Noe som vil bedre si
tuasjonen til de som tar 
forberedende, fortsetter 
han. Rossvær understreker 
at han ikke har fått noen 
spesielle signaler fra ad
ministrasjonen på Univer- 
sitetet om hvilken funk
sjon Brygga vil få i un- 
dervisnings-øyemed.

s
Totalt er huset på omtrent 2000 b 

drat og ingen av rommene er av samfv 
størrelse eller form. Den nærmeste sain 
meligninga blir en kinesisk eske, hvorn» 
rom åpenbarer seg etthvert som man ig 
veger seg innover i rommene. En del ski51 
ligger igjen etter de forrige brukerne, j

-Det er veldig mye å gjøre med hu$n 
Vi venter egentlig bare på en tilstan^]. 
rapport. Da får vi vite de groveste ma 
glene og kan regne ut sånn cirka hva li 
set kan koste. Men først må komrnun^ 
og eierne, Bangsund, komme til enig^, 
om hvordan de skal gjøre det, sier Leiv,

Gulvet gir litt etter under oss dery, 
baner oss vei gjennom en del merkty 
rukkel som ligger strødd i tredje etafø 
To sykler står igjen i et hjørne, en l 
vitner om at huset har en lang historie, 
høy stabel med høytalere minner omj] 
tusener med watt som fylte Brygga un£) 
Polar Music Festival. Slitte plakater vik 
at Bluesklubben hadde sine aktivitetene 
bygget. Utropia mangler på den gjengifte 
te telefonlista, som henger på et rom s<ei 
tydeligvis har vært et kontor, men &ri 
gjør derimot ikke Blitz og BameonM 
det. b

Samskipnadens representant kan tite 
te seg med at de slipper å kjøpe en;e 
pommes-frites maskin. De bør muligm 
vaske den som står igjen og har støv 31 
flis sausa inn i gammelt harskt fett. Klii 
leskapet kan muligens med fordel byt 
ut med et mindre slitt et. Et av romnflø 
er fullt utrustet til keramikk arbeid. -Mtu 
tro om dette vil stå igjen hvis vi overga 
huset? »e

-Det som trengs er en dugnad. En 
nad hvor flest mulig studenter bør stig 
opp. Det meste må sikkert gjøres av<oi 
sperter, men grovarbeidet kan vi gj«v< 
mener Lena Skau og nevner at Unni Grid
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Lena Skau fra Studentsam
skipnaden i Tromsø håper flest 
mulig stiller opp til dugnad for 
å puse opp Brygga, hvis det nå 
blir et studenthus.
Alle bilder: An-Magritt Gjertsen

gen som egentlig har tenkt på en- 
da. Det eneste sikre er at semes- 
teravgifta antageligvis ikke skal 
bli en del av driftsmidlene og at 
drifta ikke skal berøre Samskip- 
nadens økonomi.

-Det beste er om huset blir 
selvdrevet. Og at man får en 
driftsform som sikrer at flest mu
lig studenter er aktivisert, fortset- 
ter Lena Skau.

Taksten vil gi en pekepinn på 
hvor mye huset vil koste. 4 milli- 
oner kroner er nevnt. Hvor mye 
over eller under dette det ender 
på er uvisst. Blir det for mye får 
studentene starte å lete etter et 
annet sted å være.

-Jeg har fremdeles is i magen 
i forhold til finansiering og drift. 
Først og fremst må vi avvente og

berg, universitetes egen arkitekt, har sett 
huset og mener at grunnkonstruksjonen 
er solid nok. Bare man gjør noe med 
ventilasjon og brannvern. -Men dette er 
ut i fra de krav et universitet må følge.

«Jeg håper at Brygga kan bli et felles
i studenthus for alle studenter i Tromsø. 

Og da tenker jeg på alle studentene fra 
Universitetet og fra alle høyskolene», 
Øyvind Hilmar sen, kommunestyrerepre
sentanten H.

Høyskolen har såvidt det er vært inne 
i bildet. De ønsker selvsagt å kunne bli 
med på å skape noe sosialt for Tromsø 
studenter. Samskipnaden håper at et Stu- 
denthus vil bygge bro mellom disse to 
studentgruppene.

-De er jo nesten som oss, ler Lena og 
legger til at høyskolestudentene vil tilfø- 
re svært mye verdifullt, både kulturelt og 
sosialt.

-Hovedmålet er at studenthuset blir et 
® viktig knutepunkt for alle studentene. Ikke 
n minst er dette blitt mer viktig etter at 
lY' ex.phileme er forvist til byen, noe som 
K gjør at de ikke har noen tilknytninger til 
r0 studentmiljø i det hele tatt, fortsetter An- 

dreas. Og veien fra Domus-kafen til en 
5el ny studentkantine eller pub på Brygga er 

ikke lang.
an
hu Forrige gang det var liv i den store 
iel salen i første etasje sto Motorpsycho og 

pøste ut rå, kompromissløs utradisjonell 
ia trønderrock. Bel Canto leverte en formi- 
'' dabel konsert og vokalisten i Gartnerlo- 
stø sjen onanerte med en støvsuger. Hva vil 
sJe foreleserne da gjøre for å skape liv?
bi
,£ -Universitetet har sagt seg villige til å 

bli med i en overgangsperiode på fem år.
>de Dette er like mye for å legitimere overfor 
is£ departementet at de får, og bruker, pen- 
er ger til å pusse opp lokaler på Brygga, 
ert som at de er interessert å samle de loka- 
»of lene de har behov for i byen i samme 

område. Det er ikke noe galt i det, sier 
iW Skau hissig og skjønner ikke helt frykten 

for at universitetet skal bli med på splei- 
rø: selaget. For blir ikke de med på spleisela- 
I R get, så må man finne penger et annet 
jet sted, og det er visstnok ikke helt enkelt. 
/ o. Behovet som er utrykt går på et foreles- 
Kjfningsrom til 150 studenter.
/ttt I øverste etasje i huset er det et stort 
ner høyloftet rom som passer ypperlig til det 
Vtømeste. Dette er tidligere blitt brukt av 
ertkarateklubben og av diverse teatergrup- 

per.
-Stridens kjerne, kaller studentstyre- 

du-lederen det. Selv har han vært der adskil- 
stiUige ganger. I enden ligger nemlig det 
r e^som er igjen av Brygga Radio. En stasjon 
jørhvor Andreas Bakke hver fredag i ett års 
irøftid plaget Tromø med musikk og kose- 

prat på eteren. Kanskje han får en ny 
mulighet nå. Studentradioen er nemlig den 
studentorganisasjonen som har vist størst 
interesse for å flytte ned på Brygga.

-Dette store loftsrommet er det eneste 
som egner seg til å samle mange på en 
gang. Samtidig har TSI nevnt det som en 
potensiell gymsal, sier han. Selv mener 
han at det ville vært et ypperlig sted å ha 
større debattmøter, seminarer som Inter- 
nasjonalt Seminar og populærvitenskape- 
lige foredrag. -Og litt alvor inn i det hele 
skader vel neppe noen, ei heller en stu- 
dent.

På motsatt side av etasjen har Andreas 
pekt ut de nye lokalene til studentstyret. 
Et rom med store vinduer sikrer at han i 
fred og ro kan sitte og
vinke til gjestene i ba- 
ren på Ishavshotellet 
rett over havna. Is- 
havshotellet har riktig- 
nok ikke åpnet enda. 
Men det har jo heller, 
ikke studenthuset. Han 
har allerede døpt rom- 
met , som er det rom- 
met i de øvre etasjene 
som er best i stand, til 
Andreas Stua.

-Det som må dis- 
kuteres grundig, er 
hvordan man skal få 
fordelt alle rommene 
uten at for mange fø- 
ler seg tråkket på tær- 
ne. Hvordan dette skal 
gjøres må vi snakke 
grundig om alle 
sammen, sier han.

-Jeg ser ikke for 
meg noen stor enighet 
med en gang. Det vil 
nok bli en god del tu
multer og «knuffing» 
til å begynne med, spår 
samskipnadens leder. 
Men hun legger til at 
dette er helt normalt i 
startfasen til et stu
denthus.

«W må ikke ta for 
høy pris. De midlene 
som frigjøres og som 
vi «tjener» på å bli 
kvitt Brygga, bør gå til 
de tidligere brukerne 
av Ungdommens Hus» 
Peter Reynoldtsen 
kommunestyrerepre
sentanten H

Hvordan drifta skal 
bli lagt opp er det in-

Møterom eller teatersal?

se hvoradan forhandlingene mel- 
lom kommunen og Bangsund utvikler 
seg,avslutter Lena, og legger til at hun 
håper på å kunne gå på UKA-arrange- 
ment, nettopp på Brygga.

Så da er det for oss studenter å vente. 
Vente på at forhandlinger og salgstaktik- 
keri går sin gang. Imens så kan vi jo 
møtes på Mirage over et glass rødvin el- 
ler over en pils på Blå Rock. Og sammen 
kan vi lure på hvor det er blitt av de 
gamle brukerne av Ungdommens Hus, el- 
ler Søndre Tollbodgate 3b, som det heter 
nå. Kanskje de til og med er blant oss?

Stridens kjerne. Dette attraktive 
loftsrommet kan komme til å skape 
strid. Gymsal eller forelesningssal?

Frivillig 
arbeid 
viktig w 
Viljen til selv a være 
med og drive student
hus preger driften av 
studenthus rundt om
kring,

Samfundet i Trondheim er 
antageligvis det mest kjente stu
denthuset i Norge. Her deltar 
studenter i driften på mer eller 
mindre alle plan. Egne «drifts- 
gjenger» tar seg av alle slags 
gjøre mål. Det er faktisk hele 
30 driftsgjenger i huset. Lyd og 
lys-, avis, konsertarrangering-, 
kafedrift-, og liknende «gjen
ger» sørger for at huset går 
rundt. Hele 260-280 studenter 
antar organisasjonssekretær 
Gjertrud Trellvik er med i drif
ten.

-Det hele er demokratisk 
bygd opp. Vi har «lørdagsmø- 
ter» hvor alt som har med drift 
og driftsforhold kan bli tatt opp. 
På disse møtene har vi også inn- 
ledninger til debatter eller te- 
maforedrag, sier hun. Hun leg
ger til at driften hele tiden bæ- 
rer preg av de som er med og 
engasjerer seg.

Samfundet har ansatt 27 
mennesker til å blant annet å ta 
seg av vakt-og garderobeopp- 
gaver.

Samskipnaden utenfor
Studentsamskipnaden i 

Trondheim har ingenting med 
Samfundet å gjøre. Det finns in
gen direkte bindeledd mellom 
disse to, ser man bort i fra at 
Samskipnaden har vært villige 
til å gi gode vilkår på lån når 
Samfundet har hatt behov for 
det. Styret i Samfundet er poli
tisk valgt på et hovedmøte som 
avholdes hvert år.

Åpner snart
-Vi åpner forhåpentligvis 22. 

februar, sier Geir Halboe, orga
nisasjonssekretær i Det Akade
miske Kvarter i Bergen. Dette 
er det nye studethuset i byen. 
Aktive studenters forening, Re- 
alistforeningen og Studenter- 
samfunnet står i bresjen for det 
nye samlingshuset. Huset skal 
kunne tilby debattmøter, kon
serter og andre kulturelle akti
viteter. Og ikke minst lokaler 
til de andre studentorganisasjon
ene. Enkelte vil kunne få kon
torplass og alle som har behov 
for det skal få låne lokaler til 
møter og arrangementer.

-Vi vil ha mange undergrup
per som skal stå for PR og info, 
lyd og lys, sponsing og vakt
hold, forteller Halboe. Over dis
se undergrupene skal et Kvar- 
terstyre sørge for at driftpn går 
knirkefritt.

-Samskipnaden er innvolvert 
i driften, de har en såkalt firista- 
sjon her. Målet er at vi skal bli 
selvbærende og klare oss selv. 01 
er faktisk vår viktigste inntekst- 
kilde. sier Geir Halboe. Han reg
ner med at puben i huset vil lok
ke til seg de som har vært på 
møter, og at Kvarteret skal bli en 
del av studentenes «lysløype»...... -........  .... ..........
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MIDTEN

agen er 28- nobember, jtfjff-bagen, og stebet er et 
JXenrfløt- fly- J/få selbe skjebnenatten fikk bi turk ab 

ug forlot gamle ^ffor ffibrge- J&å mens )Ja- og 
jbfei-folk forenes foran fjernsynet, lar jeg meg unber- 
Ifolbe ab propellmotorenes strykeorkester (tfar for
lengst oppgitt Ifåpet om å få Iføre på min mebbrakte 
musikk-) 23e store russiske skogene (eller iffbertfall

iteler ab item) ligger uniter oss, Arkhangelsk ett eller annet steb foran oss- (Bet 
er bet som er bårt mål- j£t kanskje merksnobig reisemål nå mibt på binteren- Be 
fleste brar til J&yben binterstib, mens bi Ifar ba balgt å bra fra kjøleskapet 
Tromsø til fryseboksen J^i&te jeg Iførte bar at bet bar -25 graber.
Blåserrekka kommer inn, stryker ne intensiberes— Bi går inn for laniting-

-4 f ksgeir Johansen
H (tekst og foto)

Murmansk er første stopp. 
Det er her fortolling og pass- 
kontroll skjer. Strenge, unifor
merte menn gransker passene 
nøye. De er korrekte og smiler 
ikke. Sovjetstjemen er fremde- 
les på plass i pelsluene, men så 
har da tollen lemge vært kjent 
som den del av statsforvaltnin- 
gen som er mest konservativ, 
og det ikke bare i Russland. 
Tollen kan være en skremmen- 
de opplevelse, alt avhengig av 
tollbetjentens nattesøvn. Etter at 
bagasjen vår har blitt klarert, 
laster de den inn på samme fly 
som den (og vi) kom med, og 
ferden fortsetter til Arkhan- 
gelsk. Det hele virker tungrodd 
på meg, men det er vel kanskje 
slik det skal være. Man må jo 
ha kontroll!

Det er kaldt når vi kommer 
til Arkhangelsk, men velkom- 
sten er så varm at den fysiske 
kulden blir glemt. Våre russis
ke familier har stått ute i kul
den og ventet på oss, og gjen- 
sysnsgleden er til å ta og føle 
på.I all hast får man tak i baga
sjen sin. Man slipper i det min
ste å lete etter bagasjeutleve- 
ringen. Den foregår nemlig fra 
et lastebilplan like ved utgan
gen.

Deretter skynder vi oss inn i 
en kald lada og lukten av Russ
land fyller neseborene mine. 
Russland har en særegen lukt 
som er vanskelig å definere, 
men hvis jeg sier at det lukter 
som en blanding av kull og gam
melt lær er ikke det langt fra 
sannheten. Volodja, min russis
ke far, råkjører hjem. Jeg er glad 
jeg ikke har spist på en stund. 
Nå skal vi nemlig hjem og spi
se «blof.» Det er da ikke en 
hund som det kan høres ut som, 
men en ukrainsk rett hovedsak
lig bestående av ris og kjøtt.

Volodja har også kjøpt champag
ne og vin. Kvelden blir nok lang.

Russisk gjestfrihet er viden 
kjent, og ikke en ting som man 
kan ta lett på. En invitasjon til 
en kopp te eller vodka er ikke en 
invitasjon som sådan. Hvis man 
bruker ordet «ordre» kommer 
man nærmere den egentlige be
tydningen. Når det kommer gjes
ter serveres kun det beste som 
huset har å by på samt «sjam- 
panskoje» -den særdeles velsma- 
kende russiske utgaven av cham
pagne. Etter maten bys man som 
regel på ett eller annet med høy
ere alkoholprosent enn musser
ende vin. Det er da vodkaen som 
det russiske samfunn er så kjent 
for kommer på bordet. Det er 
ikke for ingenting at antall alko
holikere i Russland er høyt. En 
russer, en svært full sådan, jeg 
møtte på bussen fortalte meg at 
«en god russer er en full russer.» 
Hva sier man da? Man ler av 
vitsen, og smiler unnskyldende 
til de andre medpassasjerene: 
«Jeg kjenner ikke han,» ønsker 
man at smilet skal formidle.

Gjestfriheten kan av og til gå 
for langt, og to ganger holdt jeg 
på å komme i trøbbel fordi jeg 
takket nei til en invitasjon. Det 
er noe russerne er dårlige til: Å 
godta nei som et svar! Og hvis 
de endelig godar at du faktisk 
har dårlig tid og må hjem, slik 
de jeg møtte, foreslår de at de 
kan bli med deg hjem for en kopp 
te og for å diskutere forretnin
ger. «Forretninger?» sa jeg, «jeg 
er jo språkstudent.» «Spiller in
gen rolle,» svarte de, «du kom
mer sikkert til å studere økono
mi etterpå!» En situasjon som 
man er dømt til å tape.

Russland er sterkt angrepet 
av kollektivt spaltet personlig
het. På bussen eller i andre of
fentlige situasjoner skal man ha 
et steinansikt og gjeme være 

uhøflig. Dette er en ordning som 
egentlig er til fordel for de aller 
fleste; man slipper ihvertfall å 
være sosial med sidemannen som 
man står ansikt til ansikt med 
når bussen er like full som en 
boks sardiner, og man slipper å 
si unnskyld når man skal ut og 
må brøyte seg gjennom en vegg 
med mennesker. Her må man 
være tøff for å komme seg ut på 
sitt stoppested og de tøffeste er 
de gamle russiske bestemødrene 
-båbusjkaene. Den beste strate
gien for å komme seg av bussen 
er å følge på en slik. Den dårlig
ste strategien hvis du har tenkt å 
være på bussen, er å komme i 
veien for en.

Russlands andre personlighet 
er den som altfor få kjenner til: 
den vennlige. Det er tross alt den 
dominerende. Av og til bryter 
den gjennom også i offentlige 
situasjoner og da med det for øyet 
å være vennlig mot en dum ut
lending som ikke vet opp eller 
ned hverken på det ene eller det 
andre. For russere generellt er 
vennlig innstilt ovenfor utlendin
ger, tror jeg. Det kan man egent
lig ikke være helt sikker på, men 
en viss, diskret interesse blir lagt 
for dagen. Har man i tillegg langt 
hår og skjegg (fullskjegg er blitt 
relativt sjelden etter at Peter den 
store forbød det for adelsmenn), 
er man garantert å bli snakket 
om. Det tryggeste er nok å se ut 
som en russer, men det er van
skelig siden utlendinger kjennes 
igjen på øynene, fortalte mine 
russiske venner meg.

Russiske studenter er interes
sert i nye mennesker, og hvis 
studentene jeg møtte på univer
sitetet i Arkhangelsk er repre
sentative for russisk ungdom ser 
jeg lysere tider for den russiske 
republikk.

At russere er et hardført fol
keferd får vi bevist mange gan
ger, og her kan det faktisk for
svares å bruke pels. For det før

ste er det da som sagt kaldt og 
for det andre kler de aller fleste 
russiske damer pels. Når det er 
kaldt er det godt for hårløse aper 
som vi er å låne pels fra noen 
andre. Men 
mellom oss 
sagt toar jeg 
det var man
ge falske 
pelser ute og 
gikk. Ikke 
det at jeg 
klager. Ho
vedsaken var 
visst at det 
tok seg godt 
ut. Pels er 
tydeligvis 
dyrt hos sto
rebror også. 
Den russiske 
bjørn er som 
kjent ikke 
flådd ennå.

Russere 
gjør det med 
dødsforakt. 
Kjører de bil 
gjør de det 
med dødsfo
rakt, likele
des når de 
går, handler, 
skal inn på 
trikk eller 
buss. Ja, til 
og med due- 
ne i Arkhan
gelsk (og de 
er det man
ge av) gjør 
det duer gjør 
med dødsfo
rakt. Du ser 
det liksom 
på øynene 
deres. Dette 
er duer du 
ikke kødder 
med!

Andre 
dyr med 
dødsforakt 
er hundene. 
Flertallet av 
disse var 
faktisk vill- 
hunder, 
svært vel-, 
oppdragne 
sådanne, 
som trålet 
Arkhan
gelsk etter 
mat. De 
fleste av 
disse var 
små hunder 
som til tross 
for sin man
gel på mus
kler var 
svært tøffe. 
Men allike
vel må det

frustrerende å være en liten te 
som krever respekt, for det f 
de da lite av, uansett hvor m 
de bjeffer. Men på den andres 
de har små hunder en viss fai



i den daglige kamp for å overle- 
ve, siden de trenger mindre mat.

Kontakter er svært viktige for 
russerne. Det betyr ikke bare sta-

tus, men kan også bety snarveier 
innenfor det tungrodde byråkra- 
tiet som gjenspeiler seg i det rus- 
siske hverdagslivet. Derfor er ut- 
lendinger svært populære blant 

forretnings- 
menn, si- 
den de kan 
bli kontak- 
ter i vesten, 
et marked 
de aller 
fleste «bis- 
n i s - m e n » 
(som det 
heter på 
russisk) har 
ambisjoner 
om å kom- 
me seg inn 
på. Russisk 
forretnings- 
virksomhet 
kan være så 
mangt: Da- 
men som 
står på ga- 
ten i kulden 
og selger is- 
krem eller 
piragi (...), 
importører 
som selger 
varene sine 
på marke- 
det («ba- 
zaar»), «jo- 
int ventu- 
res» mel- 
lom et rus- 
sisk og et 
utenlandsk 
selskap 
(gjerne 
a m e r i - 
kansk), for 
eksempel 
C on oc o- 
Polarlights 
og selvføl- 
gelig det 
som vi i 
Norge kjen- * 
ner best til: 
Den russis- 
ke mafiaen. 
Men Russ- 
land er så 
utrolig mye 
mer enn 
mafiaen. 
Den griper 
ikke inn i 
hverdagen 
for den van- 
lige russer, 
unntatt ki- 
o s k e n e 
selvfølgelig 
som ofte ei- 
es av mafi- 
aen eller 
betaler bes- 
kyttelses- 
penger til 
den. Hvis 
man ser på 
USA var jo 

faktisk mafiaen essensiell for å 
få den amerikanske økonomien 
på føttene igjen etter depresjo- 
nen, og har nå nesten blitt en 
regjeringsinstitusjon. Dette er 
ikke en forsvarstale for mafiaen 
( til det har de ikke bestukket 
meg godt nok), dens handlinger 
og operasjonsmåte er avskyelig. 
Det jeg sier er at mafiaen gjør 
seg bemerket i Russland, men 
ikke nok til å holde meg borte 
fra et land jeg liker svært godt.

Mafiaen er forøvrig ganske 
lett å kjenne igjen. Vanligvis går 
de med brune skinnjakker, lange 
frakker og har som oftes på seg 
en eller annen form for hatt, gjer- 
ne en sixpence. Dessuten er or- 
det mafia nærmest blitt tabu. 
Hadde mine russiske venner sett 
hvor ofte jeg har brukt det i den- 
ne artikkelen hadde de fått slag. 
Derfor refereres de ofte til som 
«bulls» av de engelsk- kyndige. 
En gang vi var på kafé, en av de 
få vi fant, havnet vi oppi noe 
som vagt kunne minne om ma- 
fiaens landsmøte. Alle tilstede- 
værende hadde på seg brune 
skinnjakker og halvparten av 
dem sto og betraktet oss mis
tenksomt. Den halvparten som 
ikke sto, koste seg da selvfølge- 
lig med øl og hadde et pengefor- 
bruk som kunne minne om en 
husmor på januarsalg hos Steen 
og Strøm med mannens tyvlånte 
kredittkort.

Prisnivået i Russland er for 
oss fra Vest-Europa nesten lat- 
terlig, men for mange russere er 
det utrolig høyt. Lønnsnivået er 
lavt, og det kan gå lang tid mel- 
lom man får utbetalt lønn. Pen- 
sjonsordningen for de gamle er 
tvilsom. En episode som sitter 
dypt hos meg er den gamle da- 
men som kom til oss på kafeen 
vi endelig hadde funnet og tagg 
om penger for å kjøpe brød. Det 
hun trengte var 800 rubler (ca. 
1.60 kr.). Pensjonen hennes 
strakk ikke til. Det får en til å 
tenke. Jeg ga henne det jeg fant i 
lommen og damen takket oss på 
den særegne russiske måten med 
ikke å forlate bordet og med å 
ønske oss et langt liv, lykke og 
hele pakken. Hvis en tar prisni- 
vået i betraktning, er det egent- 
lig rart at kriminaliteten er så lav 
som den er og det russiske ma- 
fia-fenomenet er litt mer forstå- 
elig.

Inflasjonen har for tiden 
stabilisert seg til kun 100-150 
prosent i året. Dette betyr også, 
selvfølgelig, at rubelens verdi på 
valuta-markedet synker. Så fra 
mars til desember hadde kursen 
sunket fra 200 til 500 rubler pr. 
krone. Så tiltross for dyrere va
rer var det ikke særlig dyrt for 
oss rike, norske studenter.

Utenfor Arkhangelsk ligger 
utendørsmuseet Malye Karely 
(=(De) Små Kareler). Dette mu
seet har spesialisert seg på gam
le trebygninger som fraktes dit 
fra heleArkhangelsk fylke og 
omegn. På en strålende vinter
dag, som den dagen vi var der, 
kan man se for sitt indre øye 
fordums dagers bønder som for
drev vinteren med alskens nød
vendige gjøremål i sine små, var
me bondestuer og deres giftekla- 
re datter som drømmende stirret 
ut gjennom vinduet på sitt jom- 
frukammer, hvor hun tok imot 
friere. Dette rommet var særskilt 
pent utsmykket, selvfølgelig med 
det for øye å imponere potensi
elle ektemenn. Kirkene strakte 
sine mangfoldige spir seg i for
fengelige skjønnhet opp mot him
melen i påvente av et bondebryl
lup eller søndag. Fremdeles i dag 
står Malye Karely på listen over 
det brudepar må gjøre på selve 
dagen sin. Da står nemlig en sle- 
detur gjennom musé- området på 
programmet, og i den anledning 
spiller kirkeklokkene opp. Orto
dokse kirker har ikke nødven
digvis kirkeklokke, og hvis de 
har er de £gne bygninger som 
står ved siden av selve kirken. 
Og å ringe med kirkeklokker er 
da også en egen kunst i Russ
land. Det kan nemlig ikke Gud 
og hver mann gjøre. Det skal bå
de koordinasjon, fingerferdighet 
og styrke til for å gjør det!

Nygifte kan ikke bare nøye 
seg med en tur til Malye Karely. 
De har et langt program foran 
seg. Blant annet må de over sju 
bruer. De seks første kan man 
kjøre over hvis man vil det. Over 
den syvende må bruden bæres 
av brudgommen. Deretter skal 
det være fest som gjeme varer i 
over to dager!

Hvis noen ikke har latt seg 
skremme av mine filosoferinger 
over det russiske samfunn, og 
faktisk kan være interessert i å 
reise til dette mulighetenes land, 
her er noen reisetips.

Søk om visum tidlig. Russ- 
lands diplomater har tatt med seg 
litt av det byråkratiet Russland 
er kjent for. Onde tunger hevder 
at hvis en legger med penger i 
visumsøknaden behandles den 
fortere. Dette er ikke nødven
digvis sant; All ære til general
konsulatet i Kirkenes for rask 
behandling av vår visumsøknad, 
og det uten penger. I tillegg til 
den diplomatiske kanalen kan 
også reisebyråene ordne visum. 
Vær oppmerksom på at med min
dre man reiser med en turistgrup- 
pe eller har en invitasjon fra 
Russland kan det være vanskelig 
å få visum. Offisielle invitasjo- 
ner får kortere behandlingstid enn 
private.

Den beste tiden å reise på 
er nok om sommeren. Selv har 
jeg kun opplevd Arkhangelsk om 
vinteren, og det er ikke noe galt 
med det. -25 grader er forsåvidt 
greit nok, men alle sier at Ar
khangelsk er mye finere om som
meren. Men uansett hva du gjør: 
dra ikke om våren! Da skifter 
pemlig verdens største hav navn 
fra Stillehavet til Arkhangelsk.

På prospekt P. Vinogrado
va (P. Vinogradovs gate) finnes 
det en gril’-bar som det heter på 
russisk hvor man kan få kjøpt 
svært gode grillete kyllinger. Det 
er det eneste vi fant som kunne 
minne om vestlig mat (rent bort
sett fra sjokolade og slike ting, 
og pizza med bein i). Dra ikke 
til Arkhangelsk uten å besøke 
den. Kyllingene er svært gode, 
og der er til og med en vask man 
kan vaske hendene i etterpå.

Lær deg å si «te er godt», 
ikke på russisk, men for din egen 
del. Te er nemlig russernes na- 
sjonaldrikk, bortsett fra vodka 
selvfølgelig, og nytes til alt. Ab- 
solutt alt.

Legg merke til at flere av 
gatene i Arkhangelsk har skiftet 
navn. På kartet som du kanskje 
får kjøpt heter for eksempel ho
vedgaten ulitsa Engelsa- «Engels 
gate». Det heter den ikke lenger. 
Nå heter den nemlig ulitsa 
Voskresenskaja- «Oppstandel
sens gate.» Dette er ting som man 
med letthet kan finne ut av på 
forhånd.

Å ringe fra Russland kan 
bli et problem. Der finnes tele
fonsentraler hvor man går til dis
ken og bestiller en telefonsamta
le til det og det telefonnumme
ret. Man må betale på forhånd 
for så lang tid som man ønsker 
og setter seg deretter ned for å 
vente. Nok en lang og tungvint 
prosess, og et minimum av rus- 
sisk- kunnskaper er vel gjeme en 
forutsetning. Det kan også være 
en riktig ubehagelig opplevelse 
for e som svarer, siden damene 
som arbeider her snakker ikke 
norsk. Imidlertid finnes det en 
norsk telefonboks på Hotell «Pur- 
Navalok.» Man kan ringe direk
te til Norge ved hjelp av denne, 
forutsatt at man har et tellerskritt- 
kort og at man kjenner koden. 
Husker jeg ikke helt feil er den
ne 81047. Deretter slår man det 
ønskede telefonnummer direkte. 
F. eks. ringer man til Utropia 
slår man 8104777645283.

Russland er et fantastisk land, 
med både stygge og vakre trekk 
du ikke vil finne andre steder. Et 
mer eksotisk reisemål så nær vår 
egne landsdel skal man lete len
ge etter, bortsett fra vårt eget land ' 
selvsagt.
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Studiner i Arkhangelsk
Tidlig på høstsemesteret -94 reiste fem forventningsfulle rus- Nå viste det seg at Reidun, Randi, Anna, Ellen og Anja 
siskstudiner til Arkhangelsk for å studere der i ett semester, trivdes så godt i byen at de likegodt blir der et semester til. 
for slik å komme det russiske samfunnet nærmere inn på livet.

u Åsgeir Johansen

Etterhvert som samtalen 
skred frem ble det mer og mer 
tydelig at disse fem jentene langt 
fra var ukjente med Russland. 
Alle sammen hadde de vært i 
landet før, noe som ikke er full- 
stendig uventet siden de studerer 
russisk på høyere nivå (tre på 
hovedfag, mens de to andre fin- 
ner nok veien dit de også, ifølge 
dem selv.) Derfor sier de at det 
ikke ble noe kultursjokk selv om 
de er et godt stykke heimefra. 
Men visse ting legger vi jo mer- 
ke til, sier de. Blant annet er 
kjønnsrollemønstrene sterkere 
her i Russland enn det vi er vant 
til. For å illustrere dette forteller 
de at russiske gutter ikke vil la 
seg spandere på når de går ut 
sammen med dem, selv om rus- 
sere har dårlig råd til å gå ut. 
Jentene skynder seg å legge til at 
de går ikke ofte ut siden utelivet 
er dårlig i Arkhangelsk. Så et 
Russlandsopphold er en fin måte 
å spare penger på.

Godt å være norsk
Man venner seg til butikke- 

ne, sier de. Man blir irritert av 
og til når man må stå lenge i kø, 
men med en positiv innstilning 
går det hele bare bra. Vareutval- 
get har faktisk blitt bedre. Men 
russerne har jo lite å kjøpe for, 
så det er kanskje ikke noe fram- 
skritt.

Russerne er vennlig innstilt 
ovenfor nordmenn og Norge, og 
det gjør det ihvertfall ikke van- 
skelig å være norsk i Russland 
og ihvertfall ikke i Arkhangelsk 
som har hatt sterke historiske 
bånd til Norge, sier de.

«Norge hjelper Russland: De- 
re er snille» blir jeg fortalt er 
mange russeres oppfatning av 
Norge, og vitterlig har jo Norge 
vært behjelpelig med bl. a. hjel- 
pepakker. Dette er jo ikke noe 
som forvansker det å være norsk. 
Og i tillegg får de norske aviser.

-Du må skrive i Utropia at 
Bolstad er snill, det er nemlig 
han som gir oss aviser. (Bolstad 
er naboen deres og er norsklærer 
ved universitetet)

Det er undervisning hver dag, 
og to timer pr dag. Det er kun vi

Reidun Mortensen,Randi Bygjordet, Anna B. Jørgensen, Anja Strand og Ellen Solvik koser seg etter en lang skoledag.

fem og en annen norsk jente som 
har ordnet seg privat, som følger 
denne. Det vi lærer er russisk for 
utlendinger, og all undervisning 
foregår på russisk. Det er et stort 
rogram de har lagt opp for oss, i 
tilleg til at vi får med oss en del 
forelesninger ved universitetet. 
Men nivået ved universitetet i 
Arkhangelsk er lavt i forhold til 
andre russiske universitet.

Utvekslingsavtalen
- Stort sett er vi fornøyde med 

utvekslingsavtalen, sier de.
Disse jentene er med på en 

program som sikrer studenter fra 
Tromsø og Arkhangelsk en sjan- 
se til utveksling med forskjelli- 
ge kulturer. Universitetene har 
bundet seg til å motta tjue stu- 
denter i året, eller å leve opp til 
avtalen på andre måter. For vi- 
derekomne er avtalen bra, påpe- 
ker de, samlet vekttall avgjør 

nemlig hvem som får dra. Men, 
sier jentene, vi har ikke rett til 
penger fra lånekassen. Riktignok 
bor vi gratis og vi får russisk 
stipend (som i bunn og grunn er 
ingenting). Derfor er vi fattige, 
men det fikser Mjøs, sier de og 
smiler. Etter en kort tenkepause 
sier de: -Kan ikke du skrive at 
studentene fra Alta som også er 
her får stipend fra Høyskolen. 
Slik, så er det skrevet og får stå 
som et hint til ledelsen ved Ui- 
Tø. Så fortsetter de: -Vi er svært 
glade i Mjøs. Han møtte vi på 
Lomonosov- dagene som ble fei
ret her i Arkhangelsk. Da kjøpte 
han vaskemaskin til oss. Ikke en 
stor en, men den fungerer og vi 
får rene klær.

Denne anledningen til å opp
leve og bo i Russland vet vi å 
verdsette, forteller de, og deler 
enkelte av de tingene de har fått 
med seg av kulturkunnskap. 

(Blant annet betraktes man som 
full hvis man snakker for høyt.) 
Og de vet også å verdsette det 
gode vennskapet de har fått seg i 
mellom. De benekter at de kjen
te hverandre før de kom sammen 
her i Arkhangelsk. - Men nå er 
vi liksom nødt til å bli kjempe
gode venniner når vi bor så og si 
oppå hverandre.

Ingen dans på roser
Av de negative tingene de har 

opplevd forteller de om russiske 
studenter som bor i sammestu- 
dentherberget er misunnelige på 
dem, siden de bor i den delen av 
bygningen som brukes som ho
tell og er reservert for utlendin
ger. Derfor er denne etasjen pus
set opp, sier de, og bevoktet av 
vakter. Noe som fører til begren
sa frihet, men som oftest er de 
snille og hyggelige og forsvarer 
oss faktisk når vi har festet for

iJ 
høyt, sier de og ler, tydelig^ 
frambrakt av en eller annen fon 
for intern humor. Jeg spør ikk 
Også er det jo som sagt et dårl; 
uteliv her, men det sparer vi i 
penger på. Vi savner jo Tronic 
litt, russere har nemlig ikke ntj 
en kafe- kultur. Det er jo forstå; 
lig. Også ser vi jo helt for jævlj 
ge ut på håret, legger de til: •< 
tør nemlig ikke gå til russisV 
frisører, de såkalte Parikmakhe/ 
skaja. Også forsøker vi å unn[t 
og oppsøke leger her. r

li 
Videre

På denne tiden har nok aiii 
jentene kommet seg tilbake h 
Russland, hvor de kan nyte sn 
relativt frie akademiske tilvaereh 
se i enda et halvt år. - Dette eht 
av de bedre måtene å lære me 
sisk på, sier de. Du kan ikke 
herske språket uten å bo en pelj 
ode i Rusland. iy

På tur med fiskeklubben Haill
/ høst ble fiskeklubben Haill 

startet på Universitetet. Tidli
gere forsøk har vært mislyk
ka, men nå ser det ut til å ha 
ordnet seg. Formålet er å 
samle sportsfiskere av alle 
slag, og ha det gøy sammen 
på turer.

Klubben har rundt 25 medlemmer 
og holder til på IMR.

Leder i klubben Mikal Lanes fortel
ler her om hvordan en tur i oktober for
tonet seg.

Ut på tur
13 fiskelystne akademikere møtte opp 

og sammen dro de ut med en 42 fots 
sjark, lånt ut av vitenskapelig assistent på 
NFH, Frode Staldvik.

Fisket begynte heller dårlig. Selv om 
rundt 10 stykker kontinuerlig hang over 
rekka, var det lite «haill» å oppspore. Men 
ekkoloddet til Frode hjalp oss mot nye 
høyder, og etter en knapp time hadde de 
fleste av oss hatt følingen av fast fisk på 
kroken. Denne fisketuren bød på mer enn 
bare ren fiskeglede.

De mange fjordsundene, naturskjønne 
omgivelser kombinert med det å være ute 
i fri luft satte nok sitt preg på tilværelsen. 

En havørn viste åpenbar interesse for oss 
og i lange perioder av denne turen kunne 
vi nærgående skue denne vakre rovfu
glen.

Stadig dro vi forbi vakre holmer med 
forlatte bolighus, hus som før i tiden rom
met store familier. I denne nakne naturen 
må det åpenbart ha vært værhardt å bo.

Idet hele ga alle disse synsinntrykk- 
ene oss rom for dypere refleksjoner.

Da fisket i tillegg tok seg opp, følte vi 
alle en viss form for lykke og selvtilfred- 
stillelse. Gleden av fast fisk fikk oss alle 
til å tenke på hvorfor vi i alle har har 
valgt en akademisk karriere, fylt med pen
sum og eksamensdepresjoner, når det ul

timate lykke må krediteres et liv som ’ 
kesfisker.

I nærmere 10 timer oppholdt vi oss 
sjøen. Den varme suppa føltes derfor e 
stra herlig, og sammen med de utalli 
koppene med kaffe som ble konsum 
var dette en kjærkomment og nødvene 
gode. Rengjøring av dekk var vår si’ 
oppgave, før vi igjen entret den sanK 
brygga som ferden startet ifra grytitf 
denne lørdags morgenen. |

Det habile fangstresultatet gjorde ' 
til at 4-5 stykker måtte samarbeide on* 
sløyinga, da det hele måtte gjøres f 
effektivt.
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Med utdanning 
fra Nederland
Gerd Nilsen, sivilingeniør i molekylær biologi, har
tilbrakte tre måneder i Wageningen, Nederland. Der Gerd Nilsen,

tidligere ERASMUS-student, 
tok hun en del av sin diplom-oppgave. har studert i Nederland

Stein Ivar Mona.

-Det var i fjor vår at min veileder på 
diplomoppgaven tipset meg om et land- 
bruksuniversitet i Wageningen. Vedkom- 
mende hadde vært der selv og vi ordnet 
det således at jeg kunne få komme dit, og 
rett før søknadsfristen gikk ut for «free- 
mover»-stipend via Erasmus klarte jeg i 
hui og hast å sende en søknad om sti- 
pend. Dette gikk etterhvert i orden. Jeg 
kom dit 1. juli, og var ved et laboratorium 
hvor jeg med studenter fra en rekke land 
deltok i laboratoriearbeid i et intemasjo- 
nalt miljø med tungvektere innen faget, 
forteller Gerd Nilsen.

Utdanning i utlendighet

UiTø, ikke etter i utvikling
-Jeg mener ikke å si at UiTØ på noen 

måte ligger etter i utviklingen, men her 
var det et større miljø og dermed ble det 
bredere kunnskapsmessig. For min del fø
ler jeg at jeg fikk et meget godt utbytte av 
denne perioden, blant annet lærte jeg ny 
teknikk, samt at man ved å arbeide med 
personer fra andre land får nye perspekti- 
ver inn i faget. Det var også mye å lære 
utenom det rent faglige, sier hun.

- Man lærer utrolig mye om landet og 
kulturen, og ikke minst lærer man mye 
om sitt eget land, da man av og til må 
spørre seg om hvordan er nå dette hjem

me? Jeg fulgte ikke forelesninger på flamsk, 
så det ble ingen intensiv språklæring under 
mitt opphold. Ved laboratoriet var det man- 
ge nasjonaliteter, så alt måtte foregå på 
engelsk. Jeg vil si at jeg var heldig, fordi da 
jeg kom dit var det allerede ordnet med 
hybel, noe som slett ikke var tilfelle med 
alle. Nå var vi riktignok 16 som delte kjøk- 
ken, og ikke alle var like flinke til å la seg 
organisere, men det gikk ganske greit. Jeg 
føler at jeg fikk knyttet mange kontakter og 
fikk lære mye både faglig og kulturelt.

-Jeg vil absolutt anbefale et utenlands- 
opphold under studietiden, fortsetter hun.

Enestående sjanse
- Som student har du en enestående 

sjanse. For det første kan du få nye per- 
spektiver inn i studiet ditt. For det andre 
lærer du mye om det landet du er i, og på 
en helt annen måte enn ved ferie. I tillegg 
kan du lære et annet språk, samt knytte 
kontakter både faglig og sosialt, sier hun 
og legger til :

-Erfaringene er veldig nyttige å ha med 
seg, samme hvilket fag du studerer og 
hva du senere skal drive med, sier Gerd 
Nilsen, som avslutter med å si at når hun 
var i Nederland, så var det tørke!

Selv om flertallet av den norske befolkning sa nei til EU i november i fjor, 
hadde ikke det stort å si for mulighetene til norske studenter når det gjelder 
å studere i utlendighet. Hvert år reiser mange studenter ved UiTØ til andre 
land for å ta deler av utdanningen. Hvorfor ikke bli en av dem?

På et av kontorene i Hoved- 
gårdens 3. etasje sitter Hilde 
Bjørnå, konsulent for intemasjo- 
nale studiesaker. Her får Utropia 
opplyst at det i fjor reiste 30 stu- 
denter fra Tromsø til ulike land 
via Erasmus, og ca. 20 via Nord- 
plus. -Når det gjelder fra hvilke 
fag og på hvilket nivå studente- 
ne reiser, er det stor spredning, 
sier Bjørnå.-1 fjor var det mange 
fra ISV og ISL, og relativt få 
realfagsstudenter. Dette vil vel 
variere noe fra år til år, så det er 
vanskelig å peke ut noen gene- 
rell trend. Noe som er verdt å 
merke seg er at to tredjedeler av 
de som reiste i fjor var kvinneli- 
ge studenter. -Et studieopphold i 

■ utlandet krever forberedelser, 
men disse er absolutt overkom- 

c melige. Mye kommer an på om 
'du vil reise gjennom 
1 et fastlagt program el- 
>' ler finner noe som må 
’■ godkjennes spesielt. 
1 Bjørnå forteller at en 
ny katalog om mulig- 
hetene for studentut- 
veksling ved UiTØ er 
på trappene, og denne 
vil være mer spesifikk 
enn de som allerede 
finnes. -Dessverre 
kommer ikke denne 

1 før de forestående søk
nadsfrister er i ferd 

^med å gå ut, så de som 
ønsker mer informa

sjon må benytte det 
j.materiell som allerede 
^finnes, ta kontakt med 
^nstituttene som har 
livegne kontaktpersoner 
om studier i utlandet, 
eller kom innom kon- 

jjforet mitt i hovedgår- 
nden, avslutter Bjørnå 
H«Dg opplyser om at det 

finnns mye informasjon i ulike 
kataloger og hefter som er å fin- 
ne utenfor kontorene i hovedgår- 
den. Men glem ikke at ting tar 
tid. Så vær ute i god tid.

Når det gjelder å ta deler av 
et fag eller en grad i utlandet, 
må du normalt ha fullført ett års 
studier i hjemlandet. Kravet til 
de som reiser fra UiTØ er at de 
er registrert og har studierett ved 
UiTØ. Deretter er det bare fan- 
tasien og Lånekassen som setter 
grenser for hva og hvor, og av 
disse to sitter Lånekassen med 
svært sterke kort. Det er viktig 
at det du vil studere i et annet 
land blir godkjent som en del av 
utdanningen her hjemme, slik at 
du er sikret finansiering fra Lå- 
nekassen.

Gerd Bjørhovde Foto:Nina Lager Vestberg

Pensum må godkjennes på den 
institusjonen du studerer før du 
reiser. For å få vite hvilke ut- 
vekslingsavtaler og hvilket pen- 
sum som gjleder, har alleinstitut- 
tene ved UiTø en kontaktperson 
med oversikt. Bruk disse.

ERASMUS
Forkortelsen står for European community 

Action Scheme for the Mobility of University 
Students. Av navnet kan det se ut som om dette 
er noe for EU, men fra høsten 1992 ble det åpnet 
for norske studenter til dette samarbeidsprosjek- 
tet mellom læresteder i Europa. Denne student- 
utvekslingen foregår på forskjellige måter og 
opplysning om dette finner du i ulike studiehef- 
ter. Når det gjelder det økomomiske er Eras- 
musstipendet et tillegg til vanlig studiefinansie
ring. Det er ment å dekke merutgifter en student 
har ved å studere en periode i et annet land. 
Stipendsatsene varierer fra år til år, avhengig av 
hvor mange det er som benytter seg av ordnin-

IAESTE
Tromsø har fått en underav- 

deling av IAESTE, the Interna- 
tional Association for the Ex- 
change of Students for Techni- 
cal Experience.

-Dette er en internasjonal or- 
ganisasjon som drives på ikke- 
kommersiell basis av studenter 
for studenter og som Norge har 
vært med i siden den spede be- 
gynnelse i 1948 til den pr. i dag 
teller 64 medlemsland, sier Svein 
Stormo, en ildsjel fra lokalkon- 
toret ved UiTØ.-Tanken bak det 
hele er ganske enkel, sier Stor- 
mo. -Utvekslingen foregår på den 
måten at vi ordner avtaler med 
bedrifter i Tromsø som kan ten- 
ke seg å ta inn utenlandske stu
denter som sommerhjelp. Til 
gjengjeld får vi tildelt tilsvaren- 
de mange plasser rundt omkring

NORDPLUS
Nordplus er et program for utveksling innen alle fagområder 

av lærere og studenter mellom universitet og høyskoler i Nor- 
den. For å bli Nordplus-student må du ha påbegynt studier i 
hjemlandet. Et Nordplus-opphold inngår som en del av studiet i 
Norge, og studiet tilgoderegnes i sin helhet for tilsvarende ut- 
danning i hjemlandet. Du kan få stipend i 1/4, 1/2, eller et helt 
år. Det vanligste er å tildele halvårige stipend som skal dekke 
merutgifter i forbindelse med studieopphold i et annet nordisk 
land. Når det gjelder selve søknadsprosedyren er det instituttet 
ditt som søker om studieplass. Du må således henvende deg til 
instituttets kontaktperson hvis du planlegger et studieopphold i 
et annet nordisk land. Nordplus-midler deles ut to ganger i året, 
for høstsemesteret 1995 er søknadsfristen 24.februar. Søknads- 
fristen for vårsemesteret 1996 er ca. 1. oktober.

gen. Studenter ved UiTø kan søke om Eras- 
musstipend for studieopphold i et EU-land på 3- 
12 måneders varighet. Søknadsfristene på stu- 
dieplass varierer fra land til land. Enkelte insti- 
tusjoner er behjelpelig med hybel, eventuelle 
språkkurs, sosiale tiltak, o.l , men dette gjelder 
ikke over alt. Dette er ting som du må finne ut 
selv, enten ved å kontakte lærestedet direkte 
eller via informasjon som er tilgjengelig ved 
UiTØ, for eksempel personell ved ulike insti- 
tutt, kontor for studier i utlandet eller ulike bro- 
sjyrer og bøker. Søknadsfrist for såkalt «free- 
mover»-stipend (studieplass utenom faste utveks- 
lingsprogrammer) går ut l.mars.

i de forskjellige medlemsland. 
Disse jobbene kan studenter ved 
UiTø søke på og hittil har vi for 
sommeren 1995 4-5 plasser som 
er spredt omkring i verden.

-Studentene søker på jobber 
hos oss, vi sender søknaden til 
bedriften, bedriften avgjør om de 
vil ta inn søkeren eller ikke, og 
sender svaret tilbake til oss. 
IAESTE ordner med hybel, ar- 
beidstillatelse/oppholdstillatelse, 
til en viss grad sosiale foretak. 
På enhver bedrift som er tilknyt- 
tet dette nettverket, finnes det en 
representant for IAESTE som tar 
seg av det som eventuelt dukker 
opp underveis. Når det gjelder 
det økonomiske er det faste av- 
taler om minstelønn.

-IAESTE Norge sendte i fjor 
ut ca. 90 studenter, og på ver- 
densbasis utveksles 6000 årlig.

Kravet til studentene er at de 
studerer realfag eller tekniske 
fag. Ett års studium er mini- 
mum.-Det utveksles studenter på 
alle nivå, sier Stormo. Søknads- 
fristen er NÅ, slik at de som kan 
tenke seg et slikt opphold må 
sprinte til paviljongen v/IBG 
hvor det henger oppslag om hvil- 
ke jobber som er aktuelle til som- 
meren. -Vi ser gjerne at flere 
blir med og arbeider sammen 
med oss, fordi jo flere jobber vi 
klarer å skaffe her i Tromsø, des- 
to flere kan reise ut, sier Stormo 
og velger å avslutte med rektor 
ved NTH, Emil Spjøtvolds ord: 
«En IAESTE-jobb er starten på 
en internasjonal karriere».
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AMNESTY 
INTERNATIONAL
Her er de tre første samvittighetsfange- 
ne. Din Innsats kan bety mye.

VICTOR DOMUKHOVSKY, Georgia, er en av en 
gruppe på 19 fanger som angivelig har blitt mishandlet 
under og etter arrestasjonen. Fangene har blant annet 
blitt hengt opp etter føttene, slått og skoldet med koken
de vann. De fleste er tilhengere av den avdøde tidligere 
presidenten, og de er anklaget for en rekke lovbrudd, 
deriblant terrorisme, ulovelig våpenbesittelse og mord. 
Rettssaken, som begynte i oktober 1993, har vært pre
get av manglende rettsprinsipper og fangene har blitt 
nektet nødvendig medisinsk behandling. Send appeller 
til autoritetene i Georgia og be dem sørge for at fange
nes medisinske behov og rettssikkerhet blir ivaretatt. 
Send brevet ditt til: Dzhomlet Babilashvili, Procura
tor General, ul. Gorgosali 24, 380022 Tbilisi, Geor
gia.

Utkast til brev
Dear Sir,
I am writing to you to draw your attention to the 

case of Victor Domukhovsky, who is one of a group of 
19 prisoners, detained in a pre-trial detention centre i 
Tbilisi, arrested in 1992, the trial opened in oktober 
1993. I sincerely hope you will take immediate steps to 
provide adequate medical treatment for the prisoners. I 
urge you to investigate all reports of ill treatment and to 
ensure that the defendants recieve a fair trial in line 
with international standards.

Yours sincerely

Cuba
MARTA MARIA VEGA CABRERA, Cuba, ble 

arresert av sikkerhetsstyrker fra statspolitiet i juni. Hun 
og hennes familie ble mishandlet under arrestasjonen. 
Det har ikke vært noen rettssak, men Marta Vega Car- 
brera sitter for øyeblikket i kvinnefengslet i Havana, 
under anklagelsen å ha spredt «fiendtlig propaganda». 
Marta Vega Carbrera har tidligere blitt arrestert og satt i 
fengsel uten lov eller dom, grunnen til dette er hennes 
tilknytning til det uoffisielle partiet Civic Democratic 
Party. Amnesty International betrakter henne som en 
samvittighetsfange. Skriv til: Dr. Fidel Castro Ruz, 
President of the councils of state and ministers, Ha
vana, Cuba.

Utkast til brev
Dear Mr. President,
I am writing to you consenting Marta Maria Vega 

Carbrera who was arrested in June 1994 in her home in 
Nueva Gerona on the Isla de la Juventud.

In July she was transferred to the Western women’s 
Prison in Havana (Prision de Mujeres de Occidente).

Being a member of the Civic Democratic Party Mar
ta Maria Vega Cabrera is held solely for her political 
beliefs. She is a prisoner of conscience. She and her 
family have suffered frequent harassment from the aut- 
horities since 1993.

I am calling for her immediate and unconditional 
release.

Yours sincerely

Kina
Pastor ZHENG YUNSU. Den enkle tilværelsen til 

en liten kristen menighet i Kina ble brått rykket opp 
med roten da bulldosere rev ned landsbyen deres i juni 
1992. Alt de eide som ikke ble ødelagt under det 
uprovoserte angrepet ble konfiskert av politiet, 60 per
soner ble arrestert og i følge rapporter ble 18 kvinner 
utsatt for nedverdigende behandling i politiets varetekt. 
Amnesty regner med at omtrent 30 medlemmer er fengs
let for sine fredelige utrykk for sin religiøse tro, de har 
blitt overført til to eller tre års «omskolering gjennom 
arbeide». Lederen av menigheten pastor Zheng Yunsu 
og hans fire sønner ble også arrestert. Zheng Yunsu ble 
dømt til 12 års tvangsarbeide i kullgruvene for «svin
del» og «forsyrrelse av den offentlige orden». To av 
sønnene ble dømt til 9 års tvangsarbeide og de to andre 
sønnene ble dømt til 5 år. Amnesty International be
trakter alle de arresterte som samvittighetsfanger. Send 
appeller som ber om øyeblikkelig løslatelse uten vilkår 
for pastor Zheng Yunsu, hans fire sønner og alle de 
andre fra jesus-menigheten som ennå er fengslet. Skriv 
til: Governor of Shandong Provincial people's go
vernment, ZHAO Zhiao, Shengzhang, Shandongs- 
heng Renim Zhengfu, 193 Jinger Lu, Jinashi, Shan- 
dongsheng, People's Republic of China.

Du skal ikke tåle 
så inderlig vel...
Amnesty International har i mange år hatt en kampanje de kaller månedskampanjt 
hvor de i sine tidsskrifter fokuserer på ett antall samvittighetsfanger i måneden, 
i Utropia føler at Amnesty gjør et verdifullt arbeide, og vil gjerne gi en hjelpen 
hånd. I fremtiden kommer Utropia til å presentere mellom en og tre samvittighe 
fanger i annet hvert nummer.

11 Thomas Harris

Du kan gjøre en for
skjell. Amnesty har gang på 
gang bevist at når tusenvis 
av mennesker viser sin mot- 
stand mot den forakten av 
menneskerettighetene som 
finnes rundt om kring i ver- 
den, så har det en virkning. 
Teorien er den, at ved å skri- 
ve et standardbrev og sende 
det til de som begår over- 
grepene, så forteller man 
dem klart og tydelig at de 
er observert, og at det de 
gjør ikke kan aksepteres. 
Alt du trenger å gjøre er å 
skrive de standardbrevene 
vi kommer til å presentere 
her, signere det og utheve 
navnet til samvittighetsfan- 
gen. Dette fordi Amnesty 
mange ganger adopterer fle- 
re forskjellige samvittig- 
hetsfanger i det samme lan- 
det og når det kommer man- 
ge tusen brev er det bare 
navnet på samvittighetsfan- 
gen som blir lest. Det er 
noen som vegrer seg for å 
sende brev til regjeringer av 
frykt for at de skal bli re- 
gistrerte og få problemer 
hvis de reiser til det aktuel- 
le landet senere i livet. Det 
har aldri vært noen doku- 
menterte saker av at dette 
har skjedd, og Amnesty har 
holdt utkikk etter det. Så 
det er ingen grunn til ikke å 
sende noen usle brev i må- 
neden.

Resultater
Noen ganger nytter det 

ikke, man sender brev i 
mange år uten å få noen 
slags respons. Men andre 
ganger er det helt overvel- 
dende resultater. Annette 
Fingscheidt i Amnesty sin 
studentgruppe forteller:

- Det var en amnesty- 
gruppe som hadde jobbet 
med en og samme samvit- 
tighetsfange i Syria i 10 år. 
Gruppen visste ikke om han 
levde eller var død, så tok 
Tromsø-gruppen opp saken, 
og etter seks måneder ble 
han løslatt. Det er ikke all- 
tid man får så storslåtte re- 
sultater, men man vet at fan- 
ger som blir fokusert på av 
Amnesty ofte får bedre be- 
handling, de vet at Amnes- 
ty har oppmerksomheten 
rettet mot dem. En sjelden 
gang kan fokuseringen få 
negative konsekvenser for 
samvittighetsfangen, men 
man kan ikke la seg styre 
av frykten. Terrorregime- 
ne lever på frykt, og dør 
når mange nok er modige 
nok til å stå i mot dem.

Internasjonale relasjoner
Internasjonale forhold spiller inn. 

De fleste siviliserte land kvier seg for å 
ha mer kontakt enn nødvendig med land 
som er kjent for gjennomførte brudd på 
menneskerettighetene. Amnesty har 
stor troverdighet, og deres rapporter blir

tildelt saker ut fra sine regionale områ 
For øyeblikket består gruppe nr.204 avs 
personer, men de skulle gjeme hatt fit 
Så hvis du føler at du har lyst til å g 
noe mer enn å sende noen brev i måne 
så kan du kontakte Annette på telefonm 
mer 776- 19959.

Foto:An-MagritAmnesty gruppe nr.204.

tatt alvorlig. Ett konkret eksempel er 
situasjonen i Tyrkia. Tyrkia har fått 
avslag om tollavtale med EU og dårli- 
ge handelsforhold med USA i begge 
situasjonene ble den tyrkiske regjerin- 
gens brudd på menneskerettighetene 
mot den kurdiske minoriteten trukket 
frem som en av de viktigste grunnene 
til at man ikke ønsket ett nærmere for- 
hold til Tyrkia.

Nr.204
Amnesty er delt opp i mange små 

grupper som konsentrerer seg om hver 
sin saker og geografiske regioner. Am- 
nesty sin gruppe nr.204, er en ren stu- 
dentgruppe med en multikulturell sam
mensetning. De jobber mot regionene 
Amerika (dødsstraff), Russland (døds- 
straff), Chile, Bolivia og Peru. De job- 
ber hovedsakelig med Peru. De skulle 
nok gjerne tatt for seg studentsaker, 
men man har ikke noe valg, men blir

Kjøkkenbordet
Amnesty International ble startet i 

av Peter Benson rundt kjøkkenb 
sammen med kona og to venner, 
godt bevis på hvordan man kan beg
det små og allikevel gjøre en stor fo 
De hadde samvittighetsfanger som ut 
punkt. I dag har Amnesty Intern 
1,1 millioner medlemmer. Amne 
stor integritet, er politisk nøytrale og 
nomisk uavhengige. De tar ikke I 
penger fra noen regjering og deres r 
ter om menneskerettighetsbrudd blir 
overalt som svært pålitelige kilder 
omspenner arbeidet deres seg også 
kalte forsvinninger, tortur og menn 
som blir forfulgt på grunn av sin se 
legning. Amnesty International fikk 
prisen i 1977, så man kan se: Alle 
reiser begynner med de første små s
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Produser 
mer og mer

Det produseres mer kultur enn 
vi klarer å konsumere. Ikke det 
at man skal få med seg alt, men 
man klarer ikke engang å få med 
seg alt en vil. Som de to filmen- 
tusiastene, etter at de under film- 
festivalen hadde sett 29 filmer, 
sa: -Vi gikk glipp av 14 filmer.

Også innenfor media lages 
det mer enn vi klarer å få med 
oss. Selv om nordmenn ligger 
temmelig høyt når det gjelder 
antall leste aviser om dagen er 
det grenser for hva en klarer å 
fordøye. Det finnes altså riksavi
ser, landsdelsaviser, lokalaviser 
og tidsskrift. Er du riktig intel
lektuell finnes det endel uten
landske aviser. Er du lei av å 
forholde deg til virkeligheta er 
Dagbladet og VG et godt alter
nativ. I tillegg finnes to Oslore- 
laterte gratis reklamefinansierte 
aviser som konkurrerer om å væ
re mest trendy. Det kan virke 
som om flere er interessert i å 
lage ei avis eller et tidsskrift 
framfor å lese et. Skjønt lager du 
først ditt eget produkt, blir du 
desto mer interessert i lese hva 
andre skriver i sine sørgelige 
blekker.

Utenom det skrevne mediet, 
som også inneholder skjønnlitte
ratur. Finnes radio, TV, teater, 
film, musikk, konserter, foredrag 
og kunstutstillinger med mere. 
Som opplyst, våken, samfunns
engasjert, intellektuell student 
skal du helst få med deg alt det
te. Også er det noen som krever 
at vi skal studere!

Men er ikke det viktigste å 
produsere noe framfor å konsu
mere? Sitt eget radioprogram, 
kanskje eller allerhelst en egen 
TV-kanal. Mens man venter på å 
bli oppdaga som den nye geniale 
skuespiller, regissør eller forfat- 
ter. Vi vil jo så gjeme noe alle 
sammen. Bli noe. Stort. Viktig. 
Gjøre Karriere. Bli kjent. Eller 
helst anerkjent. Som små steg på 
denne vei er det at vi står på. I 
idealismens ånd, nei unnskyld: 
egoismens, jobber noen politisk, 
andre svetter for å lage revy. Al
le vil bli hørt og sett. Det finns 
også noen som lager studentavis 
annenhver uke, på 32 sider midt 
i all annen kunstnerisk, kulturell 
og mediell overflom. Og mens 
en vrir hender for å finne på noe 
som forsvarer en egen spalte på 
400 ord, kan tanken komme sni
kende:

Er det noen som leser dette?

Nesten Som En Film
Jeg kom opp trappa i min 

dobbeltkneppede dress. Hen
dene mine, selvsagt ikledt 
svarte skinnhansker, holdt en 
More-sigarett og et glass 
Jack Daniels whisky «off- 
the-rocks» (- ha aldri isbiter 
i whisky). Jeg følte scenely- 
set på meg. Som i den per- 
feKte film sto du og kjede- 
pratet med noen like ved opp
gangen. Menneskemengden 
ble mørklagt. Vi ble zoomet 
inn.

Hadde det vært en film, 
ville jeg tatt gitaren og spilt 
noen «ankomst-riff». Med 
skinnhanskene på fremdeles, 
selvsagt. Men det var virke
ligheten. Og i vår virkelig
het smøg Babes in Toyland 
seg ut av veggene med «Qui
et Room».

Du ba meg låne ringen 
din. Babes in Toyland brølte 
«He’s My Thing». Og jeg løp 
ut derfra. Men jeg mistet ikke 
skoen i trappa, og var der
med dømt. Askepott skulle

Om postverket, hundar og
mykje anna
Eva Jensen er oppvaksen i Salangen kommune i
Troms og busett i Tromsø. Romanen Den rolege

gule hunden med brillene kom ut rett 
før jul på Samlaget. Berre tittelen kan 
få ein til å gruble på kva som egentlig 
meinast

Boka kallast
DVft e’n roman- Mcn 

Eva Jensen har 
fleire sjangrar representert her 
med sangar, dikt, forteljande par
ti, essayistiske parti og til og med 
ei leksikalsk avdeling om hun
dar. Romanen avsluttast med no
tar, som forklarar kven personar 
nemnt i teksten er.

Når det er sagt, skjønner vel 
dei fleste at det ikkje er ein tra
disjonell roman, med ei historie 
fra a-å, vi her tar for oss. Det er 
snarare ein anti-roman eller kan
skje ein roman-roman som Eva

forlate prinsen og finne et annet 
liv.

Likevel fortsatte idyllen en 
stund til. «Noen» sang om et 
«Temple Of Love» og Raga Roc
kers sang om å løpe inn i mørket. 
Dette var «True Romance». Thel
ma hadde kvittet seg med Louise 
og dratt av gårde med Brad Pitt 
istedet.

Helt fram til den neste scenen 
jeg husker spesielt. Nederst på et 
svart lerret sto det med hvite bok
staver «Noen måneder senere».

«Hva med Roma og Paris», 
spurte du.

«Det ville aldri blitt noe ‘oss’, 
og det trodde jeg virkelig du 
skjønte», løy jeg. «Ta med deg 
noen andre hvis du drar. Du lever 
i en fantasi som jeg ikke lenger 
tror på. Og den mørke delen av 
livet mitt er jeg ferdig med». Jeg 
løy fortsatt.

«Du har helt rett». Jeg har al
dri hørt deg så iskald før, og hå
pet bare rulleteksten kunne kom
me, og bildet forsvinne. Nick 
cave spurte «Do You Love Me»,

kalla boka Teori nok for eit kort 
liv fra 1987. Kva handlar så den
ne boka om? Det er vanskeleg å 
gje eit handlingsresyme av roma
nen, men det startar med ein eg- 
person som går over til å fortelje/ 
skrive om Den gule hunden. Hun
den kjem inn i tredje kapittel og 
da er han hovedpersonen. Hun
den lever eit vanleg liv og uroar 
seg for stort og smått, hunden går 
på kino og hunden reiser til Ita
lia. Hunden blir nemnd med 
«han», men det står i boka: Han 
er einsleg far eller mor. Videre 
er hunden intellektuell og kjens
lelaus. Han har sjøl vært diktar, 
men er no optikar.

og jeg snudde ryggen til og gikk.
Bildet forsvant. Jeg savnet 

det grenseløst. Så jeg tok en tur 
innom Stephen King’s «Insom
nia», men trivdes ikke. Det var 
for lyst. Jeg drømte ikke mer. 
Ikke engang i søvne. Kat skrek 
«Gone» mens resten av 
Babe’ene lo og knuste glass i 
Toyland.

Mange heltinner pleier å stå 
fremfor speilet mens de i van
vidd klipper av seg håret med 
en diger saks, og lar lokkene 
falle dramatisk ned i vasken. 
Men livet mitt var over og skul
le ikke begynne. Da jeg innså 
dette smurte jeg leppestiften ut
over ansiktet, akkurat som Glenn 
Close gjør det i «Farlige Forbin
delser». Og akkurat som Glenn 
Close, raserte jeg møblene rundt 
meg mens jeg skrek.

Det gjør ikke vondt. Utenfor 
er alt slik det pleier. (Stygge bi
ler kjører forbi stygge hus. Dritt
unger piller seg i nesen mens de 
bråker i plaskregnet.) Gardine
ne er trukket ifra. Vannet lager

Eg- personen som startar og 
avsluttar boka er ei som er for
fattar. Ho har flytta ut i skogen. 
Ho tar seg sjølv i å lengte til 
postterminalen, etter å få sosial 
omgang og fast løn på kontoen, 
begge delar manglar ho i nove
rande situasjon. Det er ein kort 
roman på vel 100 sider, og man
ge sider er knapt halvfylt med 
tekst. Likevel penslar Eva inn
om mange tema både i hunden 
si og eg-personen si historie. 
Meininga med livet er eit, mei
ninga med romanar og roman- 
personar eit anna. Om einsemd 
seier ho: For kva er einsemd? 
Einsemd er å ha blitt latt aleine 
utan språk med for vanskelege 
felt. Sjøl om romanen er kort er 
den utruleg komprimert, det ligg 
mykje meining mellom linjene.

Vidare er boka full av inter
tekstualitet. Det vil seie at den 
refererer til anna litteratur og 
nemner direkte andre forfatta
rar. L Roma treffer Hunden to 
stipendiatar som vil snakke om 
Fuglane av Tarjei Vesaas. El
lers er både Harald Sverdrup, 
Karin Moe og Baudelaire med

mønster på rutene. Som 
Michelle Pfeiffer ber jeg 
dem trekke for gardinene. 
Likevel blir det ikke mørkt 
nok i det lille rommet. Veg
gene skulle vært malt svar
te, og ikke hvite, tenker jeg 
enda en gang.

En av dem dytter dyna 
tettere om meg. En annen 
legger en varm klut på pan- 
nen. Jeg er iskald. Så, helt 
rolig fra kroken i andre en- 
den av rommet, kan jeg hø- 
re Depeche Mode med «One 
Caress». De synger at jeg 
skal lede dem inn i mitt 
mørke. Jeg åpner øynene, og 
der står du.

Jeg er varm nå. Du er 
her. Salen er deilig svart. 
Bare de grønne «Utgang»- 
skiltene lyser. På lerretet bi- 
ter Gary Oldman sin Mina i 
halsen slik at de kan være 
sammen for bestandig.

- THE END -

Av: Heidi Schotting
__________________________ >

fleire nemnt direkte. Blant f 
har Ragnar Hovland og El 
Lunden fått kvar si helsing, 
det er ikkje bare litteratar 
blir nemnt. Boka har eit eige 
pittel som heiter Hylling til / 
verket, og folkelege heltar 
Vegard Ulvang og Drillo er n 
i boka, oppført på notar med 
klaringane Norsk skiløpai 
Norsk fotballtrenar. Og rt 
nen har eit klart metapreg. I 
er ein tekst som handlar oni 
sjølv. Første kapittel heiter d 
utan: Denne romanens første

Dnne boka bør ein lese 
ein halde seg orientert om 
som skje i norsk litteratur i 
Dette er ei bok som aldri 
kome ut i ein bokklubb, s 
Eva Jensen sjølv. Men sjøh 
ikkje dette er ei bok for dei 
kalla massene, trur eg mangi 
kunne finne glede i boka. De 
nemlig veldig morosam. Del 
da vere lov å lese boka of
utan å verken anmelde eller r 
lysere ho.

Ellisiv Lindkvist

Underveis

Tomrom og vakuum
Av og på 
nye, tomme ansikter, 
lokkende 
sånn som mitt
Bak mitt
lever nytelse og tanker, drømmer. 
Piip!
Kortene suges inn 
og dyttes opp

Fint å bare eksistere 
med mange andre 
Uten krav 
eller plikter

På vei til byen 
med buss 20 
Alltid underveis 
mot noe annet 
tjuefem minutter 
fram i tid.

Suzy Q.

Det er så godt å ha noen og 
savne
Fint å kunne omfavne 
Holde i en hånd 
Knytte sterke bånd 
Slippe å være ensom lenger 
Ligge tett i myke senger 
Det er så bekvemmelig å 
være to
Man kan trenge litt fred og 
ro
Før man på ny drar på jakt 
Uviktig var det som tidligere 
ble sagt
Blind og uvitende om at det 
man vil ha
Var nettopp det man dro i fei
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»e rart hendte meg her om 
. Jeg tror jeg fikk et ner- 
immenbrudd. Eller kanskje 
re var et midlertidig anfall 
ilepsi eller rabies. Iallefall 
;t en særdeles ubehagelig 
velse, og den kom totalt 
st på meg.
g satt på toalettet, jeg skul- 
nummer to. Det hele be- 
når jeg bøyde meg frem- 
or å kikke etter et Tommy 
ger’n som alltid pleier å 
slengt utover gulvet.
i kamerat av meg, Bjarne, 
• at jeg kan ha vridd en av 
ie i ryggsøylen akkurat i 
g bøyde meg framover. Å 
skive i ryggsøylen er ikke 

lorsomt, det er noe alle vet. 
r faktisk ganske alvorlig, 
ryggsøylen ligger hele sen- 
:rvesystemet vårt og blir 
frem og tilbake når vi leter 
T & T på toalettgulvet. Og 
5 ryggsøyleskivevridningen 
>V) kan ha ført til en slags 
isk kortslutning som for- 
;t seg opp over hele sen- 
irvesystemet mitt, det vil si 
n. Kanskje helt opp til hy- 
imus, som er et sted inne i 
en, og som er veldig viktig 
ssten av kroppen. Det sier 
tfall Bjarne.
len jeg tror ikke han har rett, 
om hendte var ihvertfall at 
Jce kunne finne noe T & T. 
a begynte jeg å føle en sti- 
j uro. Nå vet jeg at det er 
;e der ute som ikke syntes 
r det minste rart at jeg ble 
z når jeg ikke fant mine to 
seriehelter, men det er ikke 
let ligger. Febrilsk begynte 
lete etter noe annet leselig, 
så mye som et Se og Hør i 
Til og med dopapiret var 

bokstaver. Ikke en gang en 
i liten blomst hadde de kji- 
opapirprodusentene skrapt 
)g så satt jeg der da. Og ble 
)g mer urolig.
å spør du kanskje hvorfor 
kke bare simplethen rolig 
! meg, gikk ut og hentet et 
T, for deretter å gjentoppta 
ittende aktiviteten jeg holdt 
ed. Men det var akkurat da 
endte. Det var da hele star- 
?ørst ble jeg fullstendig pa- 
ert. Deretter følte jeg en 
de liten kløe i bakhodet, og 
elig hørte jeg en liten du- 
nesten som noen tråkket 

! en miniatyr-moped oppe i 
en min. Kanskje det var i 
thalamus, tenkte jeg.
Hei, Rudolf, var det plutse- 
oen som ropte, er du der?
lå synes kanskje du at det er 
loen ropte på Rudolf, mens 
att på nummer to uten T & 
en det er jeg som er Rudolf, 
-g syntes ikke det var noe 
it noen ropte på meg. Men 
i kunne det være som rop-

Er det, begynte jeg usik- 
er det Hypothalamus?
Javisst, svarte stemmen, jeg 
røvd å komme i kontakt med 
mange år, men du har vært 

iptatt i det siste.

Jeg har riktignok en rimelig 
fm og stor T & T samling, men 
jeg har nå gjort annet i livet enn 
å lese tegneserier. Jeg ble fak- 
tisk litt sur på Hypothalamus, der 
jeg satt. Og det aktet jeg å si til 
han.

- Jeg gjør da annet enn å lese 
tegneserier, sa jeg fornærmet til 
Herr Hypothalamus.

- Tegneserier?, svarte man
nen i toppen. Det er ikke bare 
tegnserier som opptar deg. En
ten leser du T & T eller så leser 
du aviser, bøker, reklameplaka-
ter, teksten på tyggegummi-pak- 
kene, tolaettpapir, teksten på de 
engelske filmene, og for ikke å 
snakke om bunken med dame- 
blader under madrassen.

Og leser du ikke så ser du på 
dårlige amerikanske serier, enda 
dårligere franske serier, reklame 
for Always Ultra eller Teenage 
Ninja Mutant Hero Turtles.

Og hvis du ikke leser eller 
sitter foran fjernsynet så hører 
du på grønsj, pop, funk, rap, hea
vy metal, acid, rock, trash, gam
meldans eller hardingfele.

Eller så sitter du og prater 
tull med Bjarne.

Er du klar over at jeg har fått 
direkte ordre fra sjefen selv her 
oppe, cortex, om å komme i kon
takt med deg? Og det er flere år 
siden, så han er ganske sur på 
meg.

Da fikk jeg litt dårlig samvit- 
tighet. Jeg ville ikke at noen skul
le være sur på Mister Hypothala
mus, han var virket jo som en 
hyggelig kar, og dessuten bodde 
han jo i hjernen min. Og en skal 
passe seg for å gjøre små menn 
som bor i hjernen sin forbannet, 
det sier seg selv.

Og når jeg satt der paraly
sert, og med buksen på knærene 
slo det meg at det kanskje ikke 
var så lett for min venn å komme 
i kontakt med meg.

- Men, hva vil du meg da, 
spurte jeg. - Skal jeg slutte å lese 
T & T?

- Neida, svarte Hypothala
mus. Øverstesjef cortex har bedt 
meg om å stille deg tre spørsmål 
som du er nødt til å svare på før 
du går herifra.

- Javel, svarte jeg, fyr løs. Du 
er klar over at jeg har grunnfag i 
historie og sos.ant.?

Hypothalmus svarte meg 
ikke, han gikk rett på sak.

- Hvem er du?
- Hvor skal du?
- Hva gjør du egentlig her?
Plutselig følte jeg en num

men følelse over hele kroppen. 
Spørsmålene svirret rundt i ho
det mitt. Fortere og fortere, høy
ere og høyere. Det siste jeg hus
ket var at jeg tenkte: her får jeg 
ikke særlig bruk for historie og
sos. ant. pensumet.

De fant meg fire timer sene
re. Når de prøvde å fjerne meg 
fra porselensalteret hadde jeg 
begynt å skrike:

- Hva gjør jeg egentlig her, 
hva gjør jeg egentlig her?

Heldigvis for romkamerate
ne mine hadde jeg ikke gjort så 

mye, men det er lett 
å forstå at de ble 
ganske bekymret for 
meg. Men til slutt 
kom jeg da til meg 
selv.

Jeg har ikke hørt 
fra Herr Hypothala
mus siden, men jeg 
er ikke særlig inter
essert i snakke med 
ham heller. Men jeg 
vet han lurer rundt 
hvert hjørne så jeg 
tar mine forholdsre
gler. Jeg vil ikke at 
han skal dukke opp 
under min hellige 
seanse på skålen og 
stille meg eksisten
sielle spørsmål.

Jeg våkner om 
morgenen av at ste- 
reo-anlegget slår seg 
på. Med «Territorial 
Pissings» av Nirva
na slipper ikke Mis
ter H. inn. Under 
frokosten har jeg ni
timen på, og Nord
lys ligger innen rek
kevidde for sikkert- 
hets skyld. På veien 
til bussen er jeg be- 
vepnet med walk
man, og med åtte Al- 
caline- batterier som 
ammunisjon på in
nerlommen føler jeg 
meg trygg.

Dagen på univer
sitetet fordeles på 
forelesingssalen, 
kantinen og audioto- 
riet. Mestepraten av 
tiden på kantinen 
selvfølgelig. Med 
VG for hånden er jeg 
sikker på å holde 
Hypothalamus uten
for hvis noe uforut
sett dødtid skulle 
oppstå.

Når jeg kommer 
hjem skrur jeg på 
fjernsynet, stereo
anlegget, viften på 
kjøkkenet, stryke- 
hjemet og for å gjø
re strømregningen 
komplett: PC’en. 
Som oftest finner jeg 
et eller annet der 
som okkuperer be- 
visstheten, men skul
le feks. et strøm
brudd gi min lille 
venn en gyldig sjan- 
se har jeg alltid et 
bind av Ibsens sam
lede verker hengen
de i en hyssing rundt 
halsen. Det er denne 
aktiviteten jeg mes- 
trer perfekt, og som 
forskerene kaller for ANSOBA. 
Eller Absolutely No Sign Of 
Brain Activity.

Når kvelden kommer og det 
er leggetid koser jeg meg med 
Roxrevyen, radisporten, ønske- 
konserten eller et annet hyggelig 
radioprogram. Og etter det star
tes sirkelen på ny med Nirvana.

Foreløpig har jeg gått seiren
de ut av kampen. Og for alle 
tilfellers skyld har jeg tatovert 
en stripe fra Larsons Gale Ver
den på låret. Det er jo ikke alltid 
det ligger et T & T ligger og 
flyter rundt omkring.

Mitt råd til deg er at også du 
tar dine forholdsregler mot Herr

Hypothalamus. Du vet aldri når 
han kan trø i gang mopeden sin 
der oppe, og spørre deg:

- Hva gjør du egentlig her?

Av Alexander Kristiansen
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Med en person som Dagni Antonsen kunne man ha gjort så mye 
mer ut av filmen, mener vår anmelder, foto fra filmprogrammet

Varierende kortfilm <
Filmfestivalen i Tromsø ønsker å karakterisere seg selv som en festival fo 
kvalitetsfilm. En festival for fremme av god filmkunst og ingen skal helte 
påstå noe annet. Spørsmålet er bare; hvordan klarer de å forene disse flottt 
tanker og idealer med visningen av årets Nordnorske kortfilmprogram?

Kortfilm har lenge vært en 
filmtype som har vært lite til
gjengelig for det vanlige publi- 
kum. Etterhvert har det blitt en 
mer og mer akseptert genre å ar
beide innenfor. Det er derfor vel
dig positivt at Tromsø Filmfesti
val tar seg bryet med å sette opp 
et eget kortfilmprogram. Når fil
mene i tillegg er av nordnorske 
filmskapere ligger alt til rette for

at det skal bli en vellykket sean
se, men dessverre; filmene er av 
meget varierende kvalitetet. 
Mange av de filmene som ble 
vist i årets program var laget av 
tidligere eller nåværende elever 
ved Nordland videoverksted i 
Kåbelvåg. Det kan nesten virke 
som om Kabelvåg er blitt et ut- 
klekkingssenter for nordnorske

filmskapere som Knut Erik 
sen og Kine Aune.

Avgangsfilm
For å ta den første fiW 1 

først; «Close to Home» en ® 
av Erik Skjoldbjærg. Dette < , 
hans avgangsfilm fra Nation2 , 
Film & Television School i W ] 
don. Filmen er derfor naturlig ( 
også engelskspråklig. Handltf—

Uavvendelig tragedie, ellei 
begynnelsen på slutten?
Den kanskje sterkeste filmen på årets filmfesti
val «BOSNIA!», bryter dramatisk med hva vi er 
vant til av dokumentarisk upartiskhet. I tillegg 

har avskrevet konflikten på Balkan som en 
uunngåelig tragedie.

Filmen er et flengende 
oppgjør med den likegyldig
het til Bosniakonflikten som 
etter hvert har blitt rådende i 
Vesten. Filosof og forfatter 
Jean Henry-Levy har også tid
ligere gjort seg bemerket som 
kritiker av vestlige lands 
håndtering, eller mangel på 
håndtering, av krigen. 
Sammen med regissør Alain 
Ferrari har han nå også laget 
en film som setter elendighe
ten i nytt, og enda dystrere 
perspektiv.

For her fremstilles bosni- 
ernes kamp mot storserbisk 
ekspansjon og kroatisk åtsel- 
virksomhet som en prøvestein 
i europeisk vilje til bekjem
pelse av fascisme. Bosnier- 
ne er her representanter for 
vestlige verdier som toleran
se, kulturelt mangfold og de- 
mokrati. Sarajevos tidligere 
rolle som Balkans Sveits un
derstrekes. Det er ikke mus
limer mot ortodokse og kato
likker, Nei, det er frihetsel- 
skende mennesker under an
grep av totalitære ideologier. 
Det understrekes av det fak
tum at øverstkommanderen
de for den bosniske regje- 
ringshæren, sammen med 
mange andre forsvarere av 
Sarajevo, er serber. Derfor 
er det en forvrenging når mån 
i vestlige media snakker om 
muslimske styrker.

Filmens budskap bæres 
fram av Henry-Levys manis
ke kommentar som fremfø
res med stort dramatisk pa
tos. Noe uvant for oss som 
er vant til å høre Jahn Otto 
Johansen.

Krigen «historisk 
nødvendig»?

Den vestlige hjelpen til 
Bosnia og Sarajevo har som

kjent begrenset seg til humani
tær hjelp og enkelte luftangrep. 
De fredsbevarende styrkene fun
gerer like mye som gisler for ser
berne som ffedsbevarere. Ellers 
er de i følge filmen for en stor 
del opprydningsmannskaper og 
hjelpere til serbisk etnisk ren
sing.

ven vesuige passivitcien og 
fatalismen i forhold til konflik
ten forklares ut fra en antagelse 
om at ting vil roe seg når serber- 
ne har fått rast fra seg. Det er 
utilrådelig å gå inn med bakke
styrker fordi sjetnikene ut fra er
faringer fra 2. verdenskrig antas 
uovervinnelige på hjemmebane. 
Fremstillingen i filmen går deri- 
mot ut på at sjetnikene for en 
stor del er en sammenrasket ban
de udisiplinerte kjeltringer uten 
likhet med f. eks. Titos partisa
ner.

■■ av historien mener man- 
a se en stor sannnet i at 
Balkan ma regjeres med jernhand 

for at det skal være rolig der. 
Det er ikke så rart. Tyrkerne 
hadde bra kontroll i de århun
drene de okkuperte halvøya, selv 
om de slett ikke var så fæle som 
vanlig antatt. Da tyrkerne grad
vis ble presset ut i løpet av 1800- 
tallet kom Habsburgmonarkiet 
inn som erstatning i Bosnia-Her
zegovina. Der de ikke hadde 
kontroll, ble det lett spetakkel. 
De to balkankrigene i 1913 mel
lom Tyrkia, Bulgaria, Serbia og 
Hellas understøtter teorien. Og 
etter 2. verdenskrig hadde Tito 
god styring. Derfor tror man at 
ting ikke vil roe seg nå heller, 
før en sterk mann får kontroll. 
«Desperately seeking despot». 
Slobodan...?

Se å bli ferdige!
Antagelsen om at ting snart 

måtte roe seg, ble gjort til skam
me da bosnieme etter å ha skjønt

at hjelpen uteble, bestemte seg 
tor a hks© ■QdIC
«g&giggg* på slngnisriccn tross vå* 
penembargæn ble imidlertid li
te påaktet j vestlige media. Men 
fredsforhandlere og vestlige re- 
gieringer la merke til den. De så 
faren for en forlenget konflikt i 
sin bakgård, med de negative

Derfor presset de ennå sterkere 
på overfor Bosnia for å få dem 
til å gå med på en fredsavtale 
innebærende serbiskvennlig opp- 
stykking av landet.

Like verdt å merke seg er to- 
lereringen av serbernes konsen
trasjonsleire og andre grusomhe
ter vi aldri trodde vi ville få se 
igjen i Europa. Filmen beviser 
at leirene ble fortiet av vestlig 
etterretning helt til media fikk 
kjennskap til dem. Da George 
Bush til slutt ble tvunget til å si 
noe om saken, nøyde han seg 
med å si at Røde Kors burde få 
adgang til leirene! «Vennligst 
slutt å utrydde folk.»

I Vesten har vi etter hvert gått 
over til å riste på hodet over gal
skapen og meningsløsheten i 
Bosnia. Holdningen kan opp
summeres slik: «Gæmingene må 
bare rase fra seg. Klart det er 
kjempetragisk det som skjer. 
Men de er jo helt sprø der nede 
og nekter å høre på fornuft. Selv 
om serberne tydeligvis er verst, 
begås det grusomheter av alle 
parter Fordi det er utilrådelig å 
gå inn med bakkestyrker, er det 
eneste vi kan gjøre å gi dem hu
manitær hjelp til dé endelig snart 
blir ferdige.»

Nettopp uawendelighetsteo- 
rien er det filmskaperne vil til 

bare et offer for serbisk aggre
sjon, men et ensomt kjempende 
folk, i ksnipcn niot den nye euro* 
peiske fascismen og totalitaria- 
msmen, her i form av storserbisk 
ekspansjon

fixseismeix er ^^x langt fra 
ferdige med. Den dukker opp i 
mange nye former og med man
ge ansikter. Henry-Levy nevner 
for eksempel en spesiell variant 
kalt «TV-fascisme» i Italia! Den 
kan også fremstå i post-kommu- 
nistisk drakt, slik vi ser i Rest-

På dette bildet fra 1936 overgir republikanske forsvarere seg Hi

Jugoslavia og Øst-Europa for øv
rig. Ellers trenger man ikke an
strenge seg synderlig for å opp
dage at svineriet igjen er på frem
marsj i hele Europa, fra Ural til 
Atlanteren.

Filmskaperne spår oss en dys
ter framtid dersom vi ikke våk
ner. De trekker drastiske paral
leller. Forsvarerne av Sarajevo 
sammenlignes med forsvarerne 
av Madrid under den spanske 
borgerkrigen. Også de kjempet 
alene mot fascismen uten at re
sten av verden brydde seg. Også 
den gang trodde Vesten at trage
dien var uunngåelig, og at det 
var poengløst å blande seg inn.

Hitler-Tyskland oppfattet sig
nalet Appeasement-politikkens 
utgang er vel kjent Kan vi sam
menligne Neville Chamberlain 
med dagens fredsforhandlere I 
Bosnia?

Med utviklingen i Mellom- 
Europa og særlig i Russland, blir 
filmens budskap mer skremmes- 
de aktuelt for hver dag. Det nyt
ter ikke å bekjempe totalitære 
ideologier og ekstrem nasjona
lisme med forhandlingslinje og 
pasifisme. Det eneste språket 
disse kreftene frarår, er makt 
Det skjønte bosnieme da de OA 
føle problemet på kroppen. Mi 
ogsa resten av Europa lære dettf 
på nytt?

En del har ik&ent at fiemstil* 
lingen av konflikten i et svan 
hvitt perspektiv svekker dens ver- 
di. Den er helt enkelt bosnisi 
propaganda! Og jo; den bryte 
med den refererende stilen søff 
BBC og NRK har flasket oss qpj 
TV»#*/! INmiwS /fr*IllvU. LxCIlo LIVdUIC dl^ikSj'dTi’S*' 
og stillingtagen ti! krigen gjø 
oss umiddelbart skeptiske. Frm 
stillingen av bosnieme som ute-j
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Med filmruller i øynene

Foto fra filmprogrammet

lukkende helter, og alle andre 
som kjeltringer kan da umu- 
lig stemme. Det gjør den vel

• egentlig heller ikke.
Men den til tider overdrev- 

ne objektivitet og balanse som 
råder i vestlig mediedekning 

i kan også virke forblindende. 
[ Alt blir søkt rasjonelt forklart 
i og belyst fra alle sider. Vi 
j ser ikke skogen for bare trær. 

Derfor kan det være bare sunt 
| for en gangs skyld å få ser- 
: vert saken i klartekst uten 

smålig hensyntagen.
For dersom denne filmen 

spår tilnærmelsesvis korrekt 
om framtida, kommer vi snart 
til å angre hvis vi i vår evin- 

| nelige reflekterthet avskriver 
den som propaganda. Per- 
spektivene den åpner er for 
skremmende til å avfeies. 

11 Torgeir Eikeland

Det er en noe stressa, men i høyeste grad fornøyd Hans Henrik Berg som tar 
imot meg på kontoret sitt. -Den vanlige kinodriften må jo komme i gang 
igjen, samtidig som vi har endel etterarbeid, forklarer han, og åpner vinduet 
så den tette røyklufta skal blandes med Tromsø bys vinterluft.

Men fornøyd med avviklinga 
av Tromsøs femte internasjonale 
filmfestival, det er han.

-Vi har en framgang når det 
gjelder oppslutninga fra bransjen 
og holdninga fra kinosida. Skep
sisen er forsvunnet. Vi har fått 
mange positive tilbakemeldinger 
både når det gjelder det sosiale, 
miljøet og arrangementet. Endel 
tilbakemeldinger på ting som 
ikke fungerer har det også vært. 
Dette er rent praktisk som kø
ordninger, billettsalg og akkre
ditering. Konsekvensen av dette 
er at flere folk må jobbe med 
festivalen.

Videre forteller han at solgte 
billetter er steget fra 12 100 i 
fjor til 16 370 i år. Noe Hans 
Henrik anser som en fin fram- 
gang. Ser man på antall med- 
lemsbevis er det 3 206 solgte , i 
tillegg kommer 320 som er ak- 
kreditert til bransje- og presse
folk. Økninga fra i fjor er 470 av 
lokale publikummere. Men Hans 
Henrik gir seg ikke, han har et 
mål om å nå 5.000 personer.

-Mer enn det har vi vel heller 
ikke kapasitet til.

Lukt av film
Det var altså 3 500 mennes- 

ker som vandra rundt fra kino til 
kino i løpet av festivalen. Alle 
var nok ikke like aktiv. Men det 
satte sitt preg på byen som hel- 
het. Tromsø er ideell på den må- 
ten at det er en liten og intim by, 
og når det er filmfestival her 
snakker alle om det. Når det gjel- 
der kapasitetsområdet er den ikke 
akkurat ideell.

-Det var ei enorm stemning 
på byen, sier Hans Henrik Berg. 
Selv var han ute lørdagskvelden 
for å vise seg fram, men det var 
så å si umulig. Prelaten var stapp- 
full og Jembanekafeen hadde kø. 
Og overalt snakka folk om film.

-Det lukta ikke bare øl på by- 
en, det lukta også film, sier han 
med filmruller i øynene.

Ellers savner Hans Henrik et 
eget møtested for de mest film
interesserte. Kanskje kan Bryg- 
ga bli et slikt, foreslår han.

Suksesser, fort glemt
Når det gjelder neste års fes- 

tival, skal de begynne planleg- 
ginga så snart som mulig. Sam-

Hans Henrik Berg vil gjerne at verdens nordligste filmfestival 
og verdens nordligste universitet skal ses i sammenheng.

Arkivfoto

arbeidspartnere fra det lokale 
næringsliv trengs, sier Hans Hen- 
rik, og fortsetter:

-Selv om det kalles suksess 
er det ingen ting som er så fort 
glemt som suksesser.

Derfor skal all seriøsitet og 
alvor de makter inn i forberedel
sene. Ønskene for neste år er for 
Hans Henrik bedre organisering 
og mer hjelp. Flere midler til å 
kjøpe kvalifiserte tjenester og 
ønsker om bedre kinokapasitet.

-Men vi må jobbe ut fra slik 
situasjonen er. Og uansett er inn- 
holdet, det vil si filmene, det vik- 
tigste, sier kinosjefen ettertryk- 
kelig. Hans Henrik ønsker et in- 
teressant repertoar. Enkelte år er 
gode filmår med mye variert inn- 
hold. Endel kommer til landet 
som ordinær kinofilm. Det gjel
der å være på de rette stedene og 
lete.

-Vår hensikt var å bevise at 
vi hadde en god idé, og nå har vi 
bevist det. Det er mye lettere å 
be om støtte nå som vi har et 
produkt å vise til. Hans Henrik 
ønsker også å komme i kontakt 
med Universitetet for et samar- 
beid, det gjelder både universi- 
tetsledelsen og studentsamfunnet. 
Verdens nordligste filmfestival 
og verdens nordligste universitet 
bør ses i sammenheng. Det å 
fremme filmkunsten i alminne- 
lighet behøver ikke være noen 
dårlig målsetting for et universi-
tet. Studentene utgjør majorite- 
ten av publikum. De første årene 
ble festivalen anklaga for at pu- 
blikum besto kun av studenter.

Når det gjelder publikumspri- 
sen var det 600 avgitte stemmer. 
Etter Spider & Rose på første- 
plass fulgte Louis XIX og Carlo 
& Ester. Selv er Hans Henrik 

kritisk til å ha ei publikumsav- 
stemming. En slik pris speiler de 
lettere tilgjengelig og underhol- 
dende filmene, mener han. Der
med bør man ha en kvalitetspris 
med en fagjury i tillegg. Her har 
mere tyngre film mulighet til å 
komme igjennom. Men en slik 
jury pris skal organiseres og det 
vil bli en utgiftspost ekstra. Hans 
Henrik vil heller gjøre ting godt 
innenfor et begrensa område enn 
å gjøre mange ting halvgodt. Han 
ser likevel fordeler ved å ha en 
publikumsjury. Det er en god pe- 
kepinne på hvilke filmer som eg- 
ner seg som vanlige kinofilmer. 
Det setter fart i omsettinga, folk 
ser mere og diskuterer mere film.

Julestjerna mangla
Når det gjelder festivalleder 

Hans Henriks personlig favorit
ter er det vanskelig å svare.

-Jeg har mange favoritter. Det 
vil være et forræderi å plukke ut 
én film.

Likevel nevner han Forræ
deriet, Riaba høna mi, Barnabo 
fra fjellen og Louis XIX.

-Men de er jo svært forskjel
lige, sier han og nevner i neste 
åndedrag fire filmer til.

Mange vil nok huske Bad Boy 
Bubby fra i fjor. Den var en film 
som stakk seg soleklart ut i fjor. 
En slik film har ikke vært å fin
ne på årets festival.

-Julestjerna i toppen, den som 
lyser på lang avstand mangler. 
Men det har også sine fordeler. 
Lyser stjerna for sterkt tar den 
oppmerksomheta vekk fra resten 
av juletreet. En ener kan altså ta 
drepen på mange andre filmer. 
Men slikt vil alltid variere fra år 
til år.

Forventningene stiger
-Etterhvert som festivalen blir 

bedre for hvert år, stiger også 
forventningene. Derfor trenger vi 
ressurser, sukker Hans Hensrik, 
før han smilende fortsetter:

-Vi skal uansett ta vare på 
vår egenart. Vi skal ikke bli for 
formell eller høytidelig. Vi er 
høyst uformell med alt det det 
medfører. Det har vi alltid vært 
og det har vært festivalens sjarm, 
avslutter Hans Henrik Berg, som 
av mange blir sett på som man- 
nen som klarte det ingen trodde 
var mulig. En internasjonal film- 
festival på 70 grader nord i Nor- 
ge. Jovisst, og det blir nok ikke 
siste gangen. Den som venter får 
se.

it Ellisiv Lindkvist

ogram
gen kretser rundt en middelal- 
drene mann som blir blandet inn 
i en voldtektssak. Filmen er pro- 
fesjonelt og godt laget og står 
tilbake som en av de bedre i årets 
kortfilmprogram. Den er også 
programmets lengste med spille
tid på over en halv time. Filmen 
«I midt lille paradis» om hver- 
dagspoeten Dagni Antonsen er 
forsåvidt en søt liten film. Det er 
bare det at med en person som 
Dagni Antonsen i hovedrollen 
kunne man ha gjort så mye mer 
ut av filmen. Filmen reddes av 
Dagni Antonsens små hverdags- 
betraktinger på lydsporet.

Lidende ansiktsuttrykk
Animasjonsfilmen var også 

sterkt representert i årets kort- 
filmprogram. Disse filmene re- 
presenterer noe av det mer opp- 
løftende i programmet. De hol- 
der en gjennomgående høy kva- 
litet. Noen av dem har noen or- 
ginale poeng. «Griseflaks» deri- 
mot er en fiksjonsfilm innspilt i 
Tromsø sentrum og miljøet rundt 
postkontoret. Den bygger på en 
novelle av Ebba Haslund og 
handler om en postraner som det 
ikke går helt som forventet for. 
Filmen er profesjonelt laget og 
bærer preg av å ha et forholdsvis 
stort budsjett i norsk filmsam- 
menheng. «Griseflaks» innehol- 
der også mye av det som kjenne

tegner den traurige norske spil- 
lefilmen i negativ retning; opp- 
visning i dramaturgi og at man 
er istand til å fortelle en historie 
fra a til å. Liv Heløe som spiller 
den kvinnelige hovedrollen skal 
imidlertidig ha ros for god inn- 
sats i filmen.

Blomster og rein
Den siste filmen i kortfilm- 

programmet var «Vredens mar- 
ker». Dette var en tjuefem mi- 
nutter lang dokumentarfilm om 
de problemene reinen skaper for 
befolkningen i Hammerfest. Sa- 
ken er nemlig den at reinsdyrene 
i Hammerfest går løs og spiser 
folks planter og blomster. Fil- 
men kunne mange ganger virke 
som en parodi på seg selv og 

dokumentargenrens konvensjo- 
ner. Vi får ta del i lange og følel- 
sesladede intervjuer, der innbyg- 
geme i Hammerfest forteller si- 
ne tåredryppende historier om 
hvor fælt de opplever det når rei- 
nen spiser opp blomstene deres. 
Den kunne nok også med fordel 
vært noen minutter kortere.

Lite å si
Skal man oppsummere årets 

kortfilmprogram ved noen få set
ninger må det bli på følgende 
måte; jeg savner en mer aggres
siv og opprørsk stil hos endel av 

de yngre filmskaperne. Mange 
av filmene var rett og slett pre- 
get av for lite driv og engasje- 
ment. Det kunne nesten virke 
som mange av dem var mer opp- 
tatt av å «bare lage film» enn å 
ha noe å fortelle publikum. Det 
er imidlertidig ikke et problem 
som bare gjelder den nordnor- 
ske kortfilmen. Det gjelder ge
nerelt også for hele den norske 
filmbransjen , men det gjør ikke 
saken særlig bedre.

11 Jørgen Flint



TEMA
nr. 2 26 6.februar 1995

Tre ringer for alvene i det blå; sju er for dvergene i saler av sten;
ni for menn som all kjødets gang må gå. Men for Mørkets Herre en eneste en 

i det dunkle Mordor hvor skyggene rår. Én ring skal samle dem, én ring skal finne dem, 
én ring skal tvinge dem og i mørket binde dem i det dunkle Mordor hvor skyggene rår.

(Innledningen til "Ringenes Herre" av d. R. R. Tolkien)

Skaperen av Midgard
Tolkiens historier om fantasiverden Midgard har trollbundet millioner av mennesker verden over. Hva er det med disse 
historiene som gjør at så mange mennesker glemmer tid og rom, og trer inn i denne fantasiverden med full oppmerksomhet? En 
mytologisk verden så lik vår egen, men samtidig så ulik. En verden full av fascinerende steder, alver, dverger, hobbiter, troll, og 
mennesker, samtidig som omgivelsene, idyllen og forfallet er det samme som vi omgir oss med i denne verden.

Tolkiens forfatterskap består 
for det meste av eventyr. Han 
har skrevet eventyr for barn, som 
«Brev fra Julenissen» og «Sme- 
den fra Store Woodtton», og 
eventyr for voksne, som «Ringe- 
nes Herre» og «Silmarillion». 
Ikke alle eventyrene foregår i 
Midgard, men de fleste og mest 
omfattende stammer fra denne 
fantasiverden.

Fantasiverden
Tolkien har gjennom sine bø- 

ker «Hobbiten», «Ringenes Her- 
re» og «Silmarillion» skapt en 
fullstendig fantasiverden så kom
plett at det er vanskelig å betvile 
dens eksistens. Midgard, som 
denne verden heter, har en nøye 
nedtegnet historie som i enkelte 
tilfeller er beskrevet i en slik de- 
taljrikdom, med en slik helhet 
og innlevelse, at en ikke kan unn- 
gå å beundre forfatterens arbeid 
med å gjøre inntrykket trover
dig.

Tolkien har konstruert flere 
av de Alviske språkene som snak
kes i denne verden, tegnet utalli
ge slektstavler og trukket linjer 
mellom folkeslag og historier i 
Midgard som gjør at en fullsten
dig lar seg fascinere av Tolkiens 
geniale evne til å bygge en spen
nende og troverdig ramme rundt 
sine eventyr.

Når en leser Tolkiens bøker 
om Midgard får en ta del i for
skjellige historier og eventyr 
med forskjellige hovedpersoner. 
Etterhvert som en leser mer av 
Tolkiens litteratur oppdager en 
at det er sammenhenger mellom 
disse historiene en ikke var i 
stand til å se da en var midt oppe 
i eventyrene. Fellesnevneren for 
disse sammenhengene er Mid
gard, denne verdenen hvor man
ge av Tolkiens eventyr er med 
på å skape et fullstendig inntrykk 
av helhet.

Et annet fascinerende trekk 
er at jo flere ganger en leser Tol
kiens bøker jo flere detaljer pluk
ker en opp, og jo større innsikt 
og forståelse får en av hvor om
fattende og helhetlig denne ver
den er.

Skapelsen av Midgard
John Ronald Reuel Tolkien 

ble født i Sør Afrika i 1892, men 
flyttet allerede tre år senere, med 
sin mor, til Sarehole nær Bir
mingham. Tolkien sier selv at 
det er naturskjønnheten i dette 
området, hvor han vokste opp, 
som har inspirert han til mange 
av de vakre naturskildringene i 
hans bøker.

Tolkien gjorde de første ned- 
tegnelsene av Midgards historie 
i 1916. Før dette hadde han alle
rede studert engelsk, gammel wa

lisisk og finsk, samt oppfunnet 
to egne Alviske språk, «Qenya» 
og «Gordgorin». Han ble senere 
professor i engelsk ved Univer
sitetet i Oxford.

Arbeidstittelen på disse ned- 
tegnelsene var «The Book of Lost 
Tales» men skiftet senere navn 
til «Silmarillion». Tolkien job
bet med «Silmarillion» hele sitt 
voksne liv og hadde lite håp om 
at den ville vekke allmenn inter
esse.

- Dette ville jeg gjøre for min 
egen tilfredstillelses skyld, og jeg 
hadde liten tro på at andre men

neske ville være interessert i det
te arbeidet, så mye mer det var 
grunnleggende lingvistisk inspi
rert og ble påbegynt for å skaffe 
nødvendig materiale til alve- 
språkene.

Boken blir av mange regnet 
som hans hovedverk og er en 
nedtegnelse av Midgards første 
tideverv. Til sammenligning tar 
handlingen i «Ringenes Herre» 
sted i Midgards tredje tideverv. 
Tidsmessig er begynnelsen av 
ijerde tideverv slutten på Tolki
ens beskrivelse av Midgards his
torie. Herfra kan en bare fore

stille seg hvordan Midgards his
torie fortsetter.

Utfordrer fantasien
Kan det tenkes at vi faktisk 

befinner oss et sted i Midgards 
tidsregning? Kanskje åttende ti
deverv eller deromkring? I Tol
kiens bok «Hobbiten», som fore
går i Midgard, skrev han:

- Hvem er egentlig disse hob- 
bitene? Nå for tiden må en vel 
forklare hva en hobbit er, for nå 
er de blitt så fåtallige og skye 
ovenfor De store folkene, som de 
kaller oss.

Til tross for helheten ii Tolki- 
ens bøker om Midgard finneren 
svært lite litteratur, også innen- 
for genren, som utfordrer fanta
sien til de grader som disse bø
kene gjør. På den ene siden må 
en fascineres av av Tolkiens hdl- 
hetlige og troverdige nedtegnel
ser av denne fantasiverdnen. iPå 
den andre side griper en seg sta- 
dig i å fantasere videre på brudd- 
stykker av historier eller sagn en 
blir presentert for etter hvert som
historien skrider fram.

Ble aldrig ferdig |
Tolkien jobbet hele sitt voks

ne liv med utformingen av Mid 
gards historie. Han ble aldrig fer- 
dig med sitt hovedverk «Silma
rillion» som ble utgitt tre år etter 
at han døde i 1973. Det var søn
nen Christopher som gjorde ho- 
ken ferdig å utgav den. Boken er 
basert på norrøn, germansk
gresk-romersk mytologi og ws 
ment til å skape en egen engels 
nasjonalmytologi, samt et forsø 
på å danne sluttpunktet for ® 
årtusenlang fortellertradisjon a 
myter og sagn.

Det var for sine tre bam I 
Tolkien først skrev historien or 
Hobbitene. Han skrev bokei 
«Hobbiten» som ble utgitt i 1931 
«Hobbiten» er først og fremst <ei 
barnebok med ikke altfor dyp 
linjer hva utformingen av Mid- 
gards historie angår. Men allere
de her aner en konturene av a 
noe er i emning i den verda 
handlingen tar sted. En skal ikke 
lese langt i «Ringenes Herre»fø, 
en ser at bruddstykker av «Hdf 
biten» faller sammen med hand | 
lingen i boken. «Ringenes Ha i 
re» igjen er full av historiske lift 
jer til «Silmarillion», som tar tfoij 
seg Midgards første tideverv. I 

«Hobbiten» ble så popiil®! 
at Tolkien hele tiden fikk hflftl 
vendelser om å lage en oppføi 
ger. Folk ønsket flere opplysninl 
ger om disse fascinerende Htftl 
bitene og den verden de levde!

Ringenes Herre
Oppfølgeren kom, men >del 

var ikke før 1954, da TolksB 
nærmet seg pensjonsalder, at føl 
ste bok av hans mesterverk «Rir! 
genes Herre» ble gitt ut. Tolk» 
hadde da jobbet med boken i ovi 
17 år. Han ble avbrutt i arbeidt 
med skrivingen i 1939 da åndig 
verdenskrig brøt ut. Det skai® 
bli 1946 før han fortsatte sitt a® 
beid med denne fortellingen. I

Det var ikke bare andre w! 
denskrig som forsinket hans W 
beid med historien om ritmB 
Tolkien hadde mange andre an 
gaver som han ikke forsørtO 
Han var professor i engelsk W 
universitetet i Oxford, og hflik|.
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sk interesser både som kunnskaps- 
Øk søker og lærer.
en Tatt i betraktning at «Ringe- 
av nes Herre» banalt sett handler 
om de gode krefters krig mot de 

at onde kan en spørre seg om bo- 
)nl ken har et indre budskap om vår 
en egen natur. Dette spesielt sett ut- 
57. | fra tiden boken ble skrevet på, 
en og at Tolkien selv erfarte to ver- 
'Pe denskriger.

Dette tar Tolkien selv klart 
avstand fra.

- Hovedmotivet var beretter- 
ens trang til å prøve seg på en 
virkelig lang historie som kunne 
holde leserens oppmerksomhet 
fanget, more dem, glede dem, 
og iblant kanskje bevege eller 
begeistre dem dypt, sa Tolkien 
selv om dette.

Tolkiens største innvending

mot «Ringenes Herre» selv var 
at den er for kort. Dette til tross 
for at boken er på nærmere 1.100 
sider.

I 1965 kom ut i paperback i 
USA og salget tar fullstendig av. 
Boken selges i millionopplag, og 
en finner også et oppsving i salgs- 
tallene på de andre bøkene hans. 
Tolkien får hurtig tusenvis av 
fans verden over, og det dannes 
Tolkien-foreninger til og med i 
Norge.

Første bok ble oversatt til 
norsk i 1973 av Torstein Bugge 
Høverland. Høverland behandler 
tydeligvis orginalteksten med all 
mulig respekt og får Tolkiens

u
Alle illustrasjoner: John Hove

Henning Jensen

språkdrakt til å klinge vakkert 
også på norsk.

Tolkien døde 2. september 
1973.
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Studentuka 95 for deg og meg og...
Uka-95 går av hengslane frå den sjette til den 

ellevte mars og vil gjere folk og fe og studentar 
om til sosiale skapningar der samver, film, barar, 
kafear, og festivitetar på UiTø vil prege heile uni
versitetsområde.

I januar starta planlegginga 
av årets sju festdagar, og eitt 
styre på seks skapande medlem- 
mar samla seg for å planlegge 
ønska aktivitetar i det rosa hu- 
set, i UB-kjellaren, Bodegaen, 
Aud-Max og på UiTøs mangfal- 
dige institutt.

Optimistiske Uka-sjef Harald 
B. Solberg og hans venn og Uka- 
kompis Tor-Ståle Hansen, beg- 
ge i styret, gler seg til å møte 
deg som deltakar og arrangør på 
sjudagarstafetten: -Vi ser fram 
til ei fin og god uke i mars med 
masse aktivitetar. Vi har eitt 
ikkje-budsjett. Vi har inga kom
mersiell interesse og økonomisk 
sett blir det derfor verken over
skot eller underskot. Det er in
gen pengar å tene, vi er med 
fordi det er gøy og for å gje A4- 
studenten ein sjanse til å fjerne 
seg frå lesesalen og delta i den 
fargerike uka. Arrangementa vil 
ha studentvennlege prisar; om 
dei blir å koste noko i det heile. 
Akkurat no er det meste berre 
på prosjektstadiet, men det er 
eit BRA prosjekt der vi ønskjer 
å ta i bruk dei lokale kreftane på 
universitetet, seier han.

-Vi planlegg også populær
vitenskapelige foredrag der vi 
mellom anna prøver å få Jostein

Gaarder og andre vitenskaps
menn og kvinner til Tromsø.

Gjøgleri
-Vi har kontakta dei ulike mu- 

sikkgruppane og desse trubadur
ane blir å opptre på uvisse plas
sar til uvisse tider - i tileggg til 
studentkoret som og blir å van
dre rundt. Så blir det revy å sjå 
kvar kveld. Revyen er eitt eige 
prosjekt som starta opp i haust 
med seksti ivrig, jobbande delt
akarar. Det kna og hende at det 
dukkar opp flammeslukande 
gjøglarar, sjonglerande sjonglør
ar og komikarar, i Uka kan alt 
skje, fortel Harald B. Solberg

Baren «Bar» og enno 
fleire barar

Vi vil ha barar overalt på uni
versitetet der alle kan samle seg 
over ein billlig kopp kaffe, te, 
saft og andre spesialitetar alt et
ter kva for ein bar du er på. I 
Bodegaen blir det ein filmbar, 
men kva for slags filmar vi får 
sjå er uvisst...

-Så vil vi ha ein bar i Ruphus 
samfunnet, ein bar (om ikkje flei
re) på MH-bygget og enno fleire 
barar i alle krinkige krokar der 
ein tidvis kan treffe Ompagniet 
og når som helst kan finne på 
noko sjølv. Kva som skal skje i 
dei ulike barane er opp til alle 
studentar, for som student ved 
UiTø er dine forslag og idear vel
komne.

Den heidundrande Uka-95 
treng folk til å vere med overalt. 
Dei som brenn inne med noko 
kan springe opp til Sampskipna- 
den og framme sine forslag og 
sitt intensive ønskje om å delta 
på det meste til Uka-styret.

Olga Marie Mikalsen
Er vi studentar riktig heldige 

kjem Noregs Solo-reklamedame 
og sopran(?!) heltinne Olga Ma
rie Mikalsen.

-Ein unik sjanse til å lytte til 
dette kvinne-spetakkelet...

For deg som likar litt meir 
rocka tilstandar er det rockemøn- 
string under planlegging der band 
frå heile UiTø oppfordrast til å 
bli med. Så kan det hende at det 
blir klassisk konsert med ein trio 
frå MH-bygget , Pluss Minus 
Maja om dei tør å stille. Om stu
dentane flyttar inn på Brygga før 
mars er det også mogleg at eins
kilde konsertar kan bli haldt der.

Har du eitt fint bilete, det ve
re seg foto eller maleri, har du 
no sjansen til å vise det fram i 
vestibylen på Uka-95 si kunstut
stilling.

Uka-95 blir bra
Den håpefulle og travle stu

denten har no sjansen til å vere 
med på å utvikle eitt enno betre 
miljø ved å vere med på Uka-95. 
Dei fleste aktivitetane blir å skje 
på UiTøs område og kor intensiv 
og heidundrande kanonbra Uka 
kan bli, er opp til oss studentar i 
Tromsø.

Ukasjefen og hans ultra-ener- 
giske styre er opptekne av å få 
flest mogleg av studentane akti-

Uka -95 er Uka for deg, oppfordrar Tor-Ståle Hansen og 
Harald B. Solberg. Foto: An-Magritt Gjertsen

ve i den vesle uka: -Har du lyst 
er sjansen her no. Kontakt Sam
funnet på telefon 77 64 49 16. 
Vi treng folk til å hjelpe oss og 
du må hjelpe oss no, ber han.

Uka vil nok ikkje gå stille 
forbi, og om vi som er her har

lyst, kan vi no lage den beste 
nordligste studentuke i heile w 
da.

i

»l
Solveig M.L. Kavli ;

Blakke rockere søker millionøse
-Kanskje du skulle notere noe eller husker du alt 
dette? Kommer jeg til å kjenne igjen dette når det 
kommer på trykk? Mikael Krohn smiler og tar meg 
for det jeg er, en student som leker journalist. 
Motvillig skriver jeg, og det første ordet som kom
mer ned på blokka er «optimalt.» Krohns eget ord 
om konserten. -Dette var morsomt, sier han, det 
blir ikke mye bedre enn dette!

Raga Rockers har nettopp av
sluttet sin første konsert i Trom
sø på lenge og sitter i «gardero
ben» (les: trappeoppgangen) på 
Rogers og slapper av med en øl 
eller sytten.-Tar det med ro i dag, 
sier Krohn, tenker på i morra.

-Dessuten er det jo alltid en 
overimorgen, kommer det fra en 
av de tilstedeværende. Mikael 
nikker og smiler samtykkende og 
megetsigende.

-Vi er på turné igjen, del- 
vis på grunn av penga og delvis 
på grunn av musikken. Jeg ser 
ikke noen motsetning i det å tje
ne penger og å spille kul mu
sikk. En artist arbeider jo, så 
hvorfor skulle han ikke få be
talt? Mikael Krohns ærlighet er 
avvæpnende: Her skulle man få 
avslørt tidenes norske kult-band 
som pengegriske, men dengang 
ei. -Vi bestemte oss for et par år 
tilbake for å ta en pause. Man 
blir lei av det samme hele tiden, 
men Raga har aldri vært lagt ned, 
vi har fortsatt å øve med jevne 
mellomrom. Hvilket skulle av

vise enhver historie om at Raga 
Rockers kun er ute etter å tjene 
penger. -Overskriften står jeg 
ikke inne for i det hele tatt, sier 
Mikael, og skuffer Utropias ut- 
skremte som syntes han hadde 
funnet på en bra overskrift. - 
...men jo,...kanskje det ligger noe 
der. Noe som vil bety noe for 
andre, og som jeg ikke kan se, 
kommer det ettertenksomt. Men, 
jeg er en self-made man.

Dynamikk
Ragas kjennetegn er driven

de rock, som til tross for all sin 
enkelhet, er rett på sak og som 
folk som kan identifisere (et fint 
akademiker-ord) seg med.

-Vi forsøker å legge inn en 
dynamikk i låtene våre, bygge 
dem opp, guffe på i refrengene, 
gestikulerer Mikael (kjempestoff 
for fotografen min som blitzer 
av gårde). -Det er noe annet enn 
for ti-tolv år siden. Da dreide det 
seg om å komme seg i gjennom 
låtene uten å gjøre for mange 
feil. Men nå har vi tross alt øvd

Mikael Krohn - den evige frontfigur? Foto Kjetil Longva

to-tre ganger i uken siden 1982.
Raga kan å spille, men mest 

viktig: de kan å spille med og 
for hverandre. De vet hvor de 
har hverandre, så ingen bryter ut 
av den lyden de skaper sammen.

-Det er veldig enkle låter, 
men cluet ligger i framføringen 
og dynamikken, smiler Mikael. 
Da Raga startet opp byttet musi
kerne instrument: Mikael begyn
te å synge, mens gitaristen måtte 

spille bass og omvendt. -Men nå 
er gutta der de vil være. Det hele 
sitter. Livio spiller new wave, 
Joy Division og punk-aktig, mens 
[gitaristen] spiller med mer rock- 
preg, mens trommisen spiller 70- 
tallsaktig. Et naturlig oppføl
gingsspørsmål ble da hvorfor han 
hadde lyst til å bli frontfigur i 
Raga, når man ser tilbake på hans 
bakgrunn i Kjøtt. -Jeg var da 
frontfigur i Kjøtt også! Neste 

spørsmål, takk!

Ikke kåt nok 1
Et eller annet sted bak « 

roper en eller annen: -Han folj 
grafen er jo full. Nå skal ikke jt 
benekte at han kanskje har 4 
beidet litt på overtid, men 4 
blir bra bilder av det. -Hvotfl 
tar du ikke av deg klærne så ft 
kan få noen skikkelige nakeiibi' 
der, lyder det fra en av de ttitø 
deværende. -Det blir ikke enn 
svarer Mikael; jeg må bli ® 
først.

-Jeg deler opp livet milT 
lyst og smerte. Man samler 4 
de erfaringene man kan, og f 
terhvert finnes det intet nytt1 
oppdage. Da søker man seg n 
mot en middelvei. Man har gj? 
alt. Det hele høres blassert * 
men Mikael beroliger meg w 
at det er ikke det det dreier / 
om. Det er herved bevist: Raf 
musikk er terapi, ikke bare ' 
oss som hører på, men også H 
de som spiller. -Hadde jeg 8^ 
penger, sier jeg, skulle jeg kot' 
me tilbake i morgen. -Nei, f 
blir som å se samme film to $ 
ger: Vi kjører samme sett og 
arbeidet er innøvd ved hjelp' 
speil hjemme og med trinfl^ 
lagt ut på gulvet. Rene Midhf 
Jackson, smiler Mikael idet 
slipper ham tilbake til sine / 
rebrødre. Vel, tenker jeg når f 
går ut, noen filmer er verdt 
to ganger.

n

11 iAsgeir Johansen
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Elegante korpus på Nordnorsk 
Kunstmuseum
Er du interessert i god design og moderne kunst
håndverk? -Ta turen til Nordnorsk Kunstmuse
um, hvor de nå viser en utstilling av sølvkanner 
laget i en teknikk som kalles korpus. Det er elever 
fra 2. årskull ved Statens Håndverks og Kunstin- 
dustriskole i Oslo som står for produksjonen.

Lørdag 28. januar holdt 
kunsthåndverker Leif Stangebye- 
Nielsen et kåseri om korpus-ar- 
beid og annet kunsthåndverk i 
metall. Stangebye - Nielsen er 
lærer ved Statens Håndverks og 
Kunstindustriskole i Oslo. I sitt 
kåseri presenterte han lysbilder 
av egne arbeider, elevarbeider, 
samt gjenstander laget av profe- 
sjonelle kunsthåndverkere i Nor- 
ge. Han fortalte ellers litt om 
selve prosessen korpus-arbeid og 
det å drive som kunsthåndver- 
ker.

Dette kåseriet er det første av 
en serie på 5, om kunst og kunst- 
håndverk. Disse holdes i Nord- 
norsk Kunstmuseum i løpet av 
halvåret.

en blank overflate på gjenstan- 
den. Man kan også patinere kan- 
na på ulike måter, for eksempel 
ved oksydering. Da får kanna en 
grov karakter og ser ut som det 
ubehandlede råmaterialet sølv. 
Korpus-faget er nå i ferd med å 
dø ut, ettersom metoden er kost- 
bar, og industriproduksjonen tar 
over. -Men kunsthåndverkerne 
velger å arbeide med former som 
ikke lar seg serieprodusere, og 
finner dermed en egen nisje i 
markedet. Og selv om det er kost- 
bart å kjøpe en slik kanne finnes 
det folk som tar seg råd!

Foto: Rune Balle
Inspirasjonskildene til de ulike arbeidene er forskjellig, noen 
er fascinert av det mystiske, andre av lyd.

Estetisk ikke praktisk
Selve utstillingen ved Nord- 

norsk Kunstmuseum består av

Sølvkropp
Korpus betyr kropp, og er en 

samlebetegnelse på en viss type 
metallkanner og vaser, eksem- 
pelvis laget i sølv. Arbeidspro- 
sessen består i å drive, dvs. slå 8 
mm. tynne sølvplater rundt en 
sandkakelignende form. Man slår 

, mange ganger slik at metallet 
føyer seg rundt formen. Det bru- 
kes ulike typer hammere, fra gro- 
ve til finere, og til slutt helt 
blankpolerte hvis man ønsker

studentarbeider og noen få kan- 
ner laget av profesjonelle kunst- 
håndverkere. Her ser vi at stu- 
dentene har holdt seg borte fra 
tradisjonen, det er moderne de- 
sign i kannene. Noen har latt seg 
inspirere av Art Deco-stilen fra 
1920 tallet, noe som ifølge Stan- 
gebye-Nielsen ligger i tiden. Men 
de har også lagt mye av seg selv 
i utformingen, og resultatet er fritt 
og eksperimentelt. De har ikke 
vært opptatt av at kannene skal 
være funksjonelle, men har valgt

å lage spennende former som er 
vakre for øyet..

Eventyr og instrumenter
Det er spennende å se hva 

studentene har latt seg inspirere 
av i sine arbeider. Torbjørn Flo- 
en er opptatt av eventyr og det 
mystiske. Han konstruerer skap 
som ligner små stavkirker. Per 
Lennart Brask lager instrumen- 
ter i metall, og er fascinert av 
lyd. Et av hans merkelige instru- 
menter har han kalt bleng-bleng,

etter den lyden strengene gir. En 
kvinnelig student tar utgangs- 
punkt i former som finnes i 
strandkanten. Hennes skjell-lig- 
nende gjenstander er laget av 
metall og farget glass. Andre har 
latt seg fenge av etnisk kunst.

Appelsinjuice eller 
ketchup

Til slutt viste Leif Stange- 
bye-Nielsen bilder av profesjo- 
nelt laget kunsthåndverk. Noen 
av disse etablerte kunsthåndverk-

eme er spesielt opptatt av metal- 
lets overflate. De leter etter ugif- 
tige stoffer som kan sette vakker 
farge på for eksempel kobber. 
Vanligvis utvikles giftige gasser 
i slike kjemiske prosesser, men 
om man bruker for eksempel ket- 
chup eller appelsinjuice er dette 
ufarlig. -Man kan faktisk få vak- 
ker sjø-grønn farge ved å behand- 
le kobber med appelsinjuice!

Marianne Schønborg

8. Mars spiller Divin' Ducks 
på Rogers, og det spellemanns- 
nominerte Mossebandet Weld 
spiller 9. eller 10. mars. Det er 
usikkert hvor konserten skal fin- 
ne sted, men følg med på opp- 
slag!

Kult
Vårens kanskje største lys- 

punkt inntreffer 16. mars på 
Dampen. Da spiller nemlig 
Young Neils, som etterhvert har 
blitt litt av et kultband. Bandet 
består av Lars Lillo Stenberg og 
to andre ringrever i norsk rock; 
Per Vestaby og Jørn christensen 
(Mercury Motors). Batterist er 
Palle Krueger. Repertoaret deres 
skulle være spennende nok, et- 
tersom de spiller låter fra hele 
Neil Youngs karriere og stadig 
varierer programmet. Det er for- 
håndssalg av billetter og det kan 
lønne seg å være raskt ute.

Nye navn
I slutten av mars en eller an- 

nen gang kommer de plateaktu- 
ellebandene Midnight Choir og 
Happy Campers innom Tromsø 
på sin promotion turne. Ingen

ting spiller på Ro- 
gers 13. og 14. april, 
D.D.E gjester sam- 
me sted den 3. mai 
og Frode Alnæs er 
å høre der den 10.

Det jobbes hele 
veien med konserter 
og nye navn kan 
dukke opp, så følg 
med på vår alltid 
oppdaterte veileder 
«Mens vi venter på 
Nordnorgeba- 
nen.....» utover vå
ren.

| Wenche A. 
U| Johannessen.

Lars Lillo Sten
berg kommer 16. 
mars med Young 
Neils.

Foto: Kjetil Longva

å Selv om gode konsertlokaler 
å:r en mangelvare her i Tromsø, 
5er det ikke ut til at dette har 
pskrekket norske artister fra å 

jljeste byen. Og med norsk kva- 
Jtetsrock på programmet svikter 
®ok heller ikke publikum.
J Tromsøs lokale kugutt, Stei- 

Albrigtsen, skal levere en 
j!ror konsert i Kulturhuset ons- 
d ,£• få reportoaret står gamle 
ei jente og splitter nye låter, så 
a et(e kan bli spennende for in
to «resserte . De Derre, som sta- 
top har stor suksess med 
/nter...og sånn, spiller på Ro- 
[t,rers onsdag 22. februar. Disse 
jjutta trenger vel ingen nærmere 
X

a Spellemannsnominert
•n Trøndertrioen Tre Små Ki- 
atisere er neste band ut på Ro- 
, !rs og de holder sin konsert ons- 

vi t mars. Dagen etter kan du 
j^pleve Dronning Mauds Land 
JI Boccaccio. Bandets ferskeste 
r,e «Tiden kler seg naken» ble 
Ftl i fjor høst og ble omtalt 
F hedre, mer spontan, råere, 
,|ykere, røffere og friskere enn 

Jr de har gjort tidligere.

Konsertvåren*
Det går mot lysere tider, og det skulle ikke være så vanskelig for 
Moen å finne et og annet lyspunkt på konsertprogrammet denne 
faen.
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-Mdudadumdu, nynner di
rigent Bjarte Engeset i håp 
om å belære en gjeng med 
trøtte, snørrete og Arctic 
Water-drikkende musike
re hvordan Rimskij-Kor- 
sakovs «Capriccio Espag- 
nole» skal lyde. Vi be
finner oss i Kulturhuset en 
alt for tidlig søndags mor
gen; Tromsø symfonior
kester har den aller siste 
prøve før den store avslut
ningskonserten på Nord- 
lysfestivalen senere på 
kvelden.

-En gang til, bedyrer Bjarte atter 
en gang før han begynner med disse 
håndbevegelsene som for totalt uten- 
forstående virker som rent nonsens. 
Det tar ikke lang tid før hele det 
femtitalls store orkesteret sitter kon- 
sentrert og gynger rytmisk fram og 
tilbake. Det lyder like perfekt som 
forrige gang, elegant samkjøring, 
nydelige overganger. -Nei, nei! ut- 
roper Bjarte fortvilet, vi tar det en 
gang til...Denne gangen er kapell- 
mesteren, en ung og framadstormen- 
de fiolinist, med på å nynne fram de 
riktige tonene.

Det går visst en smule bedre den- 
ne gangen; iallfall lar Bjarte dem 
spille seg helt ferdig med denne de- 
len før han arrogant sier: -OK... La 
oss gå videre.

Supergitarist supplerer
Det tar ikke lang tid før det blir 

helt stille i Storsalen på Kulturhu
set. Inn kommer en herre med bart 
og en gitar under armen: For anled- 
ninga har Tromsø symfoniorkester 
leid inn en supergitarist; nemlig Njål 
Vindenes. Han er en spilloppmaker 
av dimensjoner - i klassiske miljø-

«For lite imenduendo i fortzatoen i 5/4-dels takten i cantabilen» 
- Njål Vindenes og Bjarte Engseth koser seg.

Døgnvill luksusstudent med musikk på hjernen - Knut Morten
U. Kårevik. Alle toto: Kristian Wengen

er.
På tross av sin relativt unge 

alder har han allerede rukket å 
utgi 2 OD’er, begge i 1993. 
Hvem kan vel glemme tittelspo-

ret på «Dan fagraste viso pao 
joræ»?

Njål skal spille solo på kon
serten, og i dag er det Joaquin 
Rodrigo som står på program-

met. Men hvordan er det nå å 
spille sammen med et slikt 
band?

-Jo, det er et bra band, be
dyrer Njål. Det er ikke første 
gangen jeg spiller med Tromsø 
symfoniorkester og de har blitt 
litt bedre enn forrige gang jeg 
spilte sammen med dem, smi
ler han. Fra dirigentstolen ut
roper Bjarte at Njål ikke tren- 
ger å fortelle oss alt - hva nå 
enn det måtte bety.

Aldri unplugged
Man skulle kanskje tro at 

moteutrykket «unplugged» var 
godt kjent i klassiske miljøer. 
Likevel tyr Njål alltid til for
sterkere når han står på scenen.

-Det er rått parti, men jeg 
jukser, påstår Njål, og innrøm- 
mer gjeme at han bruker for
sterker når han skal spille klas
sisk gitar alene med et helt sym
foniorkester. -Men publikum 
skal ikke høre at jeg bruker mi
krofon, legger Njål forsiktig til.

Rocke-Njål
Selv en som kaster hele Hi

vet sitt bort på klassisk mu
sikk, freaker ut en gang iblant. 
Njål virker ikke flau over å si 
at han faktisk eier en el-gitar, 
men bryter fort inn: -Det fin
nes så mange gode rockegita- 
rister, at de for klare seg selv. 
Jeg spiller det meste, bare det 
er på noter! sier han.

-Men finnes det rom for in
dividuelle i m p r o vis a s j o n e r 
innen denne sjangerer?

-Vel...det hender nok at jeg 
slår til med en mer eller min- 
dre utilsiktet improvisasjon, 
spesielt i andre sats, flirer Njål; 
men ellers har vi liten indivi
duell frihet...

heltidsbesatte 
luksusstudenter

Om det ikke er plass til noe 
særlig improvisasjon, så er det 
iallfall rom for amatører i dette 
bandet. Størstedelen av Trom-

Rock'n Njål.

sø symfoniorkester er noe: 
«døgnville luksusstudenter»( 
skal vi ta trommes og musiki 
student Knut Morten !U. Kå1 
vik på alvor.

-En student på konservat(“ 
riet koster vel 110 til 115 gang 
mer enn en student på Breiv j 
ka, gliser Knut Morten, sélvofjj 
han samtidig ihevder at de ikl^ 
får innvilget mer enn det abstj] 
lutte økonomiske iminimuin^ 
krav. -Egentlig er det bareplaft 
til 100 på dette studiet, meng 
dag er vi minst 11110. ®

Den største forskjellen maii 
Hom Brei vika-studentene
musikkstudentene ligger ndkp 
interessen. Både fritida og sl* 
diene fylles hovedsakelig ni* 
musikk, musikk og atter inr 
sikk. Men ii fritida er det ihr 
digvis ikke bare klassisk 111? 
sikk som finnes på repertoar* 

-I fritida holder vi ipå mi?
* , J

bade rock, jazz og (ikke mii^ 
samtidsmusikk, kan Knut W
ten fortelle oss.

Men enten iman Hiker det 
Uer ikke; denne søndagen II 
utelukkende fylt med Iklassi 
musikk fra morgen til kvel(
noe finkulturistene ii Trom

Røykerefleks
Inntil nylig har jeg ansett meg selv 

for å være et relativt friskt og sunt men
neske. Vel, jeg røyker jo og jeg er som 
røykere flest klar over hvilke konsekven
ser røykingen kan ha for min fysiske hel
setilstand. Kondisjonen min er nok ikke 
over noe evt. gjennomsnitt, kanskje er 
ikke lungene mine så rene og hvite som 
de en gang var og flimmerhårene, hvis 
det er noen der nede, er nok temmelig 
visne.

Uansett har jeg altså sett på meg selv 
som et RIMELIG friskt og sunt mennes
ke og som et like vellykket menneske 
som de som ikke røyker. Det gjorde jeg 
helt til jeg leste om en undersokelse i 
avisen som litt forenklet konkluderte med 
at røykere er folk som har lav utdannelse, 
dårlig økonomi og store psykiske proble
mer. Det verste er at dette var fremstilt 
på en måte som gjorde at det kunne tol
kes som at problemene er en følge av 
røykingen!’!

Jeg innrømmer gjeme at min økono- 
mi ikke er så mye å skryte av. Studielånet 
strekker seg som regel ikke så langt som

til semesterets slutt og det er heller ingen 
utpreget god tanke at disse pengene må 
tilbakebetales en gang....

Nå hjelper det sikkert ikke så mye på 
økonomien at jeg røyker, men det er hel
ler ikke noe som tilsier at den dårlige 
økonomien er en direkte følge av røykin
gen.

Når det gjelder psykiske problemer 
kan jeg betro at nervene er temmelig fryn
sete når det nærmer seg eksamen. Da sli
ter jeg med angst, svettetokter, dundren
de hodepine, symptomer på magesår og 
en sterk trang til bare å forsvinne.....

Dette vil jeg være så frekk å påstå er 
helt normale reaksjoner hos en frisk per- 
son som helt har glemt at eksamen er 
allerede i juni og ikke har åpnet en pen
sumbok .........

Det jeg prøver å si er at røykere ikke 
nødvendigvis er mer mislykkede mennes- 
ker enn ikke-røykere selv om det tilfel- 
digvis er påvist at det er flere av de som 
har dårligere levestandard som røyker. 
Nå for tiden opplever vi at røykere blir

Blomsterkassene - et alternativ til røykekantina?

utsatt for en heksejakt og diskrimine
ring som ikke ligner noenting. Her på 
universitetet for eksempel, er det blitt 
vedtatt å fjerne røykekantina røyke
kantina som er universitetets storstue!

Der er det folk møtes .Mens aske
begrene fylles, utveksles det erfarin
ger og meninger. Vår kjære røyke- 
kantine utgjør et sosiaJlt sentrum på 
universitetet. Jeg vil nesten gå så langt 
som ti l å si at røykere er mer sosiale 
enn andre folk, ((men det skall jeg ikke

foto: Joakim Christensen

gjøre, før hvem vil ha moen (tusen ikke- 
røykere på makken?) H hvertfall trør 
jeg røykere tilbringer gjennomsnittlig 
mer tid på samtaler ii kantina enn det 
ikke-røykere gjør og det mener jeg er 
en positiv vnksonihet som vi Ibør få 
Hiv til å bedrive. Nå er det på tide Jt 
innbitte antirøykere begynner å (revur
dere argumentene sine og tenke ii mjæ' 
baner.
.A »
åJå Wenche A. Johannessen

Backstage med Njål og Bjarte
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En stokk slår i golvet, 
og det kan høres ut som 
det er bestemor som 

f kommer gående over 
kjøkkengolvet, men det 
er ikke noe skjelvende i 
disse slagene, derimot 
taktfast, kraftig og med 
adskillig styrke. Etter
hvert flere slag og klapp 
og rytmene danser in
tenst om ørene.

Det er flamenco i kulturhuset i 
Tromsø, og vi skal bli kjent med 
heftige følelser i spansk folkedans 
og musikk. Ensemblet med Gabrie- 
la Gutarra i spissen åpner litt for- 
siktig, de virker noe hemmet i ut- 

n foldelsen av dansetrinnene sine, selv 
> om de er perfekt teknisk utført. Før- 

ste stopp på en verdenstume og 
usikkerhet på hvordan de blir mot- 
tatt av et Tromsø-publikum som 
enda ikke har sett sola i år er kan- 
skje grunnen.

Etterhvert blir det hett i salen. 
Det er mye aggresjon og fortvilelse 
i flamenco, livet er hardt og bru- 
talt, svetten siler, drømmer og 
lengsler blir ikke oppfylt, men «det 
er håpløst og vi gir oss ikke». Også 
blant sigøynerne vandrer sorgen og 
gleden tilhope, her fins livsgleden i 
overskudd og viser stor mangfol- 
dighet. Flamencoen veksler mel- 

; lom det stille og vare til dramatiske 
! høyder full av temperement og 
• spenning, noe som musikken også 
j understreker.
i. Erotikken er fullt tilstede. Det 
| blir flørtet både mellom utøverne 
Jog med publikum. Og det har sin 
,t virkning; et begeistret publikum lar 
,£seg forføre av denne sesuelle og 
, pirrende dansen. Her er alle knep 

tillatte.
Ekstranummeret vekker størst 

I begeistring, oppvisninga er slutt, nå 
' utfordrer ensemblet hverandre og 

1 også sangerne og gitaristene må til 
Slpers. Selv om de ikke har teknik- 

ken i orden har de massevis av 
^sydlandsk sjarm.

Camilla Solheim

Filmklubben framover
Tysk ekspresjonisme er te

ma for filmklubben denne vå
ren. Retningen oppstod i mel- 
lomkrigstidens Tyskland, og 
avspeiler dobbeltheten i Wei- 
marrepublikken. Filmenes ho
vedpersoner er oftest schizo
frene, eller mindre friske men
nesker. Deres indre konflikter 
søkes uttrykt gjennom ytre 
handling. Denne samfunnskri- 
tiske vinklingen var mindre 
populær hos nazistene, og ret
ningens hovedmenn Fritz Lang 
°g F.W. Mumau flyktet fra lan- 
det.

Mumau står for to av fil
mene på vårprogrammet, 
«Faust» og «Nosferatu». Sist- 
nevnte er verdens første Dra- 
oulafilm, og vi loves technoak- 
kompagnement til denne stum- 
filmen. Den er veldig skum- 
mel. Dessuten forespeiles vi 
foredrag om stilretningen.

Av annet kjekt kan nevnes 
en annen film med tittel 
«Faust». Det er en tsjekkisk 
animert dokkefilm fra 1994 av 
Jan Svankmajer. Og den er av

Forrykende flamenco!

A ■
Foto: Truls Brekke

MIRAKEL NUMMER 375
Jomfru Maria ville mis
unt Kalenda Mayas 
mange mirakler i Tea- 
terkafeen Nordlysfes- 
tival-lørdagen. Likevel 
ble det hele litt for 
jomfruelig, langt og 
tekkelig.

Det vil si, noen stor Verts- 
husstemning, som lovet, ble det 
ikke. Til det hadde Teaterkafe- 
ens inventar denne kvelden 
brukt lusekammen og godlukta 
for flittig. 1995-ørene våre er 
heller ikke best trent til å ta 
imot slike mirakler som Kalen- 

^laMaya presenterte. Og det til

et helt annet kaliber enn de to 
gode naboene vi kjenner fra bar- 
ne-TV. For denne er nemlig sykt 
grotesk og nifs. Mer animert 
skummelt blir det når brødrene 
Quay slipper til med fire kortfil
mer senere på våren.

Ellers er det en del mer «kom- 
merse» innslag utover våren med 
en tredobbel James Bond-visning, 
«Dr. No», «Goldfinger» og «Kun 
for dine øyne».

Av mer praktiske ting kan nev
nes at det blir slutt på ettermid- 
dagsvisningene på fredagene. En 
unnskyldning mindre til å ta tid
lig helgefri. I stedet blir det natt- 
visninger, og det er jo også fint.

Først ut de nærmeste helgene 
er Terry Gilliams «The Fisher 
King» førstkommende lørdag. 
Den skulle være kjent for de fles
te interesserte. Her er Jeff Brid
ges en degradert radiostjeme som 
blir reddet fra et selvmordsforsøk 
av en gal eks-historieprofessor 
(Robin Williams) på jakt etter den 
hellige Gral. Deretter jakter de 
sammen på Gralen og prinsessen.

Fredag den 10, kan vi som

tross for at Tone Hulbækmo gjor- 
de sitt, der hun satt og vippet 
med harpa si, blafret med øye- 
lokka og spilte på hele det frodi
ge registeret. Hun ledet an grup
pa på fem - i sang og et mylder 
av middelalderinstrumenter som 
gitarfidle, arabiske håndcymba- 
ler og mer udefinerbare perku- 
sjonsutstyr. Kort sagt: Den gam- 
le vertshusstemninga ble ny og 
annerledes.

Kvinnen - og da særlig jom
fru Maria - var den mørke mid- 
delalderens yndede objekt. Fullt 
så yndig tok ikke tekstene seg ut 
, hverken den som beskriver Mi
rakel nummer 137, 166 eller 375. 
«Saftig, tidvis grov. Vi skal ikke 
gå i detalj» lød standard-innled- 
ningen. Den avsluttende student
visa - framført på norsk - trenger 
ingen ytterligere kommentar, an-

likte John Woo’s «Hard Boiled» 
kose oss med mer orientalsk acti
on. Denne gang er det Japans 
svar på Ointem, «Beat» Takeshi 
Kitano som er både regissør og 
hovedrolleinnehaver i «Violent 
cop» fra 1989. Kitano har opp
nådd omtrent samme status som 
Woo, og i denne filmen slåss han 
mot den japanske mafiaen. «Vi
olent cop» ser ut til å være noe 
mer seriøst opplagt enn Woo’s 
hysteriske voldsballett. Altså blir 
her neppe mer enn 500 døde. Men 
filmen skal være en visuell nytel
se. Dermed kan vi regne med 
god kameraføring, flotte farger og 
vel utført action. (Obs! Nattvis- 
ning.)

Lørdagen etterpå vises den 
første tyske ekspresjonistfilmen i 
vår. Fritz Langs «M» fra 1931 
blir regnet som hans beste. Det 
betyr at den må være ennå bedre 
enn «Dr. Mabuses Testamente» 
fra 1933. Og den som har sett 
sistnevnte glemmer den vanske- 
lig. Den forekom meg nemlig 
ufattelig skremmende for en god 
del år tilbake. Scenen der Dr.

net enn at «styggedommen» 
har vært godt gjemt i et klos- 
ter en tid. Kalenda Maya tar 
det hele fram igjen:

«Han 
inntok så mitt vesle slott

med 
manndomsdolken hevet (...) 

så
sa han takk for jakten

red så veien bort.»

Kvelden forøvrig hadde 
ikke samme potens. Men litt 
innsikt i gitarfidlas anatomi 
og Marias mirakler - eller 
omvendt - er det vel vært å få 
med seg.

ff Elin K. Haugdal

y

Marilyn Mazurs solo var vår 
anmelders absolutte høyde
punkt.

Mabuses spøkelse står hvesen- 
de på stigbrettet til hovedper- 
sonens bil sitter ennå brent i 
minnet. Derfor bør «M» være 
meget severdig.

Hovedpersonen i «M» er 
en liten mann som liker å dre
pe små piker. Politiet snur un
derverdenen på hodet for å få 
tak i ham. De vanlige krimi- 
nelle irriterer seg så sterkt over 
dette at også de begynner å 
jakte på M for å få være i fred.

Det ligger adskillig sam
funnskritikk i sammenlignin
gen mellom kriminelle og po
liti. Da nazistene senere fant 
tidligere nevnte film om Dr. 
Mabuse uspiselig, fant Lang 
det sikrest å fordufte til USA.

Torgeir Eikeland.

Jan Garbarek har tilhørt 
jazzeliten siden 60-tal- 
let. 20. januar hadde 
han og bandet den før
ste av to konserter i den 
fullsatte Storsalen på 
Kulturhuset.

Garbarek skuffet ikke. Uten å 
si et ord ledet han oss gjennom en 
konsert med saksofonspill som ty
delig viste hvorfor han av mange 
regnes som nummer en. Så veldig 
imponert ble jeg likevel ikke, kan- 
skje fordi forventningene var høye. 
Men, det var for små, søte kyss på 
øret å regne, etter å ha hørt diverse 
danseband voldta saksofoner på 
NRK. Riktig behagelig var det.

For lytterne som ikke hadde 
stor kjennskap til Garbareks karri
ere, var det vanskelig å vite hva 
som ble spilt. Selv kjente jeg igjen 
første del av konserten som mu
sikken til TV-serien Mangas C0- 
loradas. Jeg formelig hørte hvor
dan ganglaget til hesten skiftet i 
Mazurs perkusjonsspill, og hvor
dan døgnet forløp i skiftningene i 
saksofonens intensitet. Også en del 
av Garbareks verk i forbindelse 
med Moldefestivalen ble framført.

Marilyn Mazur var heftig på 
perkusjon. Hun dundret løs på all 
slags tenkelige og utenkelige gjen
stander slik at en av dem faktisk 
løsnet, og føk gjennom luften. Lyd- 
registret var enormt, og det var 
tydelig at publikum lot seg impo- 
nere mens hun lekte seg gjennom 
konserten. For meg var soloen hen- 
nes konsertens absolutte høyde
punkt. En kraftfull forløsning som 
gjorde godt etter klassiskinspirer- 
te soloer fra keyboardisten Rainer 
Briininghaus og bassisten Eberhard 
Weber.

Kontrasten mellom Mazurs ryt- 
mer og det kjølige, klassiske dan
net et spennende lydbilde. Også 
visuellt fungerte dette veldig bra.

Konserten ble avsluttet med 
stående applaus og to ekstranum- 
re.

11 Vibeke Isaksen

Foto: Håvard Arntsen

lammende flott flamenco



Mens vi venter på
Nord-Norgehanen..

Sola er kommet.
Det går mot lysere 
tider. Studielånet
minker og eksa
men nermer seg. 
Det finnes likevel 
noe som skjer 
rundt i denne by
en. Vet du om noe 
lurt så del det med 
oss. Glassburet i
ISV-kjelleren er ste
det for gode tips

^og ideer.

Tirsdag 7. februar
Det snør det snør tiddeli- 

bom bom bom...Kan noen skru 
av snøen?

På Paletten Har A\S Dame- 
teater og sønn forestilling men 
God dag og på rygg. Har du 
lyst å more deg kan du betale 
en nett sum av spenn og nyte 
synet av skikkelig bra teater 
klokka sju på kvelden,mmm. 
Spilles hver dag 7.-10. febru
ar.

Onsdag 8.februar
«Stoney Albright» spiller i 

Storsalen kl. 19.30. Steinar Al- 
brigtsen altså, lei av å være 
aleine og du kan trøste han. 
Nettverk for kvinner i fors
kning og Likestillingsutvalget 
ved UiTø arrangerer åpent 
møte om «Kvinner, menn og 
lovverket» på SAS-hotellet kl 
19.00.

Torsdag 9. februar
Finn på noe sjøl for en 

gangs skyld.

Fredag 10. februar
Siste sjanse å se Kine Hel- 

lebust og resten av A/S Da- 
meteater og sønn på Paletten.

HomoPolaris fester i Bo-

BAKSIDA

Foto: Geir Ove Amundsen

Mens vi venter på Nord-Norgebanen...
degaen kl 21.00. Filmkubben 
nattviser «Violent Cop», en ja
pansk film med purk, japansk 
mafia, kidnapping osv.

Lørdag 11.februar
Filmklubbens vårtema er 

tysk ekspresjonisme, og før
ste film ut er «M». Kanskje 
en fin anledning til å finne ut 
hva eks..ekspro..pre..sjonisme 
er?

Så kan du jo alltid rusle ut 
en tur på Kvelden , nyte litt 
øl. øl .øl eller peanøtter. -Den 
som har lyst har lov, har det 
artig.

Søndag 12.februar
Nyyt fridagen lenge i sen

ga, kok et frokostegg og ka

kao, og kanskje er det fint vær ute. 
Kan det bli bedre?

Mandag 13.februar
Snakk om antiklimaks!

Tirsdag 14. februar
Ingen ringere enn Lys pære og 

Ole Brumm helten Erik Solheim hol
der forefdrag på Aud Max om Men
neskerettigheter og bistandspoitikk, 
det skjer klokka seks om kvelden .

Onsdag 15. februar 
deLillos er temaet på Blå Rock i 

kveld kl 20.30. Kom og vær tøff i 
pysjamasen du også! HomoPolaris 
arrangerer kafekveld på Prelaten i 
kveld kl. 20.00. Instruksjonskurs i 

fluebinding med Fiskeklubben Haill 
klokka 19.00 på romU5 på IMR.

Torsdag 16.februar
Jazzklubben lover oss et spen

nende møte med cubansk musikk - 
«Pan con Bacalao». Utropia har dead
line før midnatt.

Fredag U.februar
Du kan jo alltids gå ut og rocke 

på Dampen eller Blå Rock, drikke 
litt øl og sånt og grue deg til studie
lånet tar slutt.

Lørdag 18.februar
«Piano» vises på lerretet i film

klubben. Norsk Tropisk Vennskaps
klubb inviterer til konsert med «Da

homey trio» på Teaterkafeen 
i dag. Konserten begynner kil. 
22.00 og slutter kl.00.30. Billett-; 
tene koster kr 80 ((7© for medl.I) i 
og fås kjøpt på Kulturhuset..

Søndag IS.februar
Søvndag, snødag, sitte og 

dag.

Mandag ZO.februar 
Utropia nr 3/95 ser dagens 
lys. Spesielt interesserte 
møtes på Paletten til heftig 
diskusjon, mens vi venter 
på noen 20 års dager.

Utropia, Universitetet - ISV, 9037 Tromso, tlf: 776 44283, fax: 776 45199


